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SREČANJA
IZSELJENCEV

Vsafco leto za božične in novo
letne praznike se vračajo v svojo 
'rodno deželico pod Matajurjem nje- 
n' sinovi in hčere, ki si morajo 
lužiti kruh v raznih evropskih in 
tudi izvenevropskih državah. Priha- 
Jaio iz Belgije in Francije, iz Švi- 
Ce in Nemčije, redki celo iz Ame- 
Tike, prihajajo tudi tisti, ki so na
šli zaposlitev v velikih mestih na 
severu države, zlasti v Turinu in 
Milanu. Prihajajo, da bi se sre- 
čali in praznovali skupaj s svojci, 
ki so ostali doma, prihajajo, da bi 
se naužili opojnosti, ki jo lahko da 
samo domačija, pa naj bo še tako 
revna in zapuščena. Mnogi priha
jajo tudi, da bi se na kraju sar 
nem seznanili, če že obstajajo po- 
°°ji za njihov trajen povratek iz 
tujine, če so njihove v potresu po
rušene hiše že popravljene, če se 
je v njihove vasi spet naselilo ži
vljenje, Prihajajo, da povedo svoje 
tistim, ki jim gre, kaj mislijo o 
bodočnosti Benečije, da postavijo 
svoje predloge in zahteve glede go
spodarskega in socialnega razvoja, 
,a se postavijo za svoje jezikovne 
ln narodne pravice.

Tokrat so prišli tudi zaradi žil. 
kongresa svoje organizacije Zveze 
izseljencev iz Beneške Slovenije, 
ki je bil zadnje dni decembra na 
Ljesah pri Čedadu, da na njem 
Pregledajo rezultate desetletnega 
obstoja organizacije in da ji na 
Podlagi izkušenj in razvoja začrta
lo nove smernice delovanja v skla
du z novimi potrebami, ki jih na
kazuje obnova po potresu, pa tudi 
širše vprašanje gospodarske kri
te v Zapadni Evropi in s tem v zver 
z‘ vprašanje njihove zaposlitve.

tč tem smislu je bil kongres zelo 
Pozitiven. Dokazal je, da je Zveza 
lzseljencev iz Beneške Slovenije 
Prešla iz začetne spontanosti kot 
,zraz notranje pfftreM družbenega 
*n družabnega povezovanja v tu- 
lini v jazo izrazitejše socialno - 
Politične aktivnosti, da je torej po- 
stala ob kulturnih društvih odlo
čujoči politični dejavnik boja be
neških rojakov doma in v tujini za 
ufirmacijo njihovih gospodarskih, 
Socialnih, narodnostnih in politič- 

zahtev.
Kongres je smernice bodočega 

delovanja Zveze izseljencev iz 
beneške Slovenije strnjeno naka- 
ial v štirih glavnih točkah:
~~ utrjevanje avtonomije politike 

brez prilagajanja tujim smemi- 
eam za dosego še večje enot
nosti izseljencev;
Postati glavni in odločni sobe- 
sednifc vseh krajevnih uprav na 
vseh ravneh pri reševanju pro
blematike slovenskih izseljen- 
Cev iz Beneške Slovenije in 
tvorno sodelovati z njimi v ko- 
rist sodržavljanov, ki so mora
li zapustiti svoje vasi in si poi- 
skati delo v tujini; 
reševati socialne probleme ti- 
Mih, ki se vračajo zaradi pre
nehanja delovne dobe in prite
gniti izseljence nove generacije, 
ki so zapustili rodne kraje kot 
otroci ali se celo v tujini rodili, 
angažirati se v pospeševanju go
spodarske obnove domačih kra- 
iev in omogočiti doma zaposli
tev tistim, ki se vračajo prosto- 
voljno ali ker so v tujini izgubi- 

^ 0 dela zaradi gospodarske krize; 
zavzemati se za priznanje jezi
kovnih in narodnostnih značilno
sti beneških Slovencev in za 
zaztegnitev globalne zakonske 
zaščite Slovencev tudi na tisti 
del videmske pokrajine, v kar 
terem živijo Slovenci.

Na tem programu, ki pomeni 
°lno intenzivno prisotnost Zveze 

zseljencev jz Beneške Slovenije v 
dpajanju doma v povezavi z vse- 

drugimi dejavniki, ki v Bene- 
llj zasleduje iste smotre, bo to- 
el Zveza vodila svojo nadaljnjo 

akcij0 za dobrobit ne le izseljen- 
Cev, marveč vse beneške skupnosti.

Današnji «Dan emigranta*. ki ga 
jadici onalno prireja Z veza v Ceda- 
“ pred povratkom izseljencev na 
Imova delovna mesta v tujino pa bo 

Tazen za manijestativno potrditev 
uvedenih principov priložnost tudi 

Pzazničnost ob blago zveneči 
amači beneški slovenski govorici, 
* j° ljudje pod Matajurjem govori- 

!n P°iei° od nekdaj; ki so jo v 
otetjih iz roda v rod ohranili v 

v°jih dolinah, v svojih domovih 
'n v svojih srcih in ki je danes 
teko in bolj kot doslej glasnik 
iv lovih zahtev, tako celovito za

letih v Listini o pravicah Sloven- 
C6p ?. v*demski pokrajini.

Eri nekaterih je ta glas že na- 
•el razumevajočo odmevnost, pri 

zugih, oblastniških, še vedno za- 
eva ob zid anahronistične nehu- 

7ndne gluhote. Do kdaj?
j.k.

MED POZDRAVNIM NAGOVOROM NOVI CIVILNI VLADI

Šah Reza Pahlavi osebno napovedal 
da bo najbrž začasno zapustil Iran
Dodal je tudi, da bo oblikoval regentski svet v primeru, da bi se res odločil za 
daljši oddih v tujini - Nacionalna fronta oklicala za danes splošno protestno stavko

TEHERAN — Šah zapušča Iran. Iranski monarh je včeraj med 
krajšim pozdravnim nagovorom novi iranski vladi napovedal skorajš
nji odhod na «daljši oddih, in tako osebno potrdil govorice, ki so se 
širile v Teheranu že ves teden.

Vest o vsaj začasnem šahovem 
odhodu iz Teherana ni bila nepri
čakovana, kljub temu pa so bese
de iranskega monarha, ki jih je 
teheranski radio oddajal v nepo
srednem prenosu, presenetile tuje 
prebivalce in vzradostilc veliko 
večino Irančanov, ki so mu v zad
njih mesecih z mogočnimi manife
stacijami in splošnimi stavkami 
večkrat izrekli nezaupnico. Vpra
šanje, ki se je hipoma porodilo 
vsem, pa je, kdaj bo šah odpoto
val in ali zapušča državo za vse
lej.

Jasen odgovor Je zaenkrat nemo
goč. Reza Pahlavi je bil v svojem 
kratkem nagovoru dovolj meglen 
in dvoumen, da so možna različna 
tolmačenja njegovih besed. Res je 
sicer, da je napovedal, da si bo 
privoščil daljši oddih, vendar je 
takoj nato dostavil, »če bo položaj 
v državi to dopuščal*. »Seveda sem 
truden in potrebujem počitka — 
je nadaljeval Pahlavi — truden

sem predvsem zaradi odgovorno
sti, ki sem si jih naložil v zadnjih 
časih. Če se bom odločil za oddih 
v tujini, bo, kot predvideva usta
va, imenovan regentski svet.»

Ravno namig na regentski svet 
je vzbudil sum, da se šah, v u- 
panju da bi rešil monarhijo, na
merava odpovedati prestolu v ko
rist prvorojenca Kira, saj ustava 
predvideva imenovanje regentske- 
ga sveta le ob monarhovi smrti 
ali pa ob njegovem odsto . Ven
dar pa je šah v svoji izjavi upo
rabil toliko pogojnikov, da je ka
kršno koli sklepanje na tej osno
vi tvegano. Bolj verjetno je, da je 
njegova včerajšnja izjava izrazito 
politična poteza, s katero je sku
šal zmanjšati napetost v državi in 
obenem olajšati delo mandatarju 
Baktiaru, ki se bo jutri predstavil 
parlamentu za zaupnico. Baktiaro- 
va civilna vlada, ki naj bi nasle
dila sedanji vojaški in ki je po 
mnenju krajevnih političnih komen-
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STRANKE O POLITIČNEM POLOŽAJU

PSI proti vladni krizi 
brez dogovorjene rešitve
Tajnik PSDI vztraja: Andreotti mora odstopiti pred koncem 
januarja - Polemike o imenovanju voditeljev državnih ustanov

RIM — Socialdemokratski taj
nik Pietro Longo vztrajno ponav
lja, da bo sredi januarja sprožil 
vladno krizo in zahteval Andreot
tijev odstop, ker meni. da zgolj 
demokrščanska vlada ne more bi
ti kos perečim problemom itali
janske družbe.

Longo poudarja tudi, da noče 
»skoka v temo*, pač pa vladno 
krizo, ki naj privede do odgovor
nejšega sodelovanja strank, ki 
tvorijo večino narodne solidarno
sti. PSDI se noče vrniti k časom 
centrizma ali leve sredine, tudi 
noče, da bi se komunisti vrnili 
v opozicijo. Pač pa hoče, da bi 
bila vlada odslej izraz vladne ve
čine in soodgovornosti vseh strank.

Longo je tudi poudaril, da bi 
razplet vladne krize ne bil nujno 
dramatičen, tudi zato, ker »sedi 
na Kvirinalu moder človek, ki ni 
v službi KD ali KPI* in torej ne 
bo razpuščal parlamenta brez pra
vega razloga.

Za novo vlado je Longo ponovil 
svoj predlog o «paritetnem kabi
netu*. v katerem naj bi KD raz
polagala s 40 odstotki ministrov, 
ostale stranke vladne večine pa 
s 60 odstotki, ker so to »pravič
na razmerja*. Pri tem Longo iz
raža upanje, da bi v tako vlado 
vstopili tudi liberalci.

Proti vladni krizi brez predhod
nega dogovora o njeni rešitvi so 
tudi socialisti. Glasilo PSI «Avan- 
ti» piše v nedeljskem uvodniku, 
da socialisti nasprotujejo »skoku 
v temo* in predčasnim volitvam. 
Pač pa je potrebno poiskati »trd
no vodstvo* vlade, ki naj traja 
do naravnega konca zakonodajne 
dobe. To naj bo rešitev, za kate
ro naj bi se dogovorile vse stran
ke »marčne vladne večine*. Re
šitev mora biti vsekakor »spre
jemljiva* za vse, kar pomeni ali 
naj bi pomenilo, da socialisti jem
ljejo na znanje dejstvo, da KD 
ni pripravljena na sodelovanje s 
komunisti v vladi. Ni najbrž na
ključje, da se uvodnik socialistič
nega glasila zaključuje z izrec
nim pozivom KD, naj pove svoje 
predloge. .... ,

Medtem se nadaljuje tudi pole
mika o izbiri vodilnih kadrov dr
žavnega gospodarstva. Iz nekate
rih virov je mogoče sklepati, da 
je Andreotti mnenja, da nasproto
vanje komunistov načinu izbire 
voditeljev velikih državnih gospo
darskih ustanov ni «razlog za 
vladno krizo*.

Za «trezno presojo* izbir je tu
di socialist Fabrizio Cicchitto, ki 
najprej javno priznava Andreotti- 
jevi viadi. da je »tokrat sklepala 
povsem samostojro* in so torej 
»krivični očitki, da gre za stran 
karsko razdelitev mest*. Tudi so
cialisti bi lahko kritizirali neka
tere izbire (in pri tem izrecno 
omenja Corbellinija), vendar ne 
delajo razlikte med »strokovnjaki* 
in »strokovnjaki-politiki*. ker mo

ra biti osnovno merilo pri oceni 
zgolj sposobnost teh ljudi. Pri 
tem Cicchitto poudarja, da bodo 
socialisti »ocenjevali od primera 
do primera*, čeprav odgovorno 
zavračajo »medsebojno klanje* ter 
vabijo druge stranke, naj ravna
jo enako, (sts)

Nevarno naraščanje 
nasilja v letu 1978
RIM — Prejšnje leto so razne 

ekstremistične organizacije in po
samezniki napravili 2.365 atenta
tov in nasilnih dejanj proti ose
bam ali stvarem, medtem ko je 
bilo leta 1977 <Je» 2.124 atentatov. 
To su podatki, ki jih je zbral od
delek za državna vprašanja KPI.

Nadvse zaskrbljujoč je tudi ob
račun mrtvih. Ubitih je bilo 37 
oseb (leta 1977 šest manj), vi
šek pa je bil marec, ko je bilo 
ubitih 9 oseb. Največ ljudi so 
teroristi ubili v Rimu (15), sledijo 
Turin in Frosinone (5), Milan 
(4), itd., medtem ko je bilo ra
njenih vsega skupaj 412 ljudi.

Od 37 mrtvih, si je za uboje 16 
ljudi, med temi so bili tudi Aldo 
Moro in njegovo spremstvo, pre
vzela odgovornost ekstremistična 
skupina RB.

tatorjev spreten »koktajl* pred
stavnikov najrazličnejših sil, je 
najbrž zadnji šahov adut in po
slednji poskus, da v zadnjem tre
nutku reši, kar se rešiti d'. Rav
no zato je monarh tudi pripravljen 
začasno zapustiti državo, da zgla
di mandatarju pot.

Vprašanje pa je, če bo tako 
napovedan začasni odhod zadovo
ljil iransko versko in laično opo
zicijo, ki si je postavila za glav
ni politični cilj izgon trinoga. 
Ajtulah Homeini, ki iz Pariza vo
di versko opozicijsko gibanje, je 
že pozval Irančane, naj nadalju
jejo v boju zoper šaha in zoper 
novo vlado. «Nadaljujte s svojim 
bojem, ne obotavljajte se niti za 
trenutek — le poudaril — sicer 
bo vsa kri, ki ste jo doslej prelili 
za islam in svobodo, zaman. Mo
narhistični režim je protizakonit, 
parlament ni reprezentativen, vla
da pa je uzurpatorska in ilegalna*.

»Pogumno in zavestno iransko 
ljudstvo — nadaljuje poziv — se 
mora paziti intrigantskih potez ša- 
hovih hlapcev, ki s svojimi ma
nevri skušajo le obdržati Iran pot 
peto trinoga Pahlavija. Z neka
terimi delnimi spremembami in 
reformami kot so razpust Sava- 
ka (tajna policija) in svoboda ti
ska vrniti oblast monarhu, ki je 
v službi tujih velesil in ki bo še 
iransko naravno bogastvo ter bo 
za vselej pokopal islam*.

Dasj zaenkrat še ni izdala urad
nih sporočil, ni laična opozicijska 
»nacionalna fronta*, ki je pred 
nedavnim izključila Baktira iz 
svojih vrst, ker je sprejel Pahla- 
vijevo ponudbo, naj sestavi vlado 
nič kaj bolj naklonjena šahu in 
mandalorju. Za danes je »nacio
nalna fronta* napovedala splošno 
stavko in dan žalovanja za žrtva
mi krvave represije. Manifestaci
ja bo nedvomno prva trda pre
izkušnja za novo vlado in morda 
celo njen grob. Baktiar se tega 
dobro zaveda in je zato skušal o- 
biti težave tako, da je tudi sam 
proglasil za danes dian žalova
nja, da bi »počastili spomin ti
stih, ki so padli pod streli šahu 
zvestih vojakov*. Obenem je tudi 
napovedal, da bo med prvimi u- 
krepi odredil izselitev in kaznova
nje »mučiteljev in skorumpira
nih funkcionarjev*. Toda opozici
ja, ki lahko računa na podporo o- 
gromne večine iranskega ljudstva, 
ve, da samo dokončni šahov od
hod in konec Pahlavijeve dinastije 
zajamčita tisti preokret, za kate
rega se bori že dolgo let. Težko 
je zato, da bi ljudstvo, ki ni klo
nilo šahovemu terorju zadnjih dni, 
nasedlo sladkim Faktiarovim bese
dam in obljubam.

V pričakovanju današnje splošne 
stavke in dneva žalovanja vlada 
medtem v Teheranu in v skoraj 
vseh ostalih iranskih mestih za
časno zatišje. Vendar neštete vo
jaške patrulje na ulicah glavne
ga mesta ter policijska ura pri
čajo, da je napetost še velika in 
da so možni novi izbruhi nasi
lja. Kako negotov je položaj do
kazuje tudi prisotnost ameriške
ga generala Roberta Huyserja, 
ki je prispel pred nekaj dnevi v 
Teheran, da bi sledil razpletu po

ložaja. Njegova glavna naloga pa 
naj bi bila preveriti, ali je najso
dobnejše orožje, ki so ga ZDA pro
dale Iranu, res na varnem, (vt)

EGS n zaposlitev 
sto tisoč mladincev
RIM — Z novim letom je evrop

ska gospodarska skupnost sproži
la novo akcijo za zaposlitev sto- 
tisočih mladih delavcev ali urad
nikov. V ta namen .je EGS name
nila sklad 97 milijard lir, saj bo 
podjetje, ki bo zaposlilo brezpo
selnega mladinca ali mladenko, 
prejelo podporo 33 tisoč lir teden
sko. pod pogojem, da bo služba 
stalna. Podpore lahko prejmejo 
samo zasebna podjetja.

ATLANTA — Letošnjo nagrado 
za mir »Martin Luther King* bo 
prejel ameriški predsednik Car
ter za svoja prizadevanja za mir 
na Bližnjem vzhodu in za boj pri 
uveljavljanju človekovih pravic v 
svetu.

Predsednik republike Pertini med kardinalom Polettijem In predsedni
kom vlade Andreottijem ob včerajšnjem odprtju sodnega leta kasacij- 
skega sodišča v Rimu (Telefoto ANSA)

PEKING — Ofenziva protivlad
nih sil v Kampučiji se nadaljuje, 
vesti z bojišč, ki so v zadnjih li
rah še posebno skope, pa dajejo 
misliti, da so uporniki v bistvu 
že dosegli svoj cilj s tem, da so 
prevzeli nadzorstvo nad več kot 
eno tretjino državnega ozemlja in 
skoraj povsem izolirali od sveta 
glavno mesto Phnom Penh. Med 
cestami, ki peljejo v glavno me
sto, je namreč še v rokah vladnih 
čet edinole or.a, ki prihaja iz Taj
ske, vse druge, vključno ono, ki 
vodi v pristanišče Kompong Som, 
pa že nadzorujejo sile »združene 
fronte na nacionalno rešitev* — 
FUNSK. Povsem očitno je, da se 
režim v Phnom Penhu ne more 
vojaško zoperstaviti nasprotnikom, 
zato pa je sprožil diplomatsko o- 
fenzivo, da bi se lahko rešil z 
zunanjo podporo. Princ Sihanuk, 
bivši suveren, ki se že skoraj tri 
leta ni pojavljal na političnem 
prizorišču, je včeraj dopotoval v 
Peking, od koder bo v prihodnjih 
dneh nadaljeval pot v New York 
na zasedanje Združenih narodov, 
na katerem bodo razpravljali o 
sporu med Vietnamom in Kampu
čijo.

Kot smo omenili, so zadnje ve
sti z bojišč dokaj meglene, iz če-
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KONČNO TUDI DRUGAČEN GLAS...
10. decembra lani smo v odpr

tem pismu ftozvali župana odv. 
Cecovinija, mi se javno izreče v 
zvezi z ndpadom glasila njegove 
«Liste za Trst» na zakonski osnu
tek KPI za globalno zaščito pra
vic Slovencev v Italiji m s tem 
seveda na samo pravico Sloven
cev do globalne zaščite. Od ta
krat bo kmalu potekel mesec, 
toda župan Cecovini ni imel za 
potrebno, da bi na naše odprto 
pismo odgovoril, niti da bi kako 
drugače odgovoril nanj. oziroma, 
da bi izkoristil kakršnokoli pri
ložnost, da bi se od grobega šo
vinističnega stališča svojega gin 
sila in njegovega pisca iasno in 
odločno omejil. Pri tem nismo od 
njega zahtevali nič drugega, kot 
da potrdi svoje svečane izjave v 
tržaškem občinskem svetu, m lju
bljanski televiziji in v raznih o- 
sebnih razgovorih, kar bi mu, kot 
človeku, ki kaj da m svoje ime 
in ugled, gotovo ne smelo hiti 
težko, nasprotno, moralo bi mu 
biti celo v posebno zadoščenje 

In vendar odv. Cecovini vztraj
no molči. Zakaj? Kako naj si raz
lagamo ta njegov molk? Ali ta
ko, da soglaša z vsem tistim šo
vinističnim izbruham, ki ga je 
izlila »La Voce lihera* in da to
rej soglaša z namerno izkrivljeno

razlago osnutka KPI? Ali tako, 
da v svoji heterogeni «Listi za 
Trst» nima moči, da bi uveljavil 
svoj javno izraženi odnos do Slo
vencev in tako utišal v njej očitno 
zelo močno desničarsko krilo? Ali 
tako, da preprosto zviška prezira 
naš poziv, češ, kdo pa sploh ste, 
da si me upate javno pozivati na 
odgovor?

Kot javni upravitelj, neglede na 
to, koliko časa bo še, si v nobeni 
od teh treh možnosti ne bi smel 
dovoliti molka, že zato ne, ker s 
tem dovoljuje upoštevanje zanj naj
slabše variante, tiste namreč, da 
je spremenil svoje stališče in se 
postavil na stran nasprotnikov na
ših ustavnih in zakonitih narod
nostnih pravic. Razlog za to bi 
lahko namreč videli tudi v tem, 
da v zadnji številki »La Voce li- 
bera» ni on tisti, ki pobija namer
ni in hujskaški alarmizem Lun a 
F. Badie o «prevladi» manjšine 
nad večino, če bi bil sprejet ko
munistični predlog globalne za
ščite, marveč Fabio Perco, ki v 
članku z naslovom ♦Dvoumnost in 
alarmizem» polemizira z Badio in 
zavrača njegove trditve.

F. Percu je treba priznati 
drugačen odnos do vprašanja na
še globalne zaščite od tisteoa, 
ki je postal preko *La Voce libe-

ra* značilen za »Listo za Trst*. 
K analiziranju zakonskega osnut
ka KPI pristopa s treznostjo 
in zato tudi prihaja do logič
nih zaključkov, med katerimi je 
prvi ta, da je nesmiselno ogovori
ti o prevladi in o atentatih na i- 
talijanstvo»; drugi, da obilingvi- 
zem* nikakor ni tisti bav-bav. 
kot ga rišejo nasprotniki globalne 
zakonske zaščite Slovencev in da 
bi poznavanje slovenskega jezika 
s strani italijanskega prebivalstva 
verjetno sploh ne privedlo do tako 
žolčnega obravnavanja tega vpra
šanja; tretji, da ne gre pri se
danjih zakonskih predlogih za 
globalno zaščito Slovencev dejan
sko za ničesar novega, ker se te 
zahteve postavljajo že leta in i- 
majo namen «racionalizirati in 
uniformirati norme za zaščito Slo 
vencev, ki že obstajajo na osnovi 
mirovne pogodbe v Trstu in v 
manjši meri v Gorici s tem, da 
se razširijo tudi na videmsko po
krajino, kjer slovenska skupnost 
nima nobenega uradnega prizna
nja». Poleg ugotovitev dodaja F. 
Perco tudi nekaj svojih zamisli 
o aplikaciji ^dvojezičnosti* v sa
mem mestu in njegovi okolici (v 
tržaški občini).

Seveda se z nekaterimi stali
šči in izhodišči, iz katerih izha-

V RIMU ODPRLI SODNO LETO KASACUSKEGA SODIŠČA

V boju proti naraščajočemu kriminalu 
nujna korenita preosnova policijskih sil

Glavni pravdnik dr. 
Straniero razčlenil 
problematiko itali

janske pravice
RIM — V prisotnosti predsedni

ka republike Sandra Pertinija in 
številnih drugih predstavnikov o- 
blasti so včeraj na Kapitolu s pri
ložnostnim govorom glavnega prav- 
dnika Ignazia Straniera uradno 
odprli sodno leto vrhovnega ka- 
sacijskega sodišča.

Dr. Straniero je v svojem pri
bližno eno uro dolgem posegu 
razčlenil problematiko italijanske 
pravice in podal dokaj jasen in 
nazoren prerez lanskega »usodne
ga leta*. Vsekakor pa se je pri 
tem omejil le na naštevanje do
godkov in ni skoraj nikoli skušal 
analizirati vzrokov dramatičnih 
pojavov, s katerimi še sooča ita
lijanska družba. Kolikor je mogo
če sklepati iz agencijskih poročil 
se je Straniero zavzel za izredno 
korenita zdravila, ki pa imajo v 
nekaterih primerih grenak priokus 
represije.

Potem ko je v daljšem uvodu o- 
pravičil definicijo lanskega leta 
kot »usodnega* z omembo smrti 
in s kratko komemoracijo pred
sednika krščanske demokracije Al- 
da Mora, papežev Pavla VI. in 
Janeza Pavla I. ter sodnikov, ki 
so jih ubili rdeči brigadisti, j« 
glavni pravdnik pri kasacijskem 
sodišču prešel na teme, ki nepo
sredno zadevajo pravico. V tem 
okviru je že v uvodu ugotovil, da 
je »po začetnem omahovanju in 
nekaterih preveč liberalnih refor
mah, država ubrala pravilnejšo 
pot ter odobrila bolj realistične in 
Časom ustreznejše zakone*, ki obe
nem skušajo preprečiti preveliko 
disperzivnost dela sodnikov. Kljub 
temu pa je položaj zelo hud, saj 
je «pot represije in prevencije te
rorizma dolga, strma in posuta t 
ovirami*, kot med drugim doka
zujejo podatki o navadnem in po
litičnem kriminalu: 2.023 namer
nih umorov, 75 ugrabitev, 15.122 
ropov.

Tu je dr. Straniero načel vpra
šanje organov javne varnosti, ki 
So za ceno težkega krvnega davka 
dosegli velike uspehe v boju pro
ti kriminalu. »Vsekakor pa — je 
(»udaril glavni pravdnik — dvo
mim, da bodo lahko organi javne 
varnosti uspešno nadaljevali v 
svojem delu, če ne bodo pri
stojna telesa poskrbela za koreni
te spremembe in preosnove ne sa
mo v strukturah, v oborožitvi, teh
nični opremi in strokovnem uspo
sabljanju sil javne varnosti, pač 
pa tudi v zvečanju števila agentov 
in v ustvarjanju borbenega duha, 
ki potrebuje stalno solidarnost na
roda.* V tem okviru je opomnil, 
da priložnostni izrazi solidarnosti 
ne zadostujejo več in je zato zahte
val, naj se vendar neha s piete
to do ranjenega ali aretiranega 
kriminalca, ki se »s svojimi deja
nji, ko so sodno dokazana, sam iz
loči iz človeške skupnosti*. Vpra
šati pa se je treba, ali dr. Stra
niero ima kriminalce sploh za lju
di in ali je kdaj pomislil, da ima 
tudi družba svoje krivde in ne 
zgolj posamezniki, ki prostovoljno 
ali pa pod silo razmer kršijo za
kone.

Ista vprašanja se nam poraja
jo ob zahtevi, da je vsaj za naj
hujše zločine treba podaljšati rok 
preventivnega pripora. Ali ne M 
bilo bolje zajamčiti večjo učinko
vitost organov pregona in sod
stva, zlasti še ker je znano, da se 
zločinec ne boji visokih kazni, ko 
ve, da ima veliko možnosti, da o 
stane nekaznovan.

Potem ko je na kratko omenil 
kriminal mladoletnikov, je dr. 
Straniero načel vprašanje mamil 
in ga ocenil kot «družbend rak*, 
proti kateremu je bil doslej boj 
neučinkovit, tudi ker dežele le ni
so poskrbele za ustrezne klinične 
centre za zdravljenje narkomanov.

V zaključku svojega posega je 
glavni. pravdnik obravnaval tako 
menovani «kriminal belih ovrat
nikov in v tem okviru z obžalova
njem ugotovil, da niso izvzeti ne
kateri politični krogi. Če bi vo
dilni krogi, ki štejejo v svojih vr
stah veliko poštenjakov in spo
sobnih ljudi, sodelovali s sodstvom 
pri regeneraciji družbe s spon
tanim amputiranjem gnilih vej, 
bi najbrž znatno pripomogli k pri
dobivanju zaupanja prebivalstva 
v državna telesa, ki sedaj znatno 
peša. (vt)
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BIVŠI PRINC SIHANUK DOPOTOVAL V PEKING

Diplomatska ofeaziva Kampučije 
Vietaam zanika! udeležbo v bojih
Phnom Penh že skoraj povsem odrezan od sveta - Ki
tajska naj bi zbirala čete vzdolž meje z Vietnamom

sar bi se dalo sklepati, da so se 
boji nekoliko polegli. To delno za
tišje je morda znamenje, da se u- 
porniki pripravljajo na napad na 
glavno mesto? Opazovalci so v 
glavnem mnenja, da načrti »revo
lucionarnih sil* ne predvidevajo 
napada na Phnom Penh, ampak 
samo njegovo obkolitev. Sicer pa 
so sami phnoropenški voditelji že 
dali razumeti, da se pripravljajo 
na beg in na »prehod k gverili*: 
sam Pol Pot je včeraj ponovil po
ziv ljudstvi), naj se pripravi na 
»dolgotrajni odpor proti invaziji*. 
Uradna radijska postaja «Glas 
Kampučije* je sicer sporočila, da 
redne čete žanjejo velike uspehe 
na vseh frontah in povzročaj na
padalcem hude zgube, čemur pa 
je le težko verjeti, še posebno, če 
upoštevamo, s kakšno naglico so 
se sile FUNSK prebile do same 
prestolnice.

Iz Hanoja pa so uradno zani
kali, da bi vietnamske čete sode
lovale v bojih na kampučijskem 
ozemlju, češ da gre za spopade 
med kampučijsko redno vojsko in 
oddelki FUNSK, ki jih podpira pre
bivalstvo. Sporočilo Hanoja pravi 
tudi, da je poziv phnompenškega 
režima Združenim narodom le pre
tveza, ki da nasprotuje samim na-

ja pisec, ne strinjamo, vendar 
mu priznavamo, da je za razli
ko od šovinistov v sListi za 
Trst» prvi pristopil k obravnava
nju globalne zakonske zaščite s 
pozicije realističnega razmišljanja 
in prikazovanja stvari in da je 
morda s svojim nastopom začel 
nujno diferenciacijo v »Listi za 
Trst*, kar bi moralo prispevati 
k splošni normalizaciji političnega 
položaja, ki je z tListo za Trst* 
zašel v brezperspektivnost za 
vse, predvsem pa za družbeni 
napredek vsega prebivalstva in 
Za sožitje.

V interesu takega družbenega 
napredka in sožitja pa bi tudi 
bilo. da bi se širša italijanska 
javnost seznanila z našimi zah
tevami i okviru globalne zašči
te, seveda brez podpihovalcev šo
vinističnega sovraštva, pač pa s 
poglobljeno analizo, ki bi naše 
italijanske someščane, sodežela- 
ne in sodržavljane prepričala, 
da ne zahtevamo nič takega, kar 
bi bilo v nasprotju z demokra
tično ustavo republike in z nje
nimi mednarodnimi in dvostran
skimi obveznostmi in česar ne bi 
že, v celo mnogo več jem obse 
gu, uživali pripadniki južnotirol- 
ske in francoske manjšine v Ita
liji.

čelom OZN ter da gre dejansko za 
notranje vprašanje Kampučije, ki 
ga mora zato reševati kampučijsko 
ljudstvo samo »brez zunanjega 
vmešavanja*.

Toda vrnimo se k Sihanukovemu 
obisku v Pekingu, kjer so ga na 
letališču pričakali podpredsedniki 
vlade Deng Xiaoping, Geng Biao 
in Chen Muhua skupaj z. zunanjim 
ministrom Huang Huo v potrditev 
podpore, ki jo Kitajska nudi kam
pučijskemu režimu. Niti Sihanuk, 
niti kitajski predstavniki niso dali 
doslej nobenih izjav. Napovedali so 
samo, da bo princa danes spreje
la tudi Čuenlajeva vdova, podpred
sednica parlamenta Deng Ying- 
chao. Sihanuk se bo ustavil v Pe
kingu nekaj dni, nato pa bo odpo
toval v New York na čelu kampu
čijske delegacije, ki se bo udele
žila razprave v varnostnem svetu 
o sporu med Vietnamom in Kam
pučijo. Že včeraj se je varnostni 
svet sestal za zaprtimi vrati in 
poslušal poročila o položaju na 
azijskem Jugovzhodu: kot kaže, je 
bil sprejet sklep, da se temu vpra
šanju posveti tudi javna seja, ka
tere datum pa bodo določili šele 
po prihodu kampučijske delegacije 
v New York.

Visoki funkcionar državnega de
partmaja je medtem včeraj v 
Bangkoku izjavil, da si ZDA že
lijo umik vojaških čet, ki so za
sedle kampučijsko ozemlje, »med 
katerimi so tudi vietnamske sile*. 
Izrazil je tudi željo, da bi se se
danji spor ne razširil še na dru
ge države tega območja. Prav o 
tem sta včeraj govorila tudi pred
sednik tajske vlade Kriangsak 
Chamanand. ki je dopotoval na 
obisk v Vientiane, in predsednik 
laoške' vlade KaySone Phomviha- 
ne. Oba sta se obvezala, da ne 
bosta dovolila, da bi ozemlje nju
nih držav služilo za sproženje na
padov proti tretjim državam, po
trdila pa sta tudi medsebojno spo
štovanje suverenosti in ozemelj
ske nedotakljivosti. Prav tako sta 
se oba premiera zavzela, da bi 
reka Mekong, ki predstavlja na
ravno mejo med Tajsko in Lao
som, postala «reka miru in pri
jateljstva*.

In končno moramo zabeležiti 
doslej sicer še nepotrjene vesti, 
ki jih objavlja ameriški dnevnik 
«New York Times*, po katerem 
naj bi Kitajska zbirala vojaške 
čete vzdolž meje z Vietnamom. 
List, ki se sklicuje na informa
cije iz Pentagona, poroča o kon
centraciji čet v pokrajinah Junan 
in Kvansi, kamor naj bi poleg 
pehotnih čet prepeljali še veliko 
tankov, težkih topov ter letal vrst 
mig 19 m IL-28. Ne\vyorški dnev
nik komentira, da 1e zbiranje čet 
posledica kitajske zaskrbljenosti 
zaradi razvoja dogodkov v Kam
pučiji. (tm)

Povitek pokojnin
RIM — Z Novim letom so se 

pokojnine zvišale, skladno s spre
membo poprečja osebnih dohod
kov industrijskih in drugih delav
cev. Zato bodo socialne pokojnine 
zvišane za 13,4 odstotka, navadne 
starostne pokojnine pa za 19,1 
odstotka.
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OSAMLJENI ZUPAN JE OB PORAZU PREKINIL SEJO

Ceco vini jeva «bitka za smeti» 
je v petek klavrno propadla

«Lista za Trst» in MSI sta s prekinitvijo seje nezakonito preprečila, da 
bi večina v občinskem svetu odobrila dokument s stvarnimi smernicami 

občinski upravi, kako naj reši vprašanje mestne čistoče
Bitka župana Cecovinija in uprave 

»Liste za Trst* za zakup pometanja 
mesta nekemu zasebnemu podjetju, 
ki so jo tako skrbno pripravljali z 
ustrezno propagandistično kampanjo, 
se je zaključila klavrno, kot je 
le malokdo pričakoval. Spričo uteme
ljenih in strokovno neoporečnih kri
tik, ki jih je bila uprava deležna iz 
vrst svetovalskih skupin demokra
tičnih strank (KPI, PSI, PSDI, PRI, 
KD) in celo iz ust radikalnih zavez
nikov, ob spoznanju, da je bila po
vsem osamljena in da jo edino pod
pirajo (pa še to ne iz prepričanja 
o pravilnosti sklepa, pač pa zgolj iz 
političnih računov) svetovalci MSI, 
je uprava »Liste* povsem izgubila 
glavo in skušala zasejati zmedo, da 
bi vsaj javno omilila občutek ban
krota. Pri tem ni štedila z manev
ri, kakršnih ne pomnimo niti iz ča
sa burkaških »tribun* na tržaški u- 
ni verzi.

Svetovalci demokratičnih strank 
so Cecovinijevemu odboru dokazali 
predvsem nesposobnost in pa po
skus, da z razsipavanjem javnega 
denarja (2 milijardi letno niso mač
je solze) zganja nepotrebno dema
gogijo. Sklep o zakupu pometanja 
mestnih ulic zasebnemu podjetju je 
celo vseboval navidezno malo po
membno «past», saj je zasebnemu 
podjetju dajal na razpolago tudi služ
bo zbiranja papirja in lepenke ter 
regeneracije »koristnih odpadkov* in 
torej novo možnost špekulacije in 
dobička.

Sklep je torej večina zavrnila. 
Zanj so glasovali le svetovalci LpT 
in MSI, proti pa svetovalci KPI, 
PSI, PSDI, KD in radikalci, vzdr
žala pa sta se svetovalca PRI in 
Padoa (neodv. KD).

Tedaj se je začelo moledovanje, 
češ »odobrite nam vsaj trimesečno 
malo pometanje mestnega centra* 
(93 milijonov lir zakupa) s tiho že
ljo, da bi vsaj iztržili nekaj politič
nega drobiža. Sam prof. Dolcher, 
svetovalec »Liste* je opozoril župa
na, da je trimesečni zakup manjši 
skupini zasebnih pometačev bil zgolj 
«premisa» velikemu, dvemilijardne- 
mu zakupu. Če slednji ni bil odobren 
je sklep o «malem zakupu* avtoma
tično propadel.

Začela se je proceduralna bitka, 
ki so jo v glavnem vodili misovci, 
da bi vse skupaj odložili. V določe
nem trenutku je sam župan bil mne
nja, da je bil poraz preveč pekoč 
in da bi morda kazalo odložiti gla
sovanje o sklepih na neko drugo 
sejo.

Izkazalo se je, da je županu in 
odboru »Liste* bilo nerodno pred
vsem to, da so demokratične stran
ke (KPI, PSI, PSDI, PRI in KD) 
predložile resolucijo, ki je obvezo
vala občinsko upravo, naj (tokrat 
zares) skrbi za mestno čistočo in 
navaja tudi sredstva, kako je to mo
goče doseči brez propagandističnih 
in razsipnih zakupov zasebnim druž
bam. Poleg tega pa so radikalci, s 
podporo socialistov, predlagali dru
go resolucijo, v kateri pozivajo od
bor, naj se iz najhujše zagate pri 
čiščenju mesta posluži tudi tistih tr
žaških mladincev, ki se iz razlogov 
vesti odpovedujejo vojaški službi in 
(skladno z zakonom) izražajo pri
pravljenost opravljati za enako ob
dobje poldrugega leta »koristne ci
vilne službe*.

Cecoviniju in njegovim ni bilo po
godu, da bi javnost vedela za stali
šča velike večine občinskega sveta 
ki jih obsoja in konkretno nakazu
je resne praktične rešitve. Ni in ni 
maral, da bi občinski svet o teh 
resolucijah glasoval. Tako je v do
ločenem trenutku, na nasvet misov- 
skega pokrajinskega tajnika Giaco
mellija, katerega mnenje očitno za
leže pri »Listi* več kot mnenje na
čelnika skupine Giuricina, ki je bil 
ves večer molčeč, Cecovini kratko- 
malo prekinil sejo, vstal in zapustil 
dvorano. Občinski svetovalci so glas
no protestirali, saj s tem ni dopu
stil, da bi na seji izčrpali predvi
deni dnevni red.

Tajništvo KPI je s tem v zvezi 
izdalo sporočilo z ostro grajo na ra
čun župana, čigar zadržanje »ni za
konito*, zaradi česar se komunisti 
sprašujejo o tem, ali je «župan sploh 
sposoben voditi seje občinskega sve
ta* glede na zmedo, ki jo ustvarja.

Bitka za smeti se je torej, kot bu
merang, obrnila proti njenim pobud
nikom. Javnost ve, da za mestno 
čistočo ni potrebno razmetavati dve 
milijardi letno, pač pa zadostuje u- 
pravna sposobnost, dobra volja in 
resne tehnične izboljšave, začenši z 
uvajanjem »kontejnerjev* za smeti 
in odpadke v večjih mestnih četrtih. 
Milijardi, ki bi jih «meloni» radi da
rovali zasebnikom, lahko služijo za 
tehnološko obnovo smetarske službe, 
ki naj bo zares kos zahtevam sodob
nim dimenzijam razvitega in omika
nega mesta.

V teku včerajšnjega dne se je 
za naše letošnje tradicionalne iz
lete prijavilo še precej novih izlet
nikov, tako da smo praktično od
dali skoraj vse razpoložljive prosto
re. Ker pa je nekaj prostorov ven
darle še na razpolago, smo skleni
li, da podaljšamo vpisovanje še na 
jutrišnji dan in sicer od 9. do 13. 
ure, vedno v sobi št. 22 našega ured
ništva v Ul. Montecchi 6.

ZA POTOVANJE NA POLJSKO 
je vpisovanje za drugo letalo (od 
12. do 16. maja) končano, za tretje 
letalo (od 16. do 20. maja) je na 
razpolago samo še 5 mest, za prvo 
letalo (od 8. do 12. maja) pa še 
24 mest. Skupno lahko torej za 
Poljsko vpišemo samo še okrog 30 
izletnikov ali nekaj več pogojno, če 
se kdo iz upravičenih razlogov od
pove.

ZA POTOVANJE V PARIZ so vsa 
razpoložljiva mesta v letalu bila, 
kot smo že povedali, oddana že pr
vi dan vpisovanja.

ZA POTOVANJE V SOVJETSKO 
SREDNJO AZIJO smo si morali, 
kot znano, na hitro zagotoviti še
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VČERAJ NA SEDEŽU DEŽELNEGA ODBORA V TRSTU

govor o prosti coni in o znanstve
nih raziskavah. Pri načrtovanju 
obeh dejavnosti bi morali biti sou
deleženi različni gospodarski sek
torji. Brez medsebojnega sodelova
nja in informiranja je namreč ne
mogoč skladen razvoj mesta. Preu
čevanja obeh problemov bi se mo
rale udeležiti ludi krajevne obrtni
ške enote.

Mala podjetja so važen člen ce
lotne gospodarske stvarnosti, potre
bujejo pa novo tehnologijo, njihov 
razvoj je treba usklajevati s sploš
nimi gospodarskimi razvojnimi smer
nicami. ,

Na sestanku so poudarili med 
drugim važnost tržišča poddobav; 
v tem smislu so predstavniki obrt
nikov izrazili pripravljenost obrtni
kov. da se tržišče okrepi.

Nadalje so ne sestanku med pred
stavniki združenja obrtnikov in tr

govinske zbornice razpravljali še o 
vprašanjih industrijske cone, pre
vozov, konzorcija za jamstva in o 
soudeležbi gospodarskih sektorjev 
pri krajevnih bančnih ustanovah. 
Označili so tudi sedanji razvoj na
črta za obrtniško središče na Gra
du sv. Justa. Predsednika trgovin
ske zbornice so med drugim sezna
nili z novim elektronskim središčem 
za zbiranje podatkov, ki so ga po
stavili na sedežu Združenja obrt
nikov.

• Tržaška občina sporoča, da so z 
2. januarjem začeli izplačevati do
datne deželne podpore za civilne in
valide, slepce in gluhoneme. Dodat
ne podpore za november in decem
ber prejšnjega leta lahko zaintere- 
siranci dvignejo pri pristojnem ura
du občinske zakladnice v Ul. Nor- 
dio, št. 11.

S PRIMORSKIM DNEVNIKOM PO SVETU

SAMO ŠE JUTRI DOPOLDNE 
PRIJAVE ZA NAŠE IZLETE
Za Poljsko je na razpolago še 30 mest, za Sred
njo Azijo še 4 in za Daljni vzhod še 7 mest

Začetek posvetov med strankami 
o osnutku razvojnega načrta F-JK

Prisotna zastopstva sil, ki podpirajo enobarvni odbor 
Dokument naj bi odobrili spomladi, po širokih posveto
vanjih z javnimi upravami, sindikati in gospodarstveniki

Potem ko je deželni svet Furla
nije - Julijske krajine odobril pred 
kratkim proračun za leto 1979, in 
štiriletni finančni načrt naložb, ki 
sta bila odobrena z glasovi strank 
ustavnega loka, enobarvni deželni 
odbor sedaj pripravlja tudi razvoj
ni načrt, ki bo usmerjal njegovo de
lovanje v četrti mandatni dobi. Na
črtovanje posegov deželne uprave 
narekuje namreč po eni strani dr
žavni zakon št. 546, ki nakazuje 
znatna finančna sredstva za obnovo 
potresnega področja, po drugi stra
ni je ena izmed bistvenih obvez v 
programskem sporazumu, na podla
gi katerega ostale demokratične 
stranke podpirajo 0dW)ofj,rš(Vjnski, 
odbor. ,

Skladno s sporazumom se mora 
deželni izvršni bfgah' pri izdelavi 
razvojnega hačrta 1 * posvetovati o 
njegovih temeljnih usmeritvah s po
litičnimi vodstvi ustavnih strank. V 
ta namen so se včeraj sestala na 
sedežu deželnega odbora zastopstva 
političnih sil, ki sestavljajo sedanjo
fiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiniiiiiuiiiiiiiiiimniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiliiiiiiiii

večino v skupščini Furlanije - Ju
lijske krajine, ki so jih vodili de
želni tajniki Braida (KD), Cuffaro 
(KPI), Bravo (PSI), Bianchi (PS 
Dl), Barnaba (PRI) in Štoka (SSk). 
Izvršni organ deželne uprave so 
predstavljali predsednik Comelli ter 
odbornika Coloni in Tripani.

Predsednik Comelli in pristojni 
odbornik za načrtovanje Coloni sta 
na začetku seje obrazložila glavne 
smernice, ki navdihujejo razvojni 
načrt, v smotru, da si dežela opo
more od posledic potresa ih da mo
re prebivalstvo z vseh področij Fur
lanije - Julijske krajine prebroditi 
gospodarsko krizo, ki je zajela tu- 
di naše kraje. Zato bo treba uskla
jevati vse pobude /in vlagati vsa 
razpoložljiva finančna sredstva v 
okviru! strogega načrtovanja, za u- 
ravnovešen razvoj ha vsem dežel
nem ozemlju.

V razpravi so obravnavali pred
vsem načelna vodila pri sestavlja
nju razvojnega načrta in roke za 
njegovo odobritev, pri čemer so po-

JUTRI V TRSTU

SVEČANA OTVORITEV 
SODNEGA LETA 1979
Osrednje poročilo bo podal glavni državni pravdnik 
pri tržaškem prizivnem sodišču dr. Luigi Giannuzzč

Sestanek med predstavniki 
Trgovinske zbornice 
in Združenja obrtnikov

Na sedežu tržaške trgovinske 
zbornice je bil v prejšnjih dneh se
stanek med predsednikom zbornice 
dr. M. Modianom, generalnim taj
nikom omenjene ustanove dr. S. 
Maurelom in predstavniki Združe
nja obrtnikov. Osrednji temi raz
govora sta bili vprašanji o krajev
ni gospodarski stvarnosti in o mož
nih bodočih načrtih. Vsi prisotni so 
soglašali, da je treba usklajevati 
razne gospodarske pobude, kajti iz
ključno delovanje po sektorjih ne 
prinaša skupnosti zaželenih dobrin. 
V tem smislu .je bil na sestanku

V veliki dvorani tržaške sodne 
palače bodo jutri svečano odprli 
sodno leto 1979. Uradna otvoritev 
bo mnogo manj anahronistična kot 
doslej, saj so odpira vili sprevod 
sodnikov po sodni palači in preko 
dvorišča v dvorano; sodni zbor bo 
vstopal v dvorano kar skozi vrata 
posvetovalne sobe, to je tako kot 
na rednih obravnavah. Odpadel bo 
torej tisti kič, ki otvoritveni slo
vesnosti ni dajal nobenega bleska, 
ampak ji je celo odvzemal tisto 
resnost, ki je za tako priložnost 
nujno potrebna.

Spored letošnje otvoritvene slo
vesnosti je vsebinsko zelo bogat. 
Kot običajno bo glavno poročilo o 
»upravljanju pravice* prebral glav
ni državni pravdnik tržaškega pri
zivnega sodišča dr. Luigi Giannuz- 
zi, ki je baje letos pripravil zelo 
dolgo in natančno poročilo, v kate
rem se nedvomno dotika celotne 
problematike sodstva v naši deželi. 
Upati je treba, da bo tudi vsebin
sko to poročilo bogato in bo v 
večji meri ustrezalo sedanjemu zgo- 
dovinsko-političnemu trenutku kot 
poročila prejšnjih let, ki so bila 
skrajno reakcionarja in so z na
zadnjaškimi pogledi obravnavala 
vso problematiko sodstva v naši 
deželi.

Poročilu Giannuzzija bo sledilo 
poročilo Višjega sodnega sveta, ki 
ga bo prebral predstavnik tega naj
višjega sodnega organa v državi, 
nato p>a bodo podali poročila pred
stavniki vseh štirih odvetniških 
zbornic naše dežele, kar predstav
lja novost za otvoritvene slovesno
sti ob začetku sodnega leta, kjer 
doslej odvetniki niso imeli pravice 
do besede

V popoldanskih urah pa bo, kot 
že v zadnjih letih, razprava o vpra 
šanjih sodstva v naši deželi. Raz
pravo bo, kot že dopoldansko slo 
vesnost, vodil predsednik tržaškega 
prizivnega sodišča dr. Zumin, nanjo 
pa so povabljeni predstavniki poli
tičnih strank, krajevnih uprav in 
seveda sodniki ter odvetniki. Ver 
jetno bo prav ta razprava najza 
nimivejši del otvoritve sodnega le
ta, saj bodo na njej prišla do iz
raza različna stališča v zvezi z 
vprašanji sodstva v naši deželi.

Ob koncu naj še povemo, da bo, 
kot vsako leto. zaradi otvoritvene 
slovesnosti jutri dopoldne prepove
dano parkiranje na Trgu Ulpia-

no. Parkirana vozila 
ni redarji odstranili.

bodo mest-

Danes
dan

praznuje 50. rojstni

MARCELO ZAHAR

Veliko sreče in zadovoljstva 
mu kličejo še na mnoga leta 
sorodniki in prijatelji.

udarili potrebo po čimširšem in čim
bolj poglobljenem posvetovanju o 
dokumentu, ki ga bo predložil de
želni odbor. Le tako bo namreč mo
goče zagotoviti široko soudeležbo po
litičnih, družbenih in gospodarskih 
sil pri izbirah, ki bodo skupaj z 
ustreznimi zakonskimi instrumenti 
predstavljale temelj delovanju dežel
ne uprave v prihodnjih letih.

Včeraj so v razpravo posegli Cuf
faro za KPI, Bravo in Zanfagnini za 
PSI, Braida za KD, Bianchi in Ve- 
spasiano za PEDI in Barnaba za 
PRI. Dogovorili so se tudi že za 
naslednjo sejo, na kateri bodo na
daljevali poglabljanje dokumenta, ki 
bo v prihodnjemUedmi.^bjCif '

Pred dokončno odobritvijo razvoj
nega načrta v deželnem svetu, ki je 
predvidena-v bližnji spomladi, bo 
deželna uprava priredila posvetova
nja s krajevnimi upravami v vseh 
štirih pokrajinah, s predstavništvi 
gospodarskih kategorij in s sindikal
nimi organizacijami. Preden bo de
želni odbor predložil načrt skupšči
ni, bo njegovo dokončno besedilo, 
sestavljeno tudi na podlagi teh po
svetovanj, ponovno predmet razgo
vorov med strankami, ki ga podpi
rajo, da se bodo o njem sporazumele.

Minister Prodi obveščen 
o vprašanju suhega doka
Predsednik trgovinske zbornice in 

podpredsednik Confindustrie dr. 
Marcello Modiano se je obrnil na 
ministra za industrijo Romana Pro
dija in ga seznanil o potrebah po 
novih finančnih sredstvih za izgrad
njo suhega doka v tržaški luki. Dr. 
Modiano je seznanil ministra z važ
nostjo, ki jo ima suhi dok za vse 
tržaško gospodarstvo. Po zaprtju 
ladjedelnice San Marco doživlja tr
žaško gospodarstvo korenito preo
brazbo. Zaprtje ladjedelnice je po
menilo močan udarec zaposlenosti in 
ladijskemu sektorju hasploh. Izgrad
nja suhega doka bo omogočila na
daljnje delo na področju ladijskih 
popravil.

eno letalo.1 Za letalo, ki bo šlo na 
pol 20. junija (do 30.) se je prija
vilo celo 30 izletnikov oziroma 5 
več, kot je bilo predvidenih mest. 
Uspelo nam je dobiti še dodatnih 5 
mest v letalu. Za naknadno rezervi
rano letalo, ki bo poletelo 9. maja 
(do 19.), je oddanih 21 mest in so 
na razpolago le še 4 mesta.

ZA POTOVANJE NA DALJNI 
VZHOD (Singapur, Bangkog, otok 
Bali) je na razpolago še 7 mest.

Vse udeležence izletov obveščamo, 
da so urniki plačevanja drugih o- 
brokov naslednji:

ZA POLJSKO: n. obrok 1. in 2. 
februarja, III. obrok 1. in 2. marca, 
IV. obrok 2. in 3. aprila.

ZA PARIZ je treba vplačati dru
gi obrok v znesku 100.000 lir 1. ozi
roma 2. februarja, saldo pa 1. o- 
ziroma 2. marca.

ZA SREDNJO AZIJO je treba vpla
čati mesečne proporcionalne obroke 
v dnevih, kot za ostale izlete.

ZA DALJNI VZHOD je treba 
plačati saldo do 15. 1. 1979.

Cenjene interesente za izlete, za 
katere so še na razpolago prostori, 
opozarjamo, da so pogoji, ki jih za
nje nudimo, izjemno ugodni in da 
takih zanesljivo ne bo mogla v bo
doče nuditi nobena potovalna agen
cija, saj so predvidene znatne po
dražitve letalskih prevozov, pa tudi 
vseh turističnih uslug. Kdor torej 
želi potovati z nami, naj se zato 
podviza v naše uredništvo še jutri 
od 9. do 12. ure, ko bomo vpisova
nje končali.

NEOBIČAJNA GLASBENO-KULTURNA POBUDA

Zanimiv koncert jazz glasbe 
sinoči v Kulturnem domu

Pretežno mlado občinstvo je ugodno 
sprejelo izvajanje kvarteta Toneta Janše

SKGZ o pobudah 
za globalno zaščito

Izvršni odbor SKGZ se je sestal 
na prvi letošnji seji v petek, 5. ja
nuarja. Glavna točka dnevnega re
da je obsegala razpravo o položaju 
in iniciativah, ki so v teku za glo
balno zaščito naše narodnostne skup
nosti.

V zvezi1 s tem so člani izvršnega 
odbora načeli poglobljeno obravna
vo pošameznih točk in argumentov, 
ki so v kdnceptu zakonske glgbalne 
zaščite- temeljnega značaja in kot 
take predpogoj za uveljavljanje' pra
kse enakopravnosti na celotnem te
ritoriju dežele, kjer prebivajo Slo
venci. Gre za vprašanja rabe jezi
ka, šolstva, tiska in informacije, so- 
ciogospodarskih in kulturnih dejav
nosti, 'skratka vseh področij, ki so 
izraz življenja Slovencev v Italiji 
kot posameznikov in skupnosti.

Izvršni odbor je naglasi) potrebo, 
da se stališča in.mnenja o vseh- teh 
za našo skupnost življenjsko važnih 
vprašanjih intenzivno, soflčajp, ^ptp 
da pride do čimbolj enotnih pogle
dov, ki bodo najbolje izražali inte
rese Slovencev v prizadevanju za 
čimprejšnjo globalno zaščito.

Izvršni odbor bo razpravo nadalje
val na prihodnji seji.
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OB JUTRIŠNJEM OBISKU VLADNEGA PODTAJNIKA FON TANE

Posvet v Trstu in Tolmeču 
o velikih cestnih zvezah

Z upravitelji dežele in krajevnih uprav bo obravna-
val tudi vprašanja, ki zadevajo avtocesto na Krasu

V Kulturnem domu je sinoči na
stopil jazz kvartet Toneta Janše. 
Za tukajšnje glasbeno kulturno živ
ljenje je bil ta koncert nekaj no
vega in je prav zaradi tega mogo
če pustil različne vtise med sicer 
ne najbolj številno in v veliki ve
čini mlado publiko, lahko pa re
čemo, da ni razočaral. Nasprotno, 
s svojim kvalitetnim, ritmično trd
nim, po inventivnosti, temperament
nosti ter improvizaciji pestrim in 
bogatim ter zdaj z izredno dinamič
nim, skoraj razburjenim, zdaj meh
kim in liričnim izvajanjem je kvar
tetu uspelo vzpostaviti stik s po
slušalci in večkrat je ansambel, iz
zval aplavz ludi med samim igra
njem. Poleg Toneta Janše, ki igra 
saksofon, nastopajo v kvartetu še 
odlični pianist v Andre Jeanquar- 
tier, po rodu iz Švice, inventivni 
basist Ewald Oberleitner iz Avstri
je in baterist Miroslav Markovič, 
ki je pred kratkim zamenjal Johna 
Preiningerja.

Kako bi lahko opredelili jazz, ki 
ga izvaja Janšov kvartet? Janša 
sam, s katerim smo se med odmo
rom o tem pogovarjali, _ pravi, da 
je njegovo glasbeno izražanje v se
danji fazi nekako na prehodu med 
modalnim in tako imenovanim free- 
jazzom, vendar eno ne izključuje 
drugega. Skupina je namreč v še
stih letih, kolikor pač že nastopa 
skupaj, prehodila dolgo razvojno 
pot in razvoj sam je nato privedel 
do sedanje izrazne stopnje, ko an
sambel igra zelo kompliciran tem- 
pp, kot na primer enajstčetrtinski 
ali trinajstčetrtinski ritem in to jih 
predvsem ritmično veže. Improviza
cija pa teče preko teh modalnih 
skladb, ki nudijo precej svobode.

Poleg tega črpa Janša pri svojih 
skladbah marsikaj iz slovenske glas
bene zakladnice. Tudi o tem nam 
je sam pripovedoval. Več sloven
skih narodnih pesmi je nekako pre
oblekel v jazz. «Nekatere bodo iz
šle spomladi na naši novi plošči, 
nam je povedal, in med temi na 
primer «Kje so tiste stezice*. Poleg 
tega pa igramo tudi veliko južno- 
slovenskih skladb z že omenjenim 
zahtevnim ritmom. Za te ritme sem j 
se navdušil med svojim študijem v j 
Gradcu in zanimivo je, da me je 
zanje navdušil neki Šved, kar je J 
pravzaprav paradoksno. Vendar sem i 
se jih oprijel in moram reči, da 
mi zelo ustrezajo.*

Kako pa je reagirala tržaška pu
blika? Kvartet je bil nad odzivom 
zadovoljen in Janša nam je v raz

govoru zaupal, da bi se prihodnjo 
jesen spet rad vrnil v Trst. Rad 
bi nastopil tudi v drugih večjih 
mestih. Medtem ko je prebredel že 
skoraj vso Evropo, je ravno v I- 
taliji nastopal zelo malo. V najlep
šem spominu mu je vsekakor ostal 
nastop z big bandom pod vodstvom 
Giorgia Gaslinija v Perugii.

Mariano Černe 
v «11 Tribbio»

Ko je tržaški umetnostni kritik 
proj. Sergio Brossi v priložnostnem 
katalogu za sedanjo razstavo med 
drugim zapisal «Strnimo se okoli 
Mariana njegovi stari in novi pri
jatelji, da bi mu še enkrat ponovili 
Mariano, velik si velik in naš», 
verjetno ni niti sam računal, da se 
bo vabilu odzvalo toliko ljudi, ko
likor se jih je zgrnilo sinoči v ga
lerijo «11 Tribbio» kjer so priredili 
razstavo del enega najboljših, naj
bolj veljavnih tržaških umetnikov 
Mariana Černeta.

Tržaška galerija «11 Tribbm na 
Piazza Vecchia je torej imela sreč
no roko, ko je za prvo razstavo v 
letošnjem letu izbrala dela tako 
veljavnega umetnika, kakršen je 
Mariano Černe, ki ga žal že toliko 
mesecev ne srečujemo in videvamo 
več po tržaških umetnostnih gale
rijah in drugih shajališčih, ker ga je 
bolezen odtrgala ustvarjalnemu de
lu in družbi.

Razstava bo trajala do 19. ja
nuarja in je dostopna občinstvu po 
naslednjem urniku: ob delavnikih 
od 10.30 do 13. ure ter od 17.30 do 
19.30, ob praznikih pa od 11. do 
13. ure. (ju)

Kitajska proizvodnja 
na tržaškem velesejmu

V bližnji bodočnosti, saj tako M 
lahko imenujemo leto 1980, si bomo 
v paviljonih Tržaškega velesejma 
lahko ogledali prav zanimivo in 
neobičajno razstavo o najnovejši 
proizvodnji Ljudske republike Ki- 
tajske.

Da bi se o pobudi stvarno pome 
nili in seveda začrtali smernice tU' 
di o bodočem sodelovanju, sta odpe 
tovala na Kitajsko predsednik Tf. 
žaškega velesejma dr. Piero Tore 
sella in predstavnik Združenja tr
žaških industrijcev dr. Raffaele D« 
Riu, ki sta sogovornikom v Kanta 
nu in Pekingu orisala tržaško go
spodarstvo, mednarodno vlogo prista
nišča kot prometno žilo s srednjo 
Evropo in državami na vzhodu 
predvsem pa sta poudarila nove 
gospodarske perspektive, ki jih od
pira predvidena industrijska cono 
na Krasu in središče za znanstvene 
raziskave.

ZAHVALA

Ob smrti naše drage mame, non* 
in pranone

Marije Ota vd. Barut
se toplo zahvaljujemo vsem, ki so no 
katerikoli način počastili njen spo
min in jo spremili na zadnji poti.

Svojci

Dolina, Trst, Opčine, 7.1.1979

Jutri, 8. 1. 1979 bo minilo eno le
to, odkar nas je zapustil naš dragi

Niko Kosmač
Spominjajo se ga svojci

Evelina inonUvonko Vidau 
imata sina,

BORUTA
Staršem čestita in se nove

ga pevca veseli
Komorni zbor 

Glasbene matice

Jutri bo prišel v našo deželo na 
uradni obisk (ki je bil decembra od
ložen zaradi njegovih vladnih ob- 

■ veznosti) podtajnik v ministrstvu za 
javna dela Giovanni Fontana, ki je 
tudi predsednik državnega cestnega 
podjetja ANAS. Z zastopniki dežel
ne uprave, podjetja «Autovie vene
te* in drugih pristojnih uprav bo 
poglobil vprašanja, ki zadevajo u- 
resničevanje glavnih načrtov veli
kih cestnih zvez in sta zanje pri
stojna država ali cestno podjetje. 
Obravnavali bodo predvsem cestni 
predor pod Monte Croce Camico,
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Ustavljeni stroji v zasedeni 
predilnici «San Giusto»

mam♦....».....

Perečemu vprašanju predilnice «S. Giusto* ni videti pozitivnega izhoda. Stroji še vedno mirujejo, delavci 
in delavke pa v zasedenem obratu pričakujejo izid srečanja med deželnim odbornikom za industrijo in tr
govino Rinaldijem in lastniki tovarne. Srečanje je odločilno za nadaljnjo zaposlitev vseli 58 prizadetih de
lovnih moči, saj je odbornik Rinaldi sindikalnim predstavnikom zagotovil, da bo z lastnikom tovarne, družbo 

Fabocart, poskusil doseči sporazum za oddajo obrata novemu možnemu najemniku

modernizacijo državne ceste od Tol- 
meča do Timaua, obvoznico v Tol
meču, avtocestno izpadnico v A- 
maru in velike cestne povezave na 
tržaškem Krasu.

Jutranji del obiska bo potekal na 
sedežu deželnega odbora v Trstu, 
kjer se bo podtajnik Fontana sestal 
s podpredsednikom deželne uprave 
in odbornikom za načrtovanje in 
proračun Colonijem, z odbornikom 
za javna dela Biasuttijem, s pred
sednikoma družbe »Autovie vene
te* Romanom in podjetja «Autovie 
Servizi* De Carlijem, z načelnikom 
deželnega okrožja ANAS Mazzonom 
in drugimi strokovnjaki. Popoldne 
se bo pa na sedežu gorske skupno
sti v Tolmeču pogovoril o potrebah 
hribovitih področij dežele

Priziv WWF proti 
deželnemu
urbanističnemu načrtu

Svetovni sklad za varstvo narave 
VVorld VVildlife Fund, ali bolje, nje
gova tržaška sekcija, je vložila pri 
ziv na deželno upravno sodišče pro 
ti deželnemu urbanističnemu načr
tu, ki med drugim predvideva tudi 
prosto industrijsko cono na Krasu 
na italijansko - jugoslovanski meji 
v smislu osimskega sporazuma. 
WWF v svojem prizivu omenja de
jansko vso obstoječo zakonodajo, od 
splošnih vsedržavnih zakonov pa do 
specifičnega zakona Belci o ustano 
vitvi kraških rezervatov, ki naj bi 
bil v očitnem nasprotju z deželnim 
urbanističnim načrtom. Pri tem se 
WWF sklicuje tudi na zakon o za
ščiti okolja iz leta 1939(1), ki sicer 
dovoljuje gradnjo cest in vodovo 
dov, ne pa industrijskih obratov.

Dejansko pa je s tem prizivom 
organizacija, ki sicer v svetovnem 
in tudi v tržaškem merilu (primer 
je miramarski morski park) velja 
za resno, še enkrat in to očitno pri
stopila h kampanji «Liste za Trst*, 
ki s svojimi ekološkimi gesli naspro
tuje industrijskemu razvoj". Trsta 
in sodelovanju med Italijo in Jugo
slavijo. Upravičeno se sprašujemo, 
kje je bila WWF vsa ta leta, vse od 
takrat, ko so v dolinski občini raz
lastili ogromno zemljišče za gradnjo 
naftovoda, ki našemu mestu prina
ša samo nesnago; tedaj se nihče ni 
zavzemal za «zaščito okolja .

Zapustila nas je naša draga

ANGELA ZUBAN por. PIŠČANC
Pogreb bo jutri, 8. januarja, ob 10.30, iz kapele na poko

pališču v Barkovljah.

Trst, 7. januarja 1979

Žalostno vest sporočajo: mož Ma
rio, sin Rado, sestra Karla ter 

drugo sorodstvo

j Ul v TAA «» O 11

**». -VflOeillMfh* : 8. 1. 1979

INGRID SETTIM0
83. 1. 1978 85. 1. 1979

MATTIA SETTIM0
Ob obletnici njune smrti se ju z neizmerno ljubeznijo in 

bolestjo spominjajo neutolažljivi svojci.
Maša zadušnica bo dne 24. januarja ob 18. uri v žup

nijski cerkvi v Rojanu.

ZAHVALA

Globoko ganjeni za izraze sočutja ob izgubi naše drage

OLGE ŠT0KELJ vd. SIRK
se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki so nam bili ob strani v tem 
težkem trenutku.
Trst, 7. januarja 1979
Pogrebno podjetje, Ul. Zonta 3 tel. 60096 SVOJCI

ZAHVALA
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki so sočustvovali z nami 

ob smrti drage

JOŽEFE KOROŠEC vd. TUL
Še zlasti se zahvaljujemo darovalcem cvetja, dr. Salviju, 

župniku in vsem, ki so jo pospremili na zadnji poti.

Sin Argeo, hči Erminia, snaha Ma
rija, zet Ernesto, vnuka Viviana in 

Fabio ter drugi sorodniki
Dolina, 7. januarja 1979

ZAHVALA

Ob izgubi našega dragega

JOSIPA SOSIČA
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in dobrim 
sosedom, darovalcem cvetja in v dobrodelne namene ter vsem, 
ki so ga spremili na zadnji poti.

Žena in sinovi
Opčine, 7. januarja 1979

ZAHVALA

Ganjeni ob tolikih izrazih sočutja ob izgubi našega dragega

IVANA IPAVCA
se Iz srca zahvaljujemo vsem, ki so kakorkoli sočustvovali 
z nami v teh žalostnih trenutkih.

Trst, 7. januarja 1979
Žalujoči svojci
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GLASBENA 
MATICA 
Trst 

Sezona 1978-79 
Četrti abonmajski koncert

V petek, 12. jan. 1979, ob 30.20 
v Kulturnem domu v Trstu

KOMORNI ORKESTER 
RTV LJUBLJANA

Dirigent: UROŠ LAJOVIC
Solist: VOJKO CESAR - fagot

Prodaja vstopnic v pir .'ni 
GM od jutri, 8. t.m., od 9. do 12. 
ure in eno uro pred pričetkom 
koncerta pri blagajni Kulturne
ga doma.

GLASBENA 
MATICA 
Trst

V torek, 9. januarja, ob 18. uri 
v Gallusovi dvorani, Ulica R. 
Manna 29

VIVIANA ZACUTTI
klavirski recital

Spored: Scarlatti, Bach - Busoni, 
Debussy in Liszt

Vljudno vabljeni!

^ Koncerti
AVlJiiuKlJ
Danes ob 11. url bosta nastopila 

komorni orkester gledališča Verdi in 
pa komorni zbor istega gledališča. 
Izvajali bodo «Credo» za zbor, go
dala in orgle ter «Gloria» za soli
ste, zbor, dve oboi, dve trobenti, 
godala in orgle s solistkama Mario 
Loredan in Aracelly Haengel.

ROSSETTI
Jutri, 8. januarja, bo v gledališču 

Rossetti koncert kvinteta «Pro Arte» 
za abonma tržaškega koncertnega 
društva.

ŠD BREG

se zahvaljuje vsem, zlasti go
stilni Lena iz Boršta ter skupini 
žen iz Boljunca in Zabrežca za 
uspelo silvestrovanje.

Gledališča
VEKU!
Danes ob 16. uri ponovitev baleta 

*Pepelka» Prokofjeva v izvedbi ba
leta milanske Scale.

ROSSETTI
Danes, 7. t.m., ob 16.30 Giorgio 

Gaber v «Polli di allevamento*. Re
zervacije pri osrednji blagajni v Pa
saži Protti. Zadnja ponovitev.

* * *
Od 10. januarja, Paolo Ferrari in 

Deana Ghione predstavljata «Vite 
Private* Noela Coivarda. Rezervacije 
Pri osrednji blagajni v Pasaži Prot- 
D. Abonenti 30 in 20 odst. popusta.

avditorij
Od 11. januarja skupina Vannucci- 

De Francovich predstavlja Jamesovo 
Joycevo «Esuli». Rezervacije pri o- 
srednji blagajni v Pasaži Protti. A- 
nonenti 30 in 20 odst. popusta.

Baletni - ansambel gledališča Ver- 
bo nastopil v dneh 8. in 9, 

ter 10. januarja ob 11.30 s posebnim 
sl>oredom za šole. Ravnateljstva, ki 
So zainteresirana se lahko obrnejo 
na tiskovni urad gledališča Verdi 
Vel. 62-9311. Predstave so brezplačne.

Kino
B*1 Cappella Underground Zaprto. 
Ariston 15.30—22.00 «Ultimo valzers. 

Dric Clapton, Neil Diamond, Johnny 
Mitchell, Ringo Starr. Barvni film. 

“itz 14.00-—22.00 «Dove vai in vacan- 
za?» Alberto Sordi, Ugo Tognazzi, 
Stefania Sandrelli, Paolo Villaggio. 
Prepovedan mladini pod 14. letom. 

Eden 15.00—22.00 «Assassinio sul Ni- 
k>». Peter Ustinov, Jeane Birkin. 
Bette Davis, Mia Farrow David 

' ’ Niven. Barvni film. : 
-Grattacielo 15.00 «Valanga». Barvni 

film.
Excelsior 16.00 «Convoy, trincea d'a- 

sfaltos. Kris Kristofferson, Ali Mac- 
Graw, Ernest Borgnine. Prepove
dan mladini pod 14. letom, 

renicc 15.30 «Lo squalo 2». Barvni 
film.

^ionaio 15.30 «La carica dei 101».
Walt Disneyeva barvna risanka. 

MiKnon 10.30 «Heidi torna tra i 
'Ponti».
rls,al!o 15.45 »Eutanasia di un amo- 
re». Tony Mutante. Ornella Muti.

*dodrammatico 15 30—22.00 «L’ultima
'sola del piacere*. Prepovedan mla- 
(>"'i pod 18. letom Barvni film. 

Moderno 14.30 «Grease». John Travol- 
'a- Olivia Ncwton-.lohn. Barvni 
film.

Arn-ora 15.30 «11 vizietto». Ugo To- 
grazzi, Michel Serrault. Barvni 
film.

Canitol 15.30 «Driver. l’imprendibile». 
d 0’Neal. I. Adjani, B. Dem. 
Barvni film.

•ittorin Veneto 15.00 «L'uflimo com- 
hattimento di Chen» Barvni film. 
0 ni Milje 15.00 «Anche gli angeli 
nj.angiano fagioli*. Bnd Spencer in 
GmHoon Oorrma.

Razstave

ZVEZA CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV

priredi
BOŽIČNI KONCERT

v stolnici sv. Justa danes, 7. 
t.m., ob 16. uri 

Na sporedu so skladbe trža
ških avtorjev in kantata M. 
Tomca «Slovenski božič*.

Šola karate «Doyoshinkaj» 
na Proseku

Obveščamo, da se je na Pro
seku, Ul. S. Nazario, pričela 
šola karate «Doyoshinkaj», ki 
jo vodi tehnični učitelj «črni 
pas» Sergij Štoka. Tečaj je ob 
ponedeljkih in petkih od 18.30 
do 20. ure. Interesenti se lahko 
vpišejo ob urah tečaja ali pa 
lahko telefonirajo ob istih urah 
na tel. 225189.

V sredo, 10. januarja, ob 18.30
bo drugo predavanje iz cikla o 

istrskih freskah.

Predavala bo dr. IVA PERČIČ

RAZVOJ IN RAZCVET 
SREDNJEVEŠKEGA 

STENSKEGA 
SLIKARSTVA V ISTRI

Izleti
PD »Valentin Vodnik« iz Doline pri

reja 21. januarja smučarski izlet v 
Ravascletto - Žoncolan. Vpisovanje 
ob torkih in četrtkih od 20. do 20.30 
na društvenem sedežu.

Razna obvestila
TPPZ sporoča urnik vaj orkestra 

in zbora v Bazovskem domu. Zbor: 
vsak torek in petek od 20.30 do 22. 
ure: orkester: vsak petek od 19. do 
20.30, nato skupno z zborom in soli
sti. Med tednom po dogovoru z di
rigentom ločene vaje recitatorjev, 
članov orkestra in solistov.

Oh 30-letnici Filatelističnega kluba 
Koper je v Pokrajinskem muzeju v 
Kopru prvič v zgodovini jugoslovan
ske filatelije odprta razstava origi
nalnih osnutkov za jugoslovanske 
znamke, ki jih je izdelal mojster 
Božidar Jakac. Na ogled so tudi štu
dijske zbirke znamk članov Filateli
stičnega kluba Koper. Razstava bo 
odprta do 31. januarja 1979 vsak dan 
od 9. do 12. in od 16. do 18 ure, 
ob nedeljah in praznikih pa od 9. 
do 13. ure. Vstop prost.

Glasbena matica obvešča obiskoval
ce koncertov, da bo klavirski recital 
Massima Gona 19. januarja 1979. Ve
ljajo kupljene vstopnice: rezervacije 
je potrebno potrditi še enkrat. Pro
daja vstopnic bo od jutri, 8. janua
rja, dalje v pi;-:\tni Glasbene matice.

65 let prekomorskega borca 
ia komunista Viktorja Vrabca
V krogu soborcev iz prekomorskih 

vrst in v krogu družine in prijate
ljev je v teh dneh slavil v Izoli, kjer 
je vključen v družbeno življenje, 
svoj 65. življenjski jubilej tržaški 
rojak Viktor Vrabec.

Viktor Vrabec se je rodil 3. ja
nuarja 1914 v Komnu na Krasu v 
napredni družini. Njegov oče Adal- 
bert je bil član socialistične stran
ke, ob ustanovitvi KPI leta 1921 
pa se je vključil v njene vrste. U- 
mrl je leta 1944 v koncentracij
skem taborišču Flossenburg v Nem
čiji, kamor so ga pripeljali iz in
ternacije na otoku Ustica v Italiji.

Viktor Vrabec je rastel in se vzga
jal v revolucionarnem okolju ter je 
poslej vse svoje življenje posvetil 
boju za delavske pravice. Ko mu 
je bilo komaj štirinajst let je s 
svojimi somišljeniki sodeloval v ak
cijah v Nabrežini, kjer se je učil 
za ključavničarja. Leta 1929 so ga 
sprejeli v vrste komunistične mla
dine, nato pa je sodeloval v šte
vilnih njenih akcijah na tem območ
ju, Leta 1943 je pobegnil v Jugo
slavijo, da bi se izognil aretaciji. 
Fašisti so namreč odkrili delovanje 
celice KPI in komunistične mla
dine v ladjedelnici v Tržiču, Na
brežini in drugi krajih po Krasu. 
Toda jugoslovanski protiljudski re
žim je Vrabca vrnil v Italijo, kjer 
so ga zaprli v Coroneo v Trstu, na
to pa tudi v Gorici. Po hudem mu
čenju so ga obsodili na pet let 
konfinacije na otoku Ponza.

Na otoku Ponza so Vrabca ja
nuarja 1935 sprejeli v ilegalno KPI. 
Na tem otoku je bil do leta 1939 
in je bil ves čas politično dejaven. 
Na Ponzi so bili takrat konfinirani 
tudi voditelji KPI, npr. Umberto 
Terracini, Giorgio Amendola, Ca- 
milla Ravera, Mauro Scoccimaro in 
drugi, od Slovencev pa stari komu
nisti Jože Srebrnič, Franc Štoka, 
Natal Kolarič itd. Leta 1939 so Vrab
ca premestili na otoke Tremiti, kjer 
je ostal do 2. aprila 1940, ko je 
kazen prestal. Nato so ga poslali 
k vojakom, v 207. kazenski polk v 
Catanzaro. Tu je Vrabec organiziral 
med sonarodnjaki narodnoosvobodil
no gibanje in postal njihov politični 
vodja. Prav odbor OF, ki je deloval 
pod njegovim vodstvom, ima zaslu
go, da je takoj po kapitulaciji Ita
lije odšlo v NOV od tod okrog 700 
borcev, ki so se kasneje udeležili 
bojev v domovini.

Po prihodu v taborišče Gravina je 
Vrabec postal politični komisar 2. 
čete 2. bataljona 3. prekomorske 
brigade. V začetku marca 1944 je 
prispel z brigado na otok Vis in 
sodeloval v njeni obrambi. V maju 
1944 je bil zaradi poškodbe poslan 
na zdravljenje v bolnišnico v Ta- 
ranto, nato je bil premeščen v 
Grumo. Čeprav bolan, je tu postal 
politični komisar oddelka težkih ra
njencev v bolnišnici, nato pa de
lovne čete v bolnišnici Gruma. Ko, 
je bil v Bariju ustanovljen avto- 
bataljon NOVJ, je bil Vrabec do
ločen za političnega komisarja 3. 
avtočete. V domovino je odpotoval 
s 1. slovenskim prometnim avto- 
bataljonom in je na poti v Beo
grad postal politični komisar 1. slo
venskega prometnega avtobataljona, 
katerega poveljnik je bil Franc Bi
ček. Do konca vojne je Vrabec so
deloval v izvrševanju raznih voja
ških političnih nalog v Bosni, Sr
biji in Slavoniji.

Po osvoboditvi leta 1945 je bil 
Vrabec določen za vodjo delegacije 
JA na Dunaju in v Pragi s posebno 
nalogo, da bi Jugoslaviji vrnili teh
nične naprave, ki jih je bil odpe
ljal okupator in da bi oskrbeli teh
nična sredstva za potrebe jugoslo
vanske armade.

Albert Klun,

g galeriji Tribbio, Piazza Vecchia 
J razstava tržaškega slikarja Ma
ri./1?. Černeta, ki bo ostala odprta 

19- januarja.

Prispevajte za

DIJAŠKO KATICO

OBVESTILO
Zaradi notranjih preureditev pri urejevanju časopisa bomo »d 
•>utl'i, 8. t. m. sprejemali vse objave v raznih rubrikah 
(izleti, razstave, razna obvestila, prosveta itd.) ter uokvirjene 
oglase društev in drugih organizacij najkasneje do 14. ure dneva 
Pred objavo.

ROK ZA PROŠNJE DO SREDE

Olajšave za gradnjo 
ali preureditev 
stanovanjskih hiš

V sredo, 10. t.m. zapade rok za 
vložitev prošenj za olajšave, ki jih 
predvideva državni zakon št. 457 
iz lanskega leta za gradnjo ali pre
ureditev ljudskih stanovanj. Poleg 
občinskih uprav in zavodov za ljud
ske hiše morejo zaprositi za dolgo
ročna nizkoobrestna posojila tudi 
gradbene zadruge in posamezniki. 
Za gradnjo novili stanovanj je moč 
dobit' do 24 milijonov lir posojila, 
vračljivega v največ 25 letih, z o- 
brestno mero od 4,5 do 9 odstotkov, 
v sorazmerju z družinskim dohod
kom, kj ne sme biti višji od 10 
milijonov lir. Za preureditev že ob

stoječih stanovanjskih gradenj za
interesirani lahko zaprosijo za po
sojilo do 15 milijonov lir, z enakimi 
pogoji.

Posebna posojila do 24 milijonov 
lir, z obrestno mero 4 odstotkov (za 
hribovita področja) ali 6 odstotkov 
(za nižinske predele), ki jih bo tre
ba vračati v 15 letih, so predvidena 
za kmete, ki si želijo graditi ali po
praviti stanovanjsko hišo. Prošnje, 
na posebnih tiskovinah, ki so na 
razpolago pri uradih deželnega od- 
borništva za javna dela, je treba do 
omenjenega roka odposlati tem ura
dom s priporočenim pismom, izvod 
pa v vednost občinam, na katerih 
ozemlju bodo izvršena dela.

OTROŠKI VRTEC 
V ZGONIKU ZAPRT 
ŠE ZA TEDEN DNI

Po božičnih in novoletnih prazni
kih bi se moral z jutrišnjim dnem 
nadaljevati pouk v otroških vrtcih 
v zgoniški občini. Ker pa so se 
razna popravila (okna. omet, ple
skanje, hidravlična dela) zavlekla 
preko predvidenega roka, je zgo- 
niška občinska uprava odredila, da 
bo vrtec v Zgoniku zaprt še za 
teden dni. Pouk bo ponovno pričel 
15. januarja. Otroci, ki obiskujejo 
vrtec v Gabrovcu, pa bodo že ju
tri pričeli z rednim poukom.

—bs—

Natečaj otroških risb 
in slik na temo 
Bevkovih povesti

Ob poimenovanju osnovne šole na 
Opčinah po pisatelju Francetu Bev
ku prireja SPD Tabor - Opčine na
tečaj otroških risb in slik na temo 
Bevkovih del.

Otroci naj Bevkove povesti po svo
je interpretirajo z ilustracijami. Te
hnika je prosta, učenci lahko upo
rabljajo pri risanju svinčnike, vo
ščenke in različne barve. Velikost 
izdelkov je prosta, ilustracije so 
lahko tudi sad skupinskega dela.

Najlepše ilustrirane povesti bodo 
nagrajene, nagrajenci bodo prijeli 
knjigo Bevkovih del. Tri najboljše 
ilustrirane povesti bo objavila mla
dinska revija Galeb. Vsa ostala de
la bodo razstavljena na veliki, 
skupni razstavi, ki bo v Prosvetnem 
domu na Opčinah meseca maja.

K sodelovanju pri natečaju vabi
mo vse šoloobvezne otroke sloven
skih šol. Svoje izdelke naj pošljejo 
do 15. aprila prosvetnemu društvu 
Tabor - Opčine, Ul. Ricreatorio L 
Na hrbtni strani risarske pole naj 
učenci napišejo naslov ilustracije, 
svoje ime in priimek, starost in na
slov, šole kateri pripadajo.

OBVESTILO
CIRILMETODARJEM
Udeležencem srečanja ob 90-lctnici 

Ciril-Metodovc šole sporočamo, da si 
lahko ogledajo in naročijo slike s 
srečanja v Odseku za zgodovino v 
Ul. Petronio 4, vsak dan od 8. do 
13. ure.
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Marija Trošt praznuje 70. rojstni dan

Prejšnji četrtek je v družinskem 
krogu praznovala 70-letnico Marija 
Trošt, vdova Škrk. Slavljenka se 
je rodila v Novi vasi pod Štjakom, 
mati ji je umrla že v prvih mesecih 
življenja. Marija Trošt je kot veli
ko slovenskih deklet začela kmalu 
delati, najprej je služila v striče
vi gbstilni v1 Matenji vasi, kjer se 
je naučila dobčo kuhati. Komaj 14- 
letna je: šla služit k družini Pavli
na v Trnovec, kjer je spoznala bo
dočega moža. Zelo mlada se je po
ročila in povila šeštero otrok in 
sicer Alojza, Marico, Olgo, Egona 
in Bruno, sin Berto je umrl. Pozne
je je Trostova 15 let nosila mleko 
iz Trnovca v Trst. Med drugo sve
tovno vojno je večkrat pomagala 
partizanom, kamor je šla tudi nje
na hči Marica. Po vojni je sloven
ska mati delala na kmetiji, žalost
na usoda pa je hotela, da ji je leta 
1974. umrl mož Alojz. Marija Trošt 
živi sedaj s sinem Brunotom in 
njegovo družino. Že vrsto let je 
zvesta naročnica Primorskega dnev
nika. Ob jubileju čestitajo slavljen
ki svojci z družinami, vnuki in 
pravnukinja.

Antološka razstava 
Picra Lučana

Prihodnjo soboto bo v razstavnih 
prostorih Palače Costanzi odprt/e 
antološke razstave slikarja in arhi
tekta Piera Lučana, ki jo prireja 
tržaška občina ob 100-letniici umet
nikovega rojstva. Razstava bo u- 
poštevala vse dejavnosti in temati
ke, s katerimi se je umetnik ukva
rjal. Obiskovalci si bodo lahko ta
ko ogledali portrete, pejsaže, gole 
akte, figurativne kompozicije, tiho
žitja in tudi arhitektonske projekte.

Ob priložnosti antološke razstave 
je izšel obsežen katalog Lučanove
ga dela, uvodni esej katalogu je 
napisal umetnostni kritik Giulio 
Montenero. Katalogu je priložena 
umetnikova biografija, obogatena s 
pričevanji o 70-letnem Lučanovem 
ustvarjanju, kj je bilo raznoliko in. 
je pomenilo bogato umetniško in 
splošno kulturno iskanje. Razstava

,,i1iiiiiiiiiiIiIIiiIIiIIiIIIIIIIIIIII,nnnnninninnniuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiirHitiiiiliiiiiniiiHuiiiiiiiiiiiimfiHfmiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiVHiiiiiiiniiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiniiiiimiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiii
nik: tel. 225-596: Nabrežina: tel
200-121; Sesljan: tel. 209 197: Zavije: 
tel. 213-137: Milje: tei. 271-124.

Danes, NEDELJA, 7. januarja
ZDRAVKO

1637° VZ*^e 0,3 ’7'45 *n zaf°ne 
n ' Dolžina dneva 8.52 — Lu-

i. ,vzi<^e °b 12.52 in zatone ob 1.58.
Uln> PONEDELJEK, 8. januarja

MAKS
, !,cme včeraj: najvišja temperatura 
j' stopinj, najnižja —2 stopinji, ob 
ral |UI' stopinje, zračni tlak 1023,9 
4 a°, P.a<L. vlaga 43-odstotna, nebo

Včeraj - danes
LOTERIJA

•jn skoraj mimo, temperatura mor- 
Ja 9 stopinj.

Rojstva, smrti in poroke

rim®,6- januarja so se v Trstu 
Rnriotroci. umrlo pa je 16 oseb. 
RODIIJ SO SE: Erminia Russi- 

feuan, Helga Novelli, Sara Gandol 
Gostantino Veos.

_ SO: 60-letni Giovanni Fer-
Tvl ir 74''etna Eufemia Longo vd. 
Hi i 17-letni Fedele Sciarappa, 

ni Giuseppe Marchesani, 83- 
1 ,na Anna Mucke vd. Pontoni, 84- 
Cari. £na Malutta, 74-letni Renato 
p, ei, ”7-letna Angela Zuban por. 

cfn.c’ 17-letni Paolo Pasqualis, 
etni Francesco Paoli, 68-letni 

r, ugusto Usco, 35-letna Flavia

desetink pokrito, brezvetrje, mor-

Suerz Por. Malaguti, 78-letnj Gio-
!ani?i Maizan. 46 letni Tullio Tom- 

52-letni Claudio Starri, 82- 
etni Carlo Paganuzzi.

OKLICI: uradnik Roberto Taver
na in študentka Annamaria Grego- 
retti, univerz, študent Piero Cam- 
ber in univ. študentka Giada Vita- 
le, učitelj Renato Prandini in vrt
narica Paola Perti, trg. potnik Mau- 
rizio Maiorano in prodajalka Ema
nuela Petronio, barman Guglielmo 
Nedok in vrtnarica Paola Furian, 
linotipist Fabrizio Kuliat in vajen
ka stolarka Rita Ceschia, tesar Da- 
rio Vinovrski in sladoledarka Ma
ria Augusta Piccin, trgovec Rober
to Mustacchi in študentka Susanna 
Žara, programator Giulio Milion in 
študentka Francesca Vemier, u- 
radnik Mario Tiberi«, in učiteljica

ZA VAŠO POROKO...

«F0T0GRAFIA» EGON
Oglasite se pravočasno 

Telefon 793-295

TRST, Ul. Oriani 2 (Barriera)

Laura Perich, inženir Roberto Hro
vatin in uradnica Silvana Rudes.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Largo Piave 2, Borzni trg 12, Mi- 
ramarski drevored 117 Ul. Combi 9. 
(od 8.30 do 13. in od 16. do 20.301 

Trg Ospedale 8, Istrska ulica 35. 
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Trg Ospedale 8, Istrska ulica 35.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba za zavarovance INAM 

in ENPAS od 22. do 7. ure: telet' 
štev. 732 627.

V predprazničnih in prazničnih dneh 
dnevna in nočna služba deluje ne 
pretrgoma od 7. ure dneva Po prazni 
ku. To velja za zavarovance INAM 
(NADEL. ENPAS Dnevni poziv na 
telefonski številki 68-441. nočni pa na 
številki 732-627.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124. Bazovica

tel. 226 165; Opčine- tel 211 (Kil; Pro 
sek: tel. 225-141 • Božje polje: Zgo-

BARI 4 81 6 56 83
CAGLIARI 8 34 36 44 16
FIRENZE 82 49 16 6 45
GENOVA 40 70 48 49 3
MILANO 8 81 6 20 22
NAPOL! 53 38 74 8 48
PALERMO 43 76 '77 72 19
ROMA 22 33 21 46 15
TORINO 23 86 43 61 13
VENEZIA 83 86 48 16 36

ENALOTTO
112 XIX XII 2 X X 
KVOTE: 12 - 15.035.000 lir; 11 - 

559.800 lir: 10 - 44.000 lir.

Krzna! Jope! Našitki! 
Na tisoče primerkov! 
Dobite pri CERVO 
Koristni nasveti.

Krzna iz vseh koncev sveta pi 
konkurenčnih cenah!

Viale XX. Settembre 16 TRSI

bo odprta do 18. februarja in si
cer z naslednjim urnikom: ob de
lavnikih od 10. do 13. in od 17. do 
20. ure, ob praznikih pa od 10. dl J 
13. ure.

Kraški pust 
na Opčinah

Pred dnevi se je sestal osrednji 
odbor Kraškega pusta na Opčinah, 
da bi sklepal o pripravah in orga
nizaciji letošn;e, 13. izvedbe «pu- 
sta». Člani odbora so razpravljali 
o delu. ki ga bodo morali opraviti, 
govorili so seveda o udeležbi raz
nih kraških vasi, ki s svojo aktiv
no prisotnostjo omogočajo izvedbo 
alegoričnega sprevoda in soustva
rjajo veselo razpoloženje. Odbor va
bi predstavnike kraških vasi, da se 
udeležijo sestanka, ki bo v petek, 
12. januarja, ob 20. uri v prostorih 
Prosvetnega doma na Opčinah, Od
bor toplo priporoča našim vasem, 
naj se tudi letos v čimvečjem šte
vilu udeležijo tradicionalne pustne 
prireditve.

Prekop grohov n tv^nn

Tržaška občina sporoča, da bodo 
naj pokopališču pni i Sv. Ani.edkopali 
posmrtne ostanke tistih, ki so jih 
pokopali v obdobju od 28. maja do 
L avgusta 1968. Kdor hoče poskr
beti za ohranitev ostankov, naj se 
obrne na čuvaja pokopališča (Ulica 
dellTstria 206) ali na odsek za po
kopališča v Pasaži Costanzi v II. 
nadstropju, soba št. 427 do 31. ja
nuarja. Urad je odprt vsak dan od 
8. do 11. ure.

750 milijonov lir 
deželnih prispevkov 
za šole in otroške vrtce

Med dijake 37 tehničnih in stro
kovnih zavodov v Furlaniji - Julij
ski krajini bodo razdelili 580 mili
jonov lir za šolsko skrbstvo v šol
skem letu 1978 - 1979. Ukrep je spre- 
jel deželni odbor, v skladu z de
želnim zakonom št. 83, v prid štu
dentov iz 9 šolskih zavodov v tr
žaški, 9 v goriški, 13 v videmski 
in 6 v pordenonski pokrajini. Sku
paj 33.327 dijakov bo deležnih pod
por po največ 150 tisoč lir.

Otrokom, ki obiskujejo otroške 
vrtce kj jih ne upravlja država, 
bodo dodelili 170 milijonov lir. Po
samezni vrtci so že vložili vc. kot 
:•! prošenj za prispevke, ki jih se
daj deželna uprava pregleduje. Pod
pore bodo dodelili za brezplačni 
vpis v vrtce ali tudi za podelitev 
hrane.

Natečaj EZIT
Ustanova za tržaško industrijsko 

cono razpisuje javni natečaj za me
sto arhivarja pri tej ustanovi. Kan
didati morajo imeti dopolnjeno 18. 
leto in ne presegati 35. leto starosti 
ter opravljeno nižjo srednjo šolo. 
Za tiste, ki presegajo to starost, 
se dovoljeni starostni dobi seštejejo 
opravljena leta dela v drugih dr
žavnih in poldržavnih službah, na 
vsak način pa ne smejo kandidati 
presegati 55. leto starosti.

Zainteresirani lahko dobijo po
drobnejše informacije na tajništvu 
Ustanove za tržaško industrijsko co
no, Ul. Caboto 14.

NA POBUDO DEŽELE

V sredo srečanje 
o porabi energije

Deželna uprava Furlanije - Julij
ske krajine priredi v sredo, 10. t.m. 
ob 18 uri v sejni dvorani Zveze 
srednje in male industrije v Trstu 
v Ulici S. Lazzaro 17, srečanje o 
vprašanjih porabe energetskih sred
stev. Vabljeni so predvsem gradbe
niki, tehniki, geometri in inženirji 
Deželni upravitelji bodo obrazložili 
smernice, ki so jih vodile pri pri
pravah «vodiča», ki ga imajo namen 
izdati v zvezi z izvajanjem zakona 
š‘ 373 iz leta 1976 o omejevanju e 
nergetske porabe pri ogrevanju po
slopij. O tem vprašanju sta deželni 
odbornišlvi že priredili, in še bosta, 
vrsto srečanj raznih krajih Fur 
lani je - Julijske krajine.

Darovi in prispevki
ZA NAGRADO 
ALBINA BUBNIČA 
V spomin na Toneta Ukma

rja darujeta Anica in Milan 
Udovič 10.000 lir.

ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB V KRIŽU
V spomin na Ingrid Settimo in 

Matijo Settima darujeta družini 
Settimo in Samero 10.000 lir.

ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB NA PROSEKU
V spomin na Antona Ukmarja 

daruje Anton Husu 10.000 lir.
ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB NA KONTOVELU 
Namesto cvetja na grob Marije 

Lukša daruje Sanko Starc 10.000 lir.
V počastitev spomina Antona 

Ukmarja daruje Stanko Starc 10.000 
lir.

ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB V BORŠTU
V počastitev spomina Marije 

Škrgat daruje Zofka Černeka 5.000 
lir.

ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB NA OPČINAH
V spomin na očeta in sina An

dreja Merzeka daruje N.N. 10.000 
lir.

ZA VZDRŽEVANJE SPOMENIKA 
PADLIM V NOB V BAZOVICI 
Namesto novoletnih voščil daru

je trgovina jestvin v Bazovici (I- 
gor Pečar) 10.000 lir.

ZA POIMENOVANJE 
OSNOVNE ŠOLE V ŠEMPOLAJU 
PO STANKU GRUDNU 
Ob 10. obletnici smrti drage ma

me daruje Franc Briščik 10.000 lir. 
ZA POIMENOVANJE 
OSNOVNE ŠOLE V ŠKEDNJU 
PO IVANU GRBCU 
Namesto cvetja na grob Evgena 

Sancina daruje družina Rudi Pahor
10.000 lir.

Namesto cvetja na grob Evgena 
Sancina daruje družina Albin San
cin 10.000 lir.

Namesto novoletnih voščil daru
jeta Franc in vranka Armani 15.000 
lir.

V spomin na Geniota Sancina - šu- 
mana daruje Pavla Sancin 10.000 
lir. V isti namen daruje Lidija San
cin 10.000 lir.

Ob obletnici smrti učiteljice A- 
malije Sancin darujeta družini Mi
klavec in Conti 20.000 lir.

Dušan Jakomin daruje 30.009 lir, 
Klementina 2.000 lir, Sabina 1.000 
lir, Aleksandra 3.000 lir, Marija 
Pegan 1000 lir, Amalija 2000 lir, 
Vilma Semole 20.000 lir, Marija 
Kocjančič 2.000 lir, Pavla Licandro
2.000 lir, Marija 5.000 lir, Bruna
3.000 lir, Otilija 1.000 lir in prijate
lji Marjuče 15.000 lir.

V spomin na Evgena Sancina 
darujeta Mira in Darinka Šuman
10.000 lir.

Namesto cvetja na grob Evgena 
Sancina darujeta Dimitrij in Mili
ca Sancin 5.000 lir.

Družina Marta Vouk daruje 10 
tišoč lir.

ZA KULTURNI DOM 
PROSEK - KONTOVEL 
Namesto cvetja na grob Ladiju 

Bogatcu darujete Marino Luxa
5.000 lir in Karmelo 10.000 lir. 

Namesto cvetja na grob Antonu
Ukmarju darujejo Josip čuk 10.000 
lir, Emil žužič 10.000 lir in Angel 
Košuta 5.000 lir.

V spomin na strica Danila Sar
doča in na prijatelja Ladija Bo- 
gatca daruje Ivan Sardoč z dru
žino 20.000 lir.

V spomin na Danila Sardoča in 
Ladija Bogatca darujeta Dragica 
Husu in Zvonko 10.000 lir.

Ob 15. obletnici smrti moža Aloj
za Bukavca daruje žena Ida 10.000 
lir.

V spomin na strica Toneta Uk
marja daruje Milka Cijak z dru
žino 20.000 iir.

V spomin na Toneta Ukmarja, 
Danila Sardoča in Ivana Ipavca 
darujeta Marija in Justo Šegina
10.000 lir.

V spomin na Ladija Bogatca da
rujeta Gaby in Mirko Antoni 10.000 
lir.

ZA SKUPNOST 
DRUŽINA OPČINE 
Ob obletnici smrti drage mame 

in none Frančiške Milkovič in v 
spomin na Pino Marc daruje dru
žina Žagar (Bazovica 201) 20.000 
lir.

V počastitev spomina bratranca 
in nečaka Ladija Bogatca daru
jejo Miljeva, Memmo, Maja, Gior
gio in Tončka 20 000 lir.

Ob 1. obletnici smrti zeta Pina 
Clementinija daruje družina Sed
mak 5.000 lir. # # #

Namesto cvetja na grob Jožefe 
Korošec vd. Tul darujete družini 
Hrvatič (Boršt 27) in Rapotec 
(Boršt 18) 10.000 lir za ŠD Breg.

Ob priliki novoletnih praznikov 
darujejo Stanko Caharija 2.000 lir, 
Vida Mora 10.000 lir in Mirko Fran- 
ceschin 10.000 lir za godbeno dru
štvo iz Nabrežine.

Ob priliki 10. obletnice ustano
vitve zbora PD Fran Venturini da
rujejo Bernardo Zobin 10.000 lir, 
Sonja in Dino Zobin 10.000 lir, Da
nilo Jercog 10.000 lir, Ivan Bersen- 
da 10.000 lir, Karlo Bersenda 10.000 
lir ter ženske od Domja 10.000 lir 
za PD Fran Venturini.

V počastitev spomina Marije Ota 
vd. Barut in Josipe Korošec vd. 
Tul daruje gostilna pri Studencu iz

Doline 20.000 lir za pevski zbor V. 
Vodnik in 20.000 lir za Dijaško ma
tico.

Namesto cvetja na grob Marije 
Ote vd. Barut daruje Mario Ma
gajna 10.000 lir za pevski zbor V. 
Vodnik.

Namesto novoletnih voščil daru
je trgovina jestvin v Bazovici (I- 
gor Pečar) 10.000 lir za PD Lipa.

Ob 5, obletnici smrti Marice Ton
čič darujeta Marija in Sava Ko
sovel 10.000 lir za sklad Sergija 
Tončiča.

V spomin na Karla Krausa daru
jeta Mira in Dušan 10.000 lir za 
ŠD Polet.

V spomin na Josioa Sosiča da
ruje Egon Kraus 10.000 lir za ŠD 
Polet.

Ob otvoritvi Prosvetnega doma v 
Ricmanjih darujeta Lilijana in Ser
gij Gardelič 10.000 lir za PD Slavec.

V spomin na Sergija Bandelja 
daruje Erminij Kuret 5.000 lir za 
PD Slavec.

Za opremo novega doma v Ric
manjih darujejo Edi Kuret (Log)
5.000 lir ter družini Chebat in Žu- 
ljan 10.000 lir.

V spomin na Ladija Bogatca da
rujeta Gaby in Mirko Antoni 5.000 
lir za FC Primorje.

Namesto cvetja na grob Ivana I- 
pavca daruje Bogomil Kralj 10.000 
lir za FC Primorje.

V spomin na Antona Ukmarja 
daruje Livio Albi 10.000 lir za FC 
Primorje.

V spomin na Alda Glavino daru
jete Milica in Vanček 5.000 lir za 
krožek Rečan iz Liješ.

Ob 2. obletnici smrti dragega stri
ca Josipa Verča darujeta Milica 
in Vanček 10.000 lir za krožek Re
čan iz Liješ.

V spomin na teto Mineo daruje 
družina Klabjan 20.000 lir za ŠD 
Breg.

Ob 2. obletnici smrti predragega 
nepozabnega moža Jožefa Legiše 
se ga spominjata žena Marija in sin 
Mirko z družino ter darujeta 10.000 
lir za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob Ladija 
Bogatca in Danila Sardoča daruje 
družina Terčič 6.000 lir za Mladin
ski krožek Prosek - Kontovel.

Namesto cvetja/ na grob Antona 
Ukmarja darujeta Vilma in Drago 
Antoni 10.000 lir za Mladinski kro
žek Prosek - Kontovel.

Vida Menucci daruje 5.000 lir za 
Mladinski krožek Prosek - Kontovel.

Klana s Proseka in Kontovela da
ruje 100.000 lir za Mladinski krožek 
Prosek - Kontovel.

Klapa s Proseka in Kontovela da
ruje 10.000 lir za godbeno društvo 
Prosek.

Marija in Milko Lukša darujeta
50.000 lir za godbeno društvo Prosek.

Ob 1. obletnici smrti svaka Pina
Clementinija daruje družina Albin 
Hrvatič 10.000 lir za nakup novih 
oblek pevskemu zboru Slovenec.

Ob L obletnici smrti zeta Pina 
Clementinija daruje družina Sed
mak 10.000 lir za nakup noVih oblek 
pevskemu zboru,Slovenec in 5.000 lir 
zav,%ve,nsk.9, dobrodelno društvo.

V spomin na Ano Pečenik vd. Sla
vec daruje Marino Bandi z druži
no 10.000 lir za PD Prešeren.

V soomin na Ano Mavec vd. Križ- 
mančič daruje svak Anton Petaros 
(Boršt 71) 10.000 lir za Primorski 
dnevnik in 10.000 lir za TPPZ.

V spomin na dragega tovariša 
Milkota «Bionda» iz Barkovelj da
ruje Livio Albi 10.000 lir za ŠD 
Kontovel.

Namesto cvetja na grob Olge Što- 
kelj vd. Sirk darujeta Vinko in Ma
rica (Križ 7) 5.000 lir za kriško gla
silo Skdanc.

Pismo uredništvu
V današnjem dnevniku (5. janu

arja 1978) sem zasledil poziv druž
be ENEL, naj prebivalstvo omeji 
uporabo električne energije, ki se 
je zaradi izrednega mraza nenavad
no povečala.

Ugotavljam, da v nekaterih va
seh devinsko - nabrežinske občine 
gorijo luči javne razsvetljave tudi 
čez dan in to že dalj časa: zato 
bi želel vedeti od odgovornih, ozi
roma od družbe ENEL, kako uskla- 
jajo zahtevo po štednji z električ
no energijo s tako razsipnostjo.

Občan
(sledi podpis)

Mali oglasi
PRODAM avto fiat 500 L letnik 1969 

v zelo dobrem stenju. Telefon 
756515.

KUPIM gorilec na odpadno olje za 
centralno kurjavo. Navedite ceno; 
ponudbe na ADIT - Gradišče 10 
p.p. 171 Ljubljana.

KUPIM rabljen gumijasti tekoči trak 
(električen) dolg približno 5 m. Te
lefonirati na št. 220109.

ZANESLJIVO osebo Za varstvo 10-me- 
sečnega otroka potrebujemo od L 
februarja dalje. Telefonirajte na 
št. 232112.

MALO sobno kolo zamenjam za ve
liko (normalno) ali kupim rablje
no. Tel. 53160.

SLIKE tržaških avtorjev prodajam 
po zmerni ceni. Telefonirati na 
štev. 814832.

DOBRO ohranjeno spalnico v pro
vansalskem stilu, z dvema stolo
ma, ročno izrezljano ogledalo ter 
stilni lestenec prodajam po izred
ni ceni. Telefon 814832.

IŠČEM v škednju pritlični prostor 
za slikarski atelje. Telefon 814832.

POTREBUJEM pridnega in zaneslji
vega delavca srednje starostne do
be za skladišče v centru mesta in 
za stalno zaposlitev, po možnosti z 
znanjem slovenskega jezika. Po
nudbe na Primorski dnevnik pod 
š'frn «Pošten».

UGODNE PRILOŽNOSTI. Carli pro
da 850 '68: 127 '72-'73; aifasud '73: 
ja 85(1 '68; 127 ’72 '73: aifasud '73: 
AR 2000 '72: 128 ' 72: 124 '68; 125 
'68 - '71 - 72: A 112 '70: R 16 '72: AR 
1300 '70: 238 furgon '69: ford tran- 
sit '70: 124 '71. Ogled v Ul. B. La
sale 7

NA PRODAJ kuhinjska kredenca v 
dobrem stanju. Oglasiti se pri O- 
skarju Jamniku. 63000 Celje. Slom
škov trg št. 8.

KROJAČNICA za moške in ženske z 
novimi vzorci. Blago za zimske 
plašče, suknjiče, obleke in origi
nalni tirolski loden. Obračamo pla
šče. Košuta - Drev. D’Annunzio 11 - 
poslopje kina Capitol.

POTUJETE V RIM? V slovenskem 
hotelu Bled imate na razpolago ho
telske usluge po različnih cenah, 
restavracijo z jedili po naročilu, 
zaprt parkirni prostor, ugodno me
njavo dinarjev. Vsaki vaši proš
nji rade volje ustrežemo. Obrnite 
se na upravo hotela Bled. Via S. 
Croce in Gerusalemme 40. 00185 Rim 
telefon 06/777102

»CITROEN)) — mehanična delavnica 
Cavalli. tudi drugih avtomobilov Ul. 
Rittmayer 4/a.

IZGUBLJENA MOŠKA URA
Na Silvestrov večer je bila izgub

ljena v Kulturnem domu na Proseku 
pozlačena moška ura znamke ZE- 
NITH. Prosimo poštenega najdite
lja nai najdbo sporoči na Primorski 
dnevnik ali na telefonsko številko 
758647.

ROLICH
NABREŽINA 

Kamnolomi 35/c - Tel 20 03-71

KERAMIČNE PLOŠČICE 
SANIT ARIJE

RAZPIS NATEČAJA
ACEGA TRST

Sporoča se, da je na oglasni deski 
tržaške občine razobešen razpis na
tečaja zasebne dražbe, po postopku, 
ki ga predvideva odstavek a) člena 
1 zakona št. 14 z dne 2. 2. 1973, za 
novo napeljavo javne razsvetljave v 
naslednjih ulicah:

Raffineria - Cologna - Volta - Gal- 
vani - Da Vinci - Torricelli - Gali- 
lei - Ricci in Kandler.

Osnovni znesek zasebne dražbe je 
32.690.000 lir.

ACEGA TRST

RAVASCLETTO ŽONCOLAN

SMUČARSKI TEČAJ
Štiri nedelje od 14. januarja dalje

tečaj za otroke in odrasle

Informacije na sedežu UNION, Ul. Valdirivo 30, tel. 64 459 
vsak dan od 17. do 19.30.

GOSTILNA

SAMSA
Domača kuhinja in pristna istrska vina

LOKEV 6

Ste pravi ljubitelji kave?

PRIMO ROVIS
_____ vam nudi:

1. široko izbiro najboljše kave
2. najbolj ugodne cene, ki se ujemajo s kakovostjo kave
3. dnevno sveže praženo kavo na vašem domu.

CREMCAFFE pomeni jamstvo za kakovost 
CREMCAFFE Vam nudi vedno najboljše

Na razpolago je v vseh trgovinah, supermarketih in kavarnah
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SESTANEK DEŽELNEGA AKTIVA SLOVENSKIH SOCIALISTOV

Zaščitni zakon za Slovence v Italiji 
naj bo globalen tudi v ozemeljskem smislu

Kritično stališče do dosedanjega namernega zavlačevanja v delu rimske 
komisije - Solidarnost in priznanje sovodenjskemu županu Ceščutu za 
njegova dolgoletna prizadevanja v korist slovenskih delovnih ljudi

Socialistična stranka je mnenja, 
da so nujni hitri posegi na podro
čju akcije za globalno zaščito Slo
vencev v Italiji in da bo že torkov 
sestanek posebna komisije pri pred- 
sodstvu vlade pokazal, ali ima 
vlada namen pospešiti razpravo v 
parlamentu, kot je v začetku de 
cembra obljubil enotni slovenski 
delegaciji predsednik vlade An
dreotti. Na deželnem aktivu sloven
skih socialistov, ki je bil v petek 
zvečer v Gorici, je član rimske po
sebne komisije dr. Aljoša Volčič 
podrobno poročal o tem, kar Slo
venci pričakujemo od nadaljnjega 
dela komisije, katere delo je pov
sem zastalo, ker nista imeli vlada 
in krščanska demokracija nobene 
volje, da bi se ugodno rešilo vpra
šanje globalnosti v zemljepisnem 
oziru. Veliko ovir je bilo postav
ljenih zahtevam slovenskih pred
stavnikov, da bi globalnost veljala 
na področju vse dežele, kjer bivajo 
Slovenci, t.j. v tržaški, goriški in 
videmski pokrajini. To teritorialno 
globalnost socialisti podpirajo vse
stransko in se bodo zanjo že vna
prej zavzemali. Prav tako je zelo 
vazno vprašanje socioekonomske 
zaščite, kajti gospodarstvo je te
meljna postavka narodnostnega ob-, 
stoja. Seveda ne smemo pri tem 
prezreti vseh drugih vprašanj, ki 
so vezana na zaščito, kot n.pr. e- 
nakopravna uporaba jezika v jav
nosti in bo zato treba to akcijo na 
vseh ravneh še bolj pospešiti.

Govor je bil tudi o pripravah 
za ažurniranje socialističnega za
konskega osnutka o globalni zašči
ti, posebno kar se tiče položaja 
na področju šolstva. Te priprave 
so že v teku in bodo zaključene v 
kratkem.

Na sestanku, ki ga je vodil član

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO

deželnega odbora PSI Branko Pa
hor, je bil tudi govor o novih 
oblikah organiziranega delovanja 
stranke, upoštevajoč tudi njene 
nova organizacijska pravila. S tem 
v zvezi je bil kot zastopnik sloven
skih članov v deželnem tajništvu 
PSI izvoljen prof. Josip Pečenko, 
pokrajinski koordinatorji pa so 
arh. Darij Jagodic za Tržaško, 
Marko Waltritsch za Goriško in 
prof. Viljem Černo za videmsko 
pokrajino.

Za prihodnje dni je na sporedu 
tudi ponovni sestanek z osrednjim 
podtajnikom stranke posl. Signori- 
lejem. da bi se pogovorili o na
daljnji akciji v prid manjšin v 
zvezi z napovedanim odprtjem ura 
da za manjšine pri osrednjem vod

stvu PSI v Rimu. Z zadovoljstvom 
sta bili sprejeti vesti, da namera
va tudi neka druga velika stranka 
odpreti v Rimu podoben urad in 
dia baje tudi liberalna stranka pri
pravlja svoj zakonski osnutek o 
manjšinski problematiki.

Aktiv slovenskih socialistov je 
nadalje vzel v pretres položaj, do 
katerega je prišlo v zadnjem času 
v sovodenjski občini in izrazil po
polno solidarnost z županom Jožefom 
češčutom in socialističnim tovarišem 
ki že toliko let delujeta v sovodenj
ski občanski upravi za dobrobit slo
venskega delovnega človeka ter iz
razil potrebo, da se v pošteni kon
frontaciji nadaljuje v tem kraju 
delo slovenske demokratične občin
ske uprave.

KLJUB NEUGODNIM RAZMERAM V ,GOSPODARSTVU

V pristanišču Portorosega 
lani zabeležili nov rekord

Pretovorili so 1.232.847 ton blaga ali okrog 44 tisoč ton več kakor 1.1976

V tržiškem pristanišču « Porto ro-1 razen premoga in kurilnega olja, ki
sega* so v lanskem letu zabeležili 
nov rekord glede na količino pre
tovorjenega blaga. Izkrcali in vkr
cali so namreč 1.232.847 ton naj
različnejšega blaga, to je okrog 44 
tisoč ton več kakor leta 1976, ki je 
do lani veljalo za rekordno leto.

Razmeroma ugoden dotok blaga 
so zabeležili tudi v decembru lani.
V pristanišče je priplulo 34 ladij, 
izplulo pa 30. Izkrcali so 89.417 ton 
blaga, vkrcali pa le malenkostno 
količino (805 ton) železnih in je
klarskih izdelkov.

Med decembrskimi pošiljkami je 
na prvem mestu les (31.607 ton), 
sledi gorilno olje (29.152 ton), ce
luloza (13.653 ton), premog (10 ti
soč 789 ton) itd. Naj kot zanimi
vost navedemo, da so v preteklem 
mesecu izkrcali tudi 15 ton popra.
V primerjavi z lanskim letom, velja 
ugotovitev, da se je na splošno po
večala količina vseh vrst tovora,

sta skoraj v celoti namenjena trži- 
ški termoelektrarni. Pomeni torej, 
da sta bili lam proizvodnja in po
raba elektrike nižja kakor v letu 
1977.

Do 10. januarja plačati 
avtomobilsko takso

Opozarjamo vse avtomobiliste, ki 
so imeli plačano avtomobilsko takso 
do konca lanskega leta, da je zadnji 
rok za plačilo te takse sreda 10. ja
nuar. Po tem roku bodo tisti, ki bo
do vozili brez plačane takse, plačali 
precejšnjo globo. Finančni stražniki 
bodo od 11. januarja poostrili nad
zorstvo, zlasti pa bo to nadzorstvo 
strogo na obmejnih prehodih. Zaradi 
tega naj ljudje plačajo takso do sre
de, da se izognejo nepotrebnim I 
globam. 1

PRVI POVOJNI PAR V DOBERDOBU

60 let tegob in radosti 
Marije in Andreja Zužiča
Od izposojenega klobuka in vojaških čevljev do vzornega 
kmečkega posestva - Od 6 otrok živi še najmlajša hčerka
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PO VEC KOT SESTIH MESECIH OD PODPISA SPORAZUMA

V podgorski predilnici konec decembra 
samo 850 delovnih mest namesto 1150

Nadaljujejo se težave v zvezi z likvidnostjo - Pogoj za izhod iz 
težavnega položaja je po mnenju sindikatov v večji upravni avto
nomiji in v reorganizaciji proizvodnje (ob pomoči javnega denarja)

RAZSTAVO SO ODPRLI SINOČI

V ATTEMSOVI PALAČI 
NAD 130 MUŠIČEVIH DEL
Slikar goriškega slovenskega rodu živi in ustvarja že dolgo let v Parizu

Kmalu bo poteklo leto dni, odkar 
so v podgorski predilnici (13. fe
bruarja lani) prekinili proizvodnjo 
in vse uslužbence vpisali v dopol
nilno blagajno. Poteklo pa je že 
več kakor pol leta, odkar so pri
zadete stranke sklenile sporazum 
o postopni obnovitvi proizvodnje. 
Na osnovi takrat sprejetih obvez
nosti naj bi se do konca decembra 
vrnilo na delovno mesto 1150 delav
cev, v naslednjem obdobju pa naj 
bi poiskali rešitev še za nadaljnjih

Ln
d

GORICA, Korzo Italija 76 
tel. 81-032rJ

eknomec

PISALNI STROJI — STROJI 
ZA FOTOKOPIRANJE — OPFSET m‘: 
POHIŠTVO ZA URADE 
PISARNIŠKO POHIŠTVO 
SERVIS IN TEHNIČNA POMOČ

Priznano mednarodno ^ 
avioprcvozniško podjetje

LA GORIZI AN A
GORICA — UL Duca D’Aosta 180 - tel 28-45 — GORICA

PREVZEMAMO PREVOZ VSAKOVRSTNEGA BLAGA

TVRDKA

LESTAN NIC0L0
GORICA — Ul. Garzaroll! 105 — Telefon 81-801

Edini zastopnik za barvne TV sprejemnike SABA, SCHAUR 
LORENZ, NORD MENDE, LOEWE OPTA.

V prodaji tudi ostali barvni TV sprejemniki kot GRUNDIG, 
BLAUPUNKT, SIEMENS itd.

Specializirana trgovina za HI F1 naprave: YAMAHA, AKA1 
SANYO, MARANTZ, AR, ADC, AUGUSTA, CORAL, KOSS NAD. 
THORENS, WINTEC, RF V AL.
Vse v najsodobnejših tehničnih izvedbah in po najkonkurenč- 
nejših cenah.

200 mest. Dogovor so podpisali 14. 
junija lani, 19. junija pa se je pr
va skupina vrnila v tovarno. Od 
tega prvega koraka bo v kratkem 
poteklo že sedem mesecev, zato je 
že čas za preverjanje, v koliki me
ri se dogovor o postopni obnovitvi 
proizvodnje tudi izvaja.

Položaj v tovarni (tako so nam 
povedali na sindikatu tekstilcev) je 
nekoliko boljši, kakor pred pol leta, 
še zdavnaj pa ni prišlo do uresni
čitve vseh junijskih obvez, ki bi 
podjetju nedvomno pomagale zle
sti iz nevarnega položaja.

Ob koncu decembra je bilo od
prtih le 850 mest, namesto 1150, 
kolikor jih predvideva dogovor. Na
daljujejo se težave z likvidnostjo, 
torej tiste težave, ki so največ pri
pomogle do prekinitve proizvodnje 
lani februarja. V roku sedmih me- 
secgv ni bilo , mogoče uresničiti na- 
črta za finafičrn pošeg dežele, za 
kar nosijo glavho odgovornost pred- 
Vseni lšstrlikj tpvariie, ki niso pri
pravljeni vložiti, istočasno z deže
lo, svojega kapitala za preosnovo 
in poživitev podjetja.

Opravljena je bila sicer nekakšna 
reorganizacija znotraj podjetij iz 
skupine Bustese, v smislu smernic, 
ki so jih nakazali sindikati, vendar 
gre v bistvu samo za formalno re
organizacijo, kajti podgorska pre
dilnica je še dalje močno vezana, 
čeprav razpolaga zdaj s samostojnim 
upravljanjem, na druga podjetja 
skupine Bustese. Prav te okoliščine 
močno vplivajo na likvidnost pod
gorskega podjetja. Polizdelke, ki 
jih pošiljajo predvsem v Olgiate, 
za nadaljnjo predelavo, plačujejo 
z veliko zamudo ali pa z efekti, ki 
jih tukajšnje banke nerade skonti- 
rajo. Odtod tudi težave z likvidnost
jo, ki se odraža tudi pri izplačeva 
nju osebnih dohodkov. Kolikor nam 
je znano, se slednji izplačujejo s 
precejšnjo zamudo.

Vrtimo se torej v nekakšnem za
čaranem krogu, iz katerega bo ze
lo težko, v kratkem roku, najti iz
hod. V ponedeljek se bodo sestali 
sindikalni predstavniki tovarn bivše 
skupine Bustese, da bi se dokončno 
dogovorili za dosledno izvajanje lan
skega sporazuma ter da bi se spo
prijeli z novimi hudimi težavami, 
ki se tokrat javljajo v tovarni v 
Olgiate. Vsaj kar zadeva podgorsko 
predilnico, so sindikati še zmera,' 
prepričani, da bi bila s primemo in 
hitro preosnovo, tako v proizvodnji, 
kakor v komercialnem sektorju, 
stanju samostojno in uspešno nasto
pati na domačem in tujem tržišču. 
Za preosnovo proizvodnje je mišlje
no predvsem to, da bi nekatere pol
izdelke, ki jih zdaj prodajajo dru 
gim tovarnam skupine Bustese, do
končali doma ter sami poskrbeli 
za njihovo prodajo. Da je taka re
šitev pravilna dokazuje stalno ve- 

| Čanje števila naročil, ki jih pod

gorska predilnica prejema s stra- 
partnerjev, izven skupine Bu

stese. Po drugi strani pa bi s tako 
usmerjenim gospodarjenjem nedvom
no laže prišli do še zmeraj razpo
ložljivih finančnih sredstev dežele.

Stališče ANCI do stavke 
v javnem sektorju

V noti, ki je polemična do enot
nega sindikata uslužbencev krajev
nih uprav FLEI, je zveza italijan
skih občin ANCI izrazila mnenje, 
da je bila stavka uslužbencev kra
jevnih uprav letošnjega 22. decem
bra popolnoma nepotrebna, ker je 
bil istega dne že sklican sestanek 
med ANCI in sindikatom, da bi se 
sestavila in podpisala nova delovna 
pogodba. Vsedržavno vodstvo ANCI 
avlja tudi, da je bilo že letos no

vembra pripravljeno podpisati spo- 
razdni;"da p«'takrat1 p; tem ni ho
tel razpravljati sindikat, ki je raje 
razpravljal o tej stvari z vlado ne 
pa s pristojnim delodajalcem.

DANCING nočni bar

PLESNI ORKESTER 
IZ FILIPINOV
vsak večer 

ob nedeljah zaprto

NOVA GORKA

• Do 10. januarja 1979 morajo vlo
žiti prošnjo za namestitev ali pre
mestitev ravnatelji in profesorji, ki 
so v stalnem delovnem razmerju, na 
vseh srednjih šolah 1. in 2, stopnje. Umetnik Zoran Mušič v svojem beneškem ateljeju

SPORAZUM MED VLADO IN ZAVAROVALNICAMI

ZAVAROVALNINA AVTOMOBILOV 
SKORAJ ZA TRI ODSTOTKE VIŠJA

Na Goriškem je tri četrtine avtomo
bilistov izbralo obliko «bonu s - malus»

Tisti naši bralci avtomobilisti, ki 
se v teh dneh javljajo v pisarnah 
zavarovalnic, da obnovijo svoje ob
vezno avtomobilsko zavarovanje za 
celo leto ali pu z? dobo šestih me
secev, se znajdejo pred rahlim povi
šanjem zavarovalnine. Rahlim smo 
rekli, ker znaša povprečno poviša
nje zavarovalnine v goriški pokraji
ni 2,98 odstotka. Govorimo o oseb
nih avtomobilih. Nismo se pozanima
li za zavarovalnino za tovornjake, 
ki je precej višja.

Nova reforma avtomobilskih za
varovalnin je stopila v veljavo s 
1. januarjem po pogajanjih med zve
zo zavarovalnic in rimsko vlado. 
Lanskih pet področij v državi so 
znižali na štiri (pred leti smo imeli 
kar deset področij) in nihanja v 
raznih področjih so bila različna. 
Najmanj so se dvignile zavarovalni
ne v tistih pokrajinah kjer je naj
manj nesreč, največ seveda kjer jih 
je več. Tako so v nekaterih pokra
jinah dosegli tudi desetodstotno pov
prečno povišanje.

Ne gre v tarifah za letošnje le
to v goriških pokrajinah torej za 
velika povišanja, posebno če ta 
primerjamo s cenami storitev za po
pravila avtomobilov, ki so se v le
tu dni znatno podražila. Hočemo tu 
prikazati cene novih zavarovalnin 
za tako zvano kategorijo «bonus-ma- 
lus», ki je po pogovorih, ki smo jih 
imeli z zavarovalnimi agenti, najbolj 
cenjena med avtomobilisti, saj se 
je zanjo odločilo več kot tri četrtine 
avtomobilistov.

Gre za zavarovalnine z maksimal
nimi tarifami 100.000.000 (za ne
srečo), 31U.0.G 1 (za vsakngr prevo 
ženega potnika) in 10.000.000 lir (za 
materialno škodo). Vozila do 10 konj
skih sil so lani plačevala 61.500 lir 
zavarovalnine, letos pa ! plačali 
63.000 lir (tej vse 1 in vsen spodaj 
zabeleženim je treba dodati 7 odstot
no takso). Za vozila od lt do 12 konj 
skih sil se je zavarovalnim d.igni 
la od 91.000 ra 93.000 lir, v on.\ od 
12 do 14 konjskih sil pa od 96.500 
na 99.500 lir. Lastniki vodi od 14 
do 18 konjskih sil bodo plačali 
131.700 lir namesto lanskih 129 700, 
'astniki vozil z več kot 18 konjski 
mi silami pa 167.600 namesto lan 
skih 153.600 lir. Popuste imajo tisti

avtomobilisti, ki niso bili soudeleže
ni v zadnjih dveh letih v raznih ne
srečah višjo zavarovalnino pa pla
čajo tisti avtomobilisti, ki so bili sou
deleženi v zadnjem času v nesrečah. 
To je osnova zavarovalnine ebonus 
malus.*

Zgoraj omenjene tarife se nana
šajo na že omenjeno «trojko» 100, 
30 in 10 milijono - lir. Zavarovalni 
agenti pa svetujejo avtomobilistom, 
da se za malenkostni povišek zava
rovalnine (približno deset odstotkov) 
zavarujejo za višjo «trojko» in sicer 
100-100-100 milijonov kr. Tako so za 
manjši strošek bolje zavarovani za 
škodo osebno i i materialno, ki bi jo 
lahko v nesreči povzročili. Nesreča, 
in naša kronika to beleži na žalost 
vsak dan, nikdar ne počiva. Skrita 
je za ovinkom.

Polrmilia pekov 
s sindikati

V polemiki s sindikalnim stali
ščem proti nedavni podražitvi kru
ha, je zveza goriških trgovcev iz
dala drugo poročilo, v katerem je 
rečeno, da so peki upoštevali pri 
lOfl-lirskem povišku samo povečane 
stroške za osebje in nakup moke v 
lanskem letu. Pekovski delavec je 
v začetku 1978 stal delodajalca 
21.424 lir pri stotu, leto kasneje pa 
27.927 lir, prav tako se je za 30 
odstotkov oovečala plača prodajalk 
v trgovinah. Na vsak kilogram kru 
ha se je torej strošek za delovno 
silo povečal za 75 lir, v istem času 
je cena stotu moke poskočila od 
24 000 na 27.000 lir, kar pomeni 25 
lir za kilogram kruha. Peki niso 
upoštevali, je rečeno v tiskovnem 
poročilu, drugin povečanih stroškov 
za elektriko, kurjavo, zavarovanje, 
transport, naprave itd.

Strošek za delovno silo pri kilo
gramu kruha je sedaj 326 lir, stro 
šek za moko pri istem kilogramu 
kruha je 230 lir To pomeni 550 lir, 
temu pa je treba dodati stroške za 
amortizacijo naprav, kurjavo in e- 
lektriko, najemnine, transport, zava 
rovanje. administrativne stroške in 
tudi zaslužek.

Ob veliki udeležbi ljubiteljev u- 
metnosti, umetnikovih častilcev, 
predstavnikov tukajšnjega in tudi 
jugoslovanskega kulturnega in u- 
pravno-političnega življenja je go
riški župan De Simone sinoči v pa
lači Attems otvoril antološko raz
stavo goriškega rojaka, slikarja An
tona Zorana Mušiča, umetnika, ki 
je prehodil, potem ko je zagledal 
luč dneva na goriških tleh, sloven
sko domovino in se precej časa 
ustavil v Mariboru, bil za tem pri
ča grozot v dachauskem taborišču, 
živel v povojnih letih Benetkah, 
kjer se je zaljubil v tamkajšnjo u- 
metniško življenje in našel končno 
svoj novi dom v Parizu, mestu, ki 
že od nekdaj priteguje umetnike z 
vsega sveta.

V sobanah baročne palače Attems 
je razstavljenih nad sto Mušičevih 
del, od dalmatinskih pejsažev do 
skoro povsod prisotnih konjičkov, od 
beneških motivov do skalnatih po
krajin, ki so izraz njegove umetno
sti zadnjih let. ,

Razstava bo odprta do 25. februa
rja, omogočila jo je goriška občina 
v sodelovanju z drugimi goriškimi 
ustanovami. Razstava pomeni za 
Gorico izredni kulturni dogodek. Na 
otvoritvi je za županom o umetni
škem liku Mušiča spregovoril prof 
Mazzariol z beneške univerze. Ob 
razstavi je izšel tudi obširen kata
log s fotografijami vseh razstav
ljenih del, ki ga prodajajo v muzej
ski veži.

Kot smo omenili je dogodek pri
vabil v Gorico veliko umetnikovih 
častilcev, kritikov, časnikarjev. Kar 
mrgoleli so radijski novinarji s 
svojimi nagrami. Veliko je bilo med 
prisotnim iSlovencev, tako tukajš
njih predstavnikov kulturnega in 
družbenega življenja, kot rojakov 
iz Slovenije. Omenimo le nekatere, 
kot so ravnatelj ljubljanske Moder
ne galerije Zoran Kržišnik, pred 
sednik Ljubljanske kulturne skup
nosti Mitja Rotovnik, predsednik 
občinske skupščine v Novi Gorici 
Jože šušmelj, konzul SFRJ v Trstu 
Lojze Kante. Celovško občino je za 
stopala dr. Remerjeva. Od tukajš
njih predstavnikov omenimo le de 
želnega odbornika Tripanija. Ob tej 
priložnosti pa smo na žalost, kot 
običajno, pogrešali slovensko po 
zdravno besedo, ki bi bila v čast 
tako umetniku kot uglednim gostom 
iz Slovenije.

Mušič je že sinoči odpotoval v 
Pariz, vrnil se bo konec meseca, ko 
bo sodeloval pri okrogli mizi v At
temsovi palači.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go 

rici dežurna lekarna Marzini, Korzo 
Italia 89, tel. 24-43.

Redkokdaj beležimo jubilej 60-W- 
nice skupnega življenja. Prihodnji 
četrtek, 11. januarja, bo poteklo 
prav toliko let, ko sta stopila na 
skupno življenjsko pot Marija Kru- 
ljec in Andrej žužič iz Doberdoba. 
Ljudsko izročilo pravi, da je to dia
mantna poroka. Vsekakor je to iz
reden življenjski jubilej, kateremu 
rade volje nazdravimo tudi mi.

Gospodar Andrej žužič, ali po do
mače Dreja Stipetov, po rodu iz 
skromne kmečke družine je čil 
in zgovoren možakar, ki ga ob le
pem vremenu prav gotovo zalotiš 
na delu v vrtu. Gospodinja Marija 
Kruljec je edina naslednica Teba- 
jevih v Doberdobu in je ostala si
rota, ko je imela le 4 leta. Za
gledala sta se še pred prvo sve
tovno vojno. Andrej je moral odslu
žiti vojaščino na raznih bojiščih, 
od koder se je vrnil domov, ko je 
bil tretjič ranjen. Bila sta prva Do- 
berdobca, ki sta se poročila po 
vojni. Poroka je bila v kapeli gro
fa Blažiča v Ronkah, ker je bil Do
berdob takrat popolnoma porušen. 
Začela sta dokaj skromno. «Pred 
oltar sem stopil v vojaških čevljih, 
izposojenim klobukom in obnošeno 
obleko,* pripoveduje Andrej. «Sta 
novala sva nekaj mesecev pri znan
cih v Ronkah, ker sta bila v rodni 
vasi najina domova porušena. Že 
jeseni istega leta sva se vrnila v 
Doberdob in si v vasi iz vojaških 
ostankov postavila majhno barako, 
kjer je bilo prostora za naju in 
za kozo, ki sem jo prejel jaz kot 
edino dediščino mojega očeta. Bila 
sva tretja družina, ki se je po voj
ni vrnila v Doberdob,* nam je za
upal Andrej. In res težav ni man j j 
kalo. Koza, ki je bil edini vir do
hodka, jim je na dan proščenja, 
zbežala iz hleva in opustošila oven
čani oltar, ki je bil za silo postav
ljen na trgu, tako da se je moral 
Andrej opravičevati pred cerkveni 
mi oblastmi. Najela sta nekaj «leh 
tov* zemlje in jo začela obdelovati. 
Kasneje se je Andrej zaposlil v lad
jedelnica, a je bil ob prihodu fa 
šizma odpuščen, ker se ni hotel vpi
sati v stranko. Kljub vsemu, sta si 
s trudom in požrtvovalnostjo kupila 
nekaj zemlje in postavila hišo, ki 
je z leti postala tudi ponos cveto
če kmetije Drejeta Štipetovega.

Še tako pridne roke in trdna vo 
lja do življenja so čestokrat kloni 
le hudim trenutkom, ki je pri Šti- 
petovih ni bilo malo. Zakonca sta 
imela 6 otrok, od katerih je danes 
živa še najmlajša hčerka Elda. De
ček in dve deklici so umrli še 
plenicah. Kljub šibkemu zdravju se 
je moral Jožef odzvati italijanski 
vojski. Po padcu fašizma su ga za 
jeli Nemci in ga odpeljali v kon
centracijsko taborišče na Poljsko 
Po prihodu sovjetske armade je bil 
priključen kot tolmač prvi črti, 
je osvobodila Berlin, S težavo 
prišel domov, kjer so ga nestrpno 
pričakovali starši. 20 dni po povrat
ku je umrl. Sin Marjo pa je leta 
1971 umrl za posledicami cestne ne 
sreče. Kmalu po izgubi še zadnjega 
sina je Andreju in Mariji zmanjka
lo poguma; opešale so jima tudi 
moči. Zaupanje v življenje pa ju še 
ni zapustilo. V Doberdobu jih še 
pogostoma srečavamo po vasi. Ma
rija ko zahaja v cerkev ali k znan
cem na popoldansko kavo. Andreju 
pa ne mine nedelja, ds, bi ne obiskal 
kakšne domače gostilne in če se pri
lika ponudi tudi zaigral na karte.

Andrej Žužič je bil na prvih po
vojnih volitvah tudi izvoljen v občin
ski svet na listi Slovenske demo
kratske zveze. Nekaj časa je bil 
tudi odbornik.

Včeraj prvič oddaja 
«Na goričkem valu»

V novi radijski oddaji «Na gori
čkem valu», ki jo je slovenski Ra
dio Trst A, prvič oddajal včeraj, 
takoj po radijskem dnevniku ob 
11.30, smo lahko culi nekatere go
ričke pevske zbore. Izjave o tej 
novi oddaji, ki bo zabeležila vse, 
kar se kulturnega dogaja v gori
čkem prostoru, pa so dali tajnik 
SPZ Marko IValtritsch, predsednik 
ZSKP Kazimir Humar, član Mla
dinskega odbora pri SKGZ Rudi 
Pavčič, zastopnica zveze cerkvenih 
zborov Lojzka Bratuž, predsednik 
TO SKGZ za Goriško Mirko Primo
žič in predsednik SSO Damjan Pau
lin. Oddajo sta pripravila Danilo 
Pertot in Igor Tuta. Na sporedu bo 
vsako soboto od 11.30 do 12. ure.

Popravljajo most 
«Alla chccca» v Tržiču

Pred kratkim so v Tržiču ponov
no odprli za ves promet most znan 
pod imenom «Della Tajada*. Te 
dni pa so stekla obnovitvena dela 
na mostu «Alla checca», ki bodo tra
jala predvidoma do konca aprila. 
Do takrat bo tudi nekaj težav v 
jrometu, saj bodo morali avtomobi- 
isti in drugi uporabniki ceste, ki 

bodo hoteli na območje zaliva Pan- 
zano, po obvozu, ki je speljan po 
Ulici Bagni, ali pa preko mostu Ta
jada.

Kino
«La carica dei 
Izven programa

Gorica
CORSO 15.00—22.00 

101». W. Disney. 
risanka «Pierino e il lupo*.

VERDI 15.00-22.00 «11 vizietto*. Ugo 
Tognazzi.

VITTORIA 15.00-22.00 «L’insegnante 
viene a časa*. H. Fenech in R. 
Montagnani. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Tržič
EXCELSIOR 14.00-22.00 «Graa„ • 

dio č venerdi*.
PRINCIPE 14.00-22.00 «Dr. Živago*.

JXora Gorica 
in okolica

SOČA 16.00—18.00—20.00 «Vročica so
botne noči». Ameriški film.

SVOBODA 16.00-18.00-20.00 «Dežela 
izgubljena v času». Angleški film.

DESKLE 17.00-19.30 «Pekel na Flo- 
ridb. Ameriški film.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Tancredi Cutrano, Cri- 

stian Zorat, Verena Čevdek, Jenni- 
fer Properzi, Francesca Fabris, Va
lentina Šuligoj, Roberto Ippolito, 
GMio Zanolla, Claudia Cevaro, Mat- 
tia Tomasetti, Vittorio Simone, Pao
la Pascoli, Ilaria Ferrari, Alessio 
Del - Ponte,'-Ludmilla Lorenzon, Lua- 
na Sava in Davide Tommasin.

SMRTI: 47-letna gospodinja Irma 
Bressan, 78-1 etna gospodinja Angela 
Konjedic, 76-letna gospodinja Ma
ria Sartori, 74-letni upokojenec Lu- 
ciano Castellan, 80-letna gospodinja 
Cristiana Cej vd. Stacul, 91-letna 
upokojenka Carmela De Boni vd. 
Aldegheri, 84-letna upokojenka Se
verina Compassi vd. Picotti, 15-letni 
dijak Savo Vogrič, 75-letni upoko
jenec Andrej Žabar, 56-letni dela
vec Ivo Pelicon, 66-letni upokojenec 
Gualtiero Micheli, 87-letna upokojen
ka Maria Devetak, 86-letni upokoje
nec Antonio Colotti, 81-letni upoko
jenec Ernesto Bruschi, 76-letna go
spodinja Candida Bregant por. Vi- 
doz in EO-letnd zidar Mario Barbiero.

POROKE: delavec Gianni Mari 
in študentka Patrizia Fraley, mizar 
Carlo Mansutti in šivilja Olga Sca- 
roni, delavec Rosario Certo in bol
ničarka Lucia Zanuttini.

OKLICI: uslužbenec Luciano Colja 
in bolničarka Graziella Solidoro.

Prisimmui

Prihodnjo soboto, 13. januarja, ob 
10. uri bo v prostorih trgovinske 
zbornice v Gorici, na pobudo zbor
nice ter deželnega študijskega sre
dišča «Ezio Vanoni*. predaval u- 
niverzitetni profesor Aleš Lokar iz 
Trsta o blagovni menjavi med Ita
lijo in Jugoslavijo, zlasti o tej me
njavi na obmejnem področju.

DEŽURNA LEKARNA v TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Alla Salute, Ul. 
C. Cosulich 117, tel. 72-480.

Namesto cvetja na grob Sava Vo
griča daruje družina Rener 20.000 
lir za Dijaški dom in 20.000 lir za 
Rod modrega vala.

Avgust Lenardič daruje 100.000 
lir za partizanski spomenik v štan- 
drežu.

Namesto cvetja na grob Andreja 
Žabarja, darujeta Karel in Vili Prin
čič z družinama 20.000 lir za šport
no združenje Dom iz Gorice.

V počastitev spomina Sava Vo
griča darujeta A.V. in B. Paulin 
2f\0CC lir za tabornike Rodu modre
ga vala.

Namesto cvetja na grob Sava Vo
griča, darujejo družine Grusovin, 
Makus, Baradel, Mikluž, Merkelj. 
Lestan, Maraž, Fontanin, Bensa, 
Cotič, šušmelj, Strgar, Leban, Maž- 
gon, Peric, Brumat, Tacchino, Grav- 
ner, Zorzon in Gorjan iz Ulice Tron- 
co 206.500 lir za tabornike Rodu 
modrega vala.

Namesto cvetja na grob Sava Vo
griča darujeta Livio in družina Se
molič 20.000 lir za športno združe
nje «Dom».

Namesto cvetja na grob Sava Vo
grič-1 daruje Ljubka Bratuž 20.000 
lir za Podporno društvo v Gorici.

Danilo in Lilijana darujeta name
sto cvetja na grob Sava Vogriča 
n.OOO lir v sklad Doma «Andrej Bu
dal* v štandrežu.

ZAHVALA

Ob nenadomestljivi izgubi našega ljubljenega

SAVA VOGRIČA
se ganjeni zahvaljujemo vsem, ki so nam bili ob strani in s tola
žilnimi besedami lajšali naše boleče srce. Posebna zahvala vsem 
duhovnikom na pogrebnem obredu, sošolcem in tabornikom za po
slovilne besede, šolskim kolegom, vsem mladinskim, kulturno- 
prosvetnim in drugim organizacijam ter posameznikom, ki so 
s cvetjem in na katerikoli način počastili njegov spomin.

Vera, Zdenko in Marko.
Gorica, 7. januarja 1979
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PREGLED PUBLIKACIJ, KI SO IZŠLE V LETU 1978

Pomembni rezultati v prizadevanjih 
za spoznavanje primorske zgodovine
Pregled obsega izdaje v Sloveniji kakor tudi v zamejstvu - na Tržaškem, Goriškem in Videmskem

Obračunom, ki jih delamo konec 
leta, pridaja svoj delež tudi hi- 
storiografija in druge oblike spo
znavanja preteklosti človeške dru
žbe. Tako zastavljeni pregled za 
Področje Primorske ugotavlja, da 
je leto 1978 dalo več pomembnih 
rezultatov, da se je zanimanje za 
zgodovino odvijalo po ustaljenih 
vzorcih, pri čemer ima največji 
delež objava različnih publikacij.

2e na začetku leta je izšlo naj
pomembnejše delo primorske zgo
dovine tega leta. Gre za knjigo 
Milice Kacin Wohinz »Narodno- 
obrambo gibanje primorskih Slo
vencev v letih 1921-1928» (dva dela 
s skupaj preko 550 stranmi), ki 
je tako kot predhodna knjiga 
iste avtorice (Primorski Sloven
ci pod italijansko zasedbo 1918- 
1921) doživela lep odziv med po
znavalci in drugimi bralci. Sko- „ 
raj istočasno je izšla knjiga To
neta Ferenca «Akcije organiza
cije TIGR v Avstriji in Italiji 
spomladi 1940», ki natančno in na 
Podlagi arhivskega gradiva po
daja zadnje obdobje v delovanju 
primorske narodnorevolucionarne 
organizacije. V polemiki s knji
go M. Kacinove ^Primorski Slo
venci pod fašizmom 1918-1921» in 
tudi s spomini R. Golouha je na
stala knjiga Dušana Kermaunerja 
»Temeljni problemi primorske po
litične zgodovino-, ki je izšla 
sredi leta in postumno. Bolj kot 
vzorez marksističnega metodološkega 
pristopa k zgodovinopisju je knji
ga izrazito polemična in ima mno
ge elemente, ki jo bolj približu
jejo paskvilu kot pa znanstvene
mu delu. Knjiga je zbudila živa
hen odmev med zgodovinarji ter 
sprožila tudi okroglo mizo v o- 
kviru marksističnega centra V 
Ljubljani (26.12.1978), zelo verje
tno pa s tem razprava še ni za
ključena. Med problematiko NOB, 
ki je vezana za Primorsko in Pri
morce, je nedvomno doslej naj
temeljiteje obdelana zgodovina 
prekomorcev. Po smrti Srečka 
Vilharja nadaljuje raziskave Al
bert Klun, ki je pri ljubljanski 
založbi Partizanska knjiga obja
vil obsežen volumen s preko tisoč 
stranmi «Iz Afrike v narodnoosvo
bodilno vojsko Jugoslavije*.

Tem obsežnejšim tekstom sledi 
vrsta manjših, ki so vezani bolj 
na krajevno problematiko. Vseh 
seveda ne moremo navesti, saj 
pričujoči pregled ni' bibliogfAfijai 
Ob proslavi primorskih gradbin
cev v Renčah je v začetku juni
ja izšla brošura »Kamen na ka
men...*, ki sta jo napisala pred
vsem dva avtorja: Miro Cenčič

(prikaz primorske gradbene indu
strije) ter Ciril Zupanc. Prispe
vek slednjega je tesno vezan na 
krajevno zgodovino Renč, pozna
nega zidarskega kraja v spodnji 
Vipavski dolini. Stoletnico gasil
cev v Kanalu je počastila publi
kacija «Gasilstvo Kanal 1878-1978», 
ki jo je povzel po L. Žorzuta 
brošuri «Kanal ob Soči. Stoletnica 
kanalskih gasilcev* (1963) Miro 
Cenčič. Publikacija je mnogo 
manj izvirna od retiške, poleg te
ga pa slavi jubilej, ki ga zgodo
vinski viri ne potrjujejo. K vali-* 
tetnejši je zbornik (z letnico 
1977), ki je v zgodnji pomladi 
proslavil tridesetletnico novogo
riške gimnazije. Poleg razprav o 
stari goriški gimnaziji do prve 
vojne ter o tridesetih letih 
novogoriške, prinaša publikacija 
pregled dijaških listov novogori
ških gimnazijcev ter krajše spo
minske zapise, nekrologe, druge 
zapise ter sezname maturantov 
in delavcev gimnazije. Zborniško 
je zastavljena tudi brošura «Par- 
tizanska saniteta na Primorskem*, 
ki objavlja ponatise iz «Zdrav- 
stvenega vestnika* (47/1978) ter 
se v samostojni podobi predstav
lja kot 5. zvezek «Knjižnice Zdrav
stvenega vestnika*. Znani parti
zanski zdravniki obujajo spomine 
na svoje delo rped NOB na Pri
morskem. Med pisci je z dvema pri
spevkoma zastopan tudi dr. Alek
sander Gala —■ Peter, čigar knji
ga «Partizanski zdravnik* je iz
šla postumno konec decembra 
1978 v drugi znatno razširjeni iz
daji. Velik del Galove knjige spo
minov je posvečen prav dogod
kom na Primorskem. Dr. Gala je 
tik pred smrtjo doživel izid svoje 
knjižice «Partizanska bolnišnica 
pod Krnom*.

Izšla je za priliko odkritja 
spomenika bolnici ter spominske 
plošče Francu Šavliju — Medve
du na Vršnem; o Šavliju govori 
v brošuri prispevek Pavle Leba- 
nove. Polde Rener je avtor bro
šure »Zublji na Vrheh», delo o- 
bravnava predvsem NOB na Štja
ku in njegovi okolici. Zborniško 
vsebino s poudarkom na NOB 
vsebuje tudi 9.-11. številka revije 
«Primorska srečanja*: k takim iz
dajam sodi tudi posebna številka 
»Primorskega dnevnika*, ko je 
dosegel svojo desetfisočo številko.

...je sevedatudi značilnost in odlika primor
skih koledarjev, ki v svojih vsa
koletnih izdajah objavljajo mno
go pestrega gradiva za lokalno 
ali za prostorsko širše zasnovano 
zgodovino. Konec leta so izšli naj

Torkovi večeri S K 
za januar-februar

Dvomesečni program Slovenskega kluba napoveduje in vabi 
člane in prijatelje v VI. sv. Frančiška 20. Že zaradi svoje mestne 
lokacije je dejavnost kluba pomembna, pozornost pa zasluži tudi 
zaradi novih prijemov in novih tipov prireditev, ki so razvidni 
tudi v sedmih torkovih večerih v januarju in februarju. S tako 
usmerjenostjo skuša klub zapolnjevati vrzeli v našem sicer stroko 
razvejanem kulturnem dogajanju.

Tako predstavlja krst domače predstave posvečene bazovi
škim žrtvam, iskanje novih gledališko - didaktičnih prijemov 
diskusijsko sta naravnana večera o psihoanalizi m psihiatričnih 
izkušnjah Basaglieve šole (s predstavitvijo filma Aljoše Žerjala), 
pozornost 'zbuja tudi napo edani pogovor o zadružništvu, ki je 
gotovo nekoliko spregledana stran naše gospodarske strukture. 
In še pogovor o problemih kulture v naših vaseh, povezan z 
obiskom v Ricmanjih, predstavitev nove domače pesniške zbirke, 
gostovanje dveh pomembnih pesniških ustvarjalcev•, ki sta tuai 
najuspešnejša «prevodnika» med slovensko in hrvaško literaturo. 
Pa še je treba omeniti dvoje likovnih dogodkov, ki se bosta 
v teh dveh mesecih zvrstila. .

In «tipološke» značilnosti? Na večini torkovih večerov je pri
ložnost za razgovor in sodelovanje vseh navzočih. Izbira avtorjev, 
znanstvenikov in umetnikov je poudarjeno naklonjena domači
nom — ki imajo navadno največ posluha za aktualnost, resnič
nost in odmevnost posameznih problemov pri nas, obenem pa je 
pomembno da v slovenskem ambientu uveljavljajo svoje poglede 
in da s tem ambientom zaživijo. Prav tako odseva program 
Slovenskega kluba v novem letu skrb za integracijo vseh geo
grafskih območij, koder živijo Slovenci v Italiji: po decembrskem 
srečanju z Benečani bodo tako v klubu zdaj nekajkrat gostje 
Goričani. V znamenju Prešernovega dne pa se klub odpira 
širšemu slovenskemu in jugoslovanskemu prostoru. _

Spored torkovih večerov Slovenskega kluba za januar in fe-

b9.T ob "aSs^Božidar Jakac: PORTRETI GRAFIKE iz časa 
NOB. Razstavo ob 60-letnici slikarjeve umetniške poti bo
odprl Milko Bambič. , .. ,
Ob 20.30 premierska predstavitev dokumentarne lepljenke 
BAZOVICA. Tekst Miroslav Košuta in Mario Uršič, vodja 
predstave Zvonko Kalc, režija Mario Uršič. Nastopajo zlata 
Rodošek, Silvij Kobal, Aleš Valič. . .

16.1. Kaj je PSIHOANALIZA in kaj ni. S svojimi pogledi in 
izkušnjami bo psihoanalitik Savo Spacal uvedel razgo
vor in debato.

23. 1. MED KAKTUSI KUHAM - PESMI
Ace Mermolja bere iz svoje nove zbirke in se pogovarja o 
poeziji in ustvarjanju.

30. 1. SVOBODA JE TERAPEVTIČNA
Po predvajanju novega filma Aljoše Žerjala o psihiatrični 
bolnišnici v Trstu bo Danilo Sedmak predstavil izkušnje 
Basaglieve šole in tako uvedel razpravo.

6. 11. ob 20.15 Rudolf Saksida: ob odprtju razstave slikarjevih 
novih del bo spregovoril Milko Rener. „. ..
ob 20.30 STIK SLOVENSKE IN HRVAŠKE POEZIJE. Ciril 
Zlobec in Slavko Mihalič bosta predstavila svoje sedanje 
pesniško delo ter kot prevajalca svoje poglede na značil
nosti sodobne slovenske oziroma hrvaške lirike. Večer 
je v znamenju Prešerna in dneva slovenske kulture.

13. 11. OBISK BABNE HIŠE v Ricmanjih. Srečanje s kulturo do
mačinov in pogovor o kulturnih problemih v sodelovanju 
s prosvetnim društvom Slavec. Za vse člane, ki nimajo 
lastnega prevoza, je zbirno mesto pred sodnijo v Trstu

20. 11. Koliko jih je, katere so in čemu služijo SLOVENSKE ZA
DRUŽNE USTANOVE NA TRŽAŠKEM IN GORIŠKEM 
Pregled problematike je pripravil Odo Kalan, sledil bo po- 
govor zadružnikov in predstavnikov slovenskih gospodar
skih organizacij.

prej koledar goriške Mohorjeve 
družbe, nato »Jadranski koledar* 
in kot zadnji skromnejši «Trin- 
kov koledar* za, beneške Sloven
ce. Med to obliko periodike se
veda kot vselej doslej najbolj iz
stopa »Jadranski koledar* s šte
vilnimi prispevki. V slovenski in 
v italijanski izdaji je izšel zbor
nik »Govor, jegik in besedno u- 
stvarjanja v Beneški Sloveniji* 
kot 2. • zvezek zbirke «Nediža» in 
kot' prva objava , prvega ciklusa 
predavanj v okviru »Benečanskih 
kulturnih dmevov»,- (1973-4). Delo 
ni izrazito zgodovinsko, vsaj ne 
tako kot je tretja knjiga zbirke 
«Nediža», ki pa je izšla le v 
italijanščini ter pod naslovom «La 
storia della Slavia Italiana* ob
javlja gradivo drugega ciklusa pre
davanj Benečanskih kulturnih dni 
(1973-4). Predavatelji oz. pisci 
razprav so poznani slovenski in 
italijanski zgodovinarji B. Grafe
nauer, A. Tagliaferri, G. Peru- 
sini, S. Vilfan, K. šiškovič, V. 
Melik in M. Pacor; Beneško Slo
venijo obravnavajo od zgodnjega 
srednjega veka do narodnoosvo
bodilnega boja. Izšla je tudi dru
ga izdaja knjige «Od fašistične
ga škvadrizma do pokolov v Ri- 
žarni», pripravilo jo je več avto
rjev ter' ima tudi italijansko ver
zijo.
Izrazito lokalnega značaja so ne

katere tržaške izdaje kot »Rojan 
skozi čas po spominih, slikah in 
zgodovinskih .virih*, ki je izšla ob 
poimenovanju osnovne šole v Ro
janu po bazoviških junakih. Med 
izrazito krajevnimi publikacijami 
na Primorskem v letu 1978 je za
gotovo najpomembnejša. Posebna 
brošura je počastila tudi stolet-, 
nico prosvetnega društva »Valen
tin Vodnik* v Dolini, poleg pre
gleda stoletnega dela prosvetnega 
društva objavlja še članek o do-;, 
linskem taboru (1878) ter pre
rez zgodovine Doline. Stoletnico 
je leta 1978 obhajalo tudi bralno 
društvo na Proseku, temu je po
svečena ciklostirana izdaja avto
rja Marjana Pertota «1Q0 let 
dramskega delovanja na Proseku 
in Kontovelu 1878-1978». Brošura 
je. izšla tudi ob 80-letnici prosvet; 
nega društva «Slovan» v Padri-, 
dah.

Na Primorskem izdajajo alma
nahe, za, zplo... različne, jubileje svo
jega dejovfifljtf mnoge gospodar
ske ustanove. Izide jih vsako le
to nekaj ter se kakovostno med 
seboj zelo razlikujejo, mnoge ta
ke publikacije služijo v prvi vr
sti reprezentativnim namenom. 
Prava izjema pa je izdaja «$o- 
ške elektrarne 1947-1977» (Nova 
Gorica 1978), ki dokazuje, da so 
sestavljavci temeljito stremeli za 
njeno trajnejšo vrednost, če naj 
nadaljujemo s samostojnimi iz
dajami. potem so na vrsti neka
tere posebne. Ob poimenovanju 
osnovne šole pri Sv. Ani v Trstu 
je izšla monografija »Marica Gre
gorič - Stepančič*, ki poleg živ
ljenjepisa, obsega še bibliografi
jo Gregoričeve ter zgodovino šole 
pri Sv. Ani. Zgodovini slovenske 
glasbe v Trstu je posvečena v 
italijanščini objavljena knjiga A- 
leksandra Rojca «Cultura miisi- 
cale degli Sloveni a Trieste. Dal 
1848 alkavvento del fascismo*. Po 
uspehu, ki jo je dosegel pona
tis Podreccove «Slavie Italiane* 
(1884), se je študijski center »Ne- 
diža* odločil že za ponatis av
torjevega polemičnega odgovora 
i a kritike »Slavie* (1885). Pona
tis je anastatičen, izdajatelj mu 
je dodal dvojezični predgovor P. 
Petriciga ter prinaša še nekaj 
sodobnih kritik v časnikih in re
vijah o »Slavii Italiani*. Pa še 
en ponatis je doživela ena od pu
blikacij o Beneški Sloveniji, gre 
za odlomke iz Marinelli.jeveea 
vodnika po predgorju Julijskih Alp 
(prva izdaja 1912); avtor dveh 
poglavij tega vodnika je tudi Ivan 
Trinko. Izdajo je oskrbel Sloven
ski raziskovalni inštitut iz Trsta.

Doprinos k primorskemu zgodo
vinopisju je kot vir oziroma zgo
dovinska literatura tudi knjiga 
Jožeta Vilfana »Delo, spomini, sre
čanja*. Pravo memoarsko litera
turo predstavlja knjiga Ivana Su
liča «Rafali za svobodo*, v ka
teri primorski partizan prikazuje 
svojo borbeno pot tja do dni po 
kapitulaciji Italije. Sem bi lahko 
vključili tudi knjigo Jožeta Mar
tinčiča, sežanskega rojaka «Beg 
iz Gonarsa* in ponatis knjige 
((Okrvavljena roža* dr. Francija 
Derganca. Posebne pozornosti 
morata biti tudi deležni dve knji
gi goriške Mohorjeve družbe. R. 
Klinec je v knjigi zbral nekaj 
gradiva o «Primorski duhovščini 
pod fašizmom*, kar pa seveda 
ni zraslo v neko znanstveno izda
jo. Peti snopič »Primorskega slo
venskega biografskega leksikona* 
je dospel do gesla Grabrijan Ju
rij: leksikon redno izhaja, odli
kuje jo znanstvenost in ažurnost, 
dasiravno more kritika upreti 
svoje dvome nad vsebinskim ob
segom oz. izborom, kar pa je 
kot po pravilu pomanjkljivost sko
raj sleherne leksikonske izdaje.

Kratek in zato nepopoln pregled 
deleža italijanske historiografije 
pričenjamo z ugotovitvijo, da bi 
zahteval posebno obdelavo žara 
di samostojnih izdaj kot številnih 
razprav v periodičnih izdajah. V 
Gorici je izšel planinski zbornik 
«Tricorno 1778 1978», ki ga je go
riški C Al posvetil stoletnici orve- 
ga vzpona na Triglav. Med av

torji je tudi Marijan Brecelj z 
zapisom o Triglavu v slovenski 
kulturi. S svojo dvanajsto samo
stojno izdajo «Friulani in Russia 
e in Siberia 1914-1919» se je Ca- 
millo Medeot povzpel med naj
bolj pomembne goriške krajevne 
zgodovinarje. V knjigi je zbral 
spominske zapise desetih sodobni
kov, jih v celoti objavil in jim 
dodal potrebne opombe. Dvesto
letnico goriškega učiteljišča pro
slavlja posebna publikacija, ki je 
izšla proti koncu leta pod naslo
vom «Istituto magistrale di Go- 
rizia*. Krajša razprava B. Staf- 
fuzze o sporu med Modrejem in 
Volčami leta 1419 je izšla samo
stojno (najverjetneje v samoza
ložbi). Doktorska disertacija be- 
neškoslovenskega duhovnika An
gela Cracine je izšla v Vidmu 
pod naslovom «Gli Slavi della Val 
Natisone. Religiosita e folclore la- 
dino e slavo nelFAlto Friuli*.

Med tržaškimi izdajami zasluži 
pozornost G. Milossevicha in M. B. 
Fiorin »I Serbi a Trieste*, ki je 
izšla pri Inštitutu za enciklope
dijo Furlanijo - Julijske krajine. 
Pri istem inštitutu je izšlo zani
mivo gradivo G. Fraua o topono- 
m a stiki dežele, kar seveda zade
va tudi' mnoga slovenska kra
jevna imena. Verjetno bodo jezi-

Viviana Začudi 
gostja šole GM

VIVIANA ZACUTTI je mlada 
tržaška pianistka. Poučuje na 
konservatoriju »G. Tartini*.

Uveljavila se je že na več 
koncertih kot npr.: ob dvesto
letnici L. van Beethovna (igrala 
je 3. koncert v c-mplu), nato ob 
stoletnici obstoja rimskega kon
servatorija »Santa Cecilia*. Pre
jela je štipendijo «Peressoni» 
kot najboljša učenka klavirja 
na konservatoriju «G. Tartini*.

Dobila je tudi več nagrad: pe
to mesto na mednarodnem tek
movanju »Citta di Monza», čast
no diplomo na pianističnem tek
movanju »Franz Liszt* in prvo 
mesto «Concerti 1978» v Rimu.

Večkrat je snemala tudi za 
RAI - oddaja «Album della Gio- 
ventu* in «La Rassegna radio- 
fonica giovani concertisti*. Na
stopila bo dne 9. 1. 1979 ob 18. 
uri na šoli Glasbene matice v 
dvorani «J. Gallus*. Spored: 
Sčarlatti: Tri Sonate, Bach-Bu- 
soni: Toccata in Fuga v d-molu, 
Debussy: Image3 (1. serija) in 
Liszt: Ronda di gnomi in Scher- 
zo e raarcia.

koslovci vsaj za slovenske kraje 
ugotovili prenekateri nedostatek. 
Poglavitna izdaja pravkar ome
njenega inštituta pa je gotovo prvi 
del tretje knjige «Enciclopedia 
monografica del Friuli - Venezia 
Giulia». ki je v celoti posvečen 
deželni zgodovini; med pisci sre
čamo A. Cremonesija, G. Cerva- 
nija, E. Apiha, G. Negrellija. 
Slednji je objavil zanimiv članek 
o tržaški reviji «La Favilla* v 
osrednji italijanski reviji »Ras
segna storica del Risorgimento* 
(3/1978). Tako že prehajamo na 
članke in razprave, ki so raz
treseni po številni periodiki kot 
so »Studi Goriziani*. «11 territo- 
rio* (izhaja od 1978), »Archeo- 
grafo triestino*. «Pagine istria- 
ne», «Forum Julii*, glasili obeh 
inštitutov za zgodovino odporni
škega gibanja v Trstu in Vidmu,

»Memorie storiche forogiuliesi* in 
»Atti e memorie* istrskega dru
štva za lokalno zgodovino in ar
heologijo. S tem v zvezi velja 
omeniti izdaje Centra za zgodo
vinske študije v Rovinju, neka
tere od teh izhajajo v sozaložbi 
s tržaško ljudsko univerzo.

Potreba je, da z nekaj podatki 
omenimo objave o primorski zgo
dovini v slovenski in jugoslovan
ski periodiki. »Zgodovinski časo
pis* (1/1978) objavlja študijo D. 
Mihelič o ženi v javnem življe
nju Pirana do srede 14. stoletja.
O Piranu govori tudi članek M. 
Pahorja «Akrostihi v piranski 
knjigi statutov leta 1384» (Kroni
ka 1/1978).

V »Kroniki* (2/1978) je objav
ljena razprava A. Cremonesija o 
potresih v zgodovini Furlanije. 
Ponovno je bila začeta polemi
ka o pričetkih NOB na Primor
skem, ki jo je začel J. Kramar 
z objavo svojega prispevka v re
viji »Borec*.

Več razprav s področja zgodo
vine medicine je izšlo v zborni
ku 26. sestanka društva za zgo
dovino zdravstvene kulture v Ju
goslaviji, mnogi objavljeni pri
spevki govore o razmerah v slo
venski Istri (Piran, Pregara itd.). 
Mnogi prispevki, ki jih je objavil 
»Jadranski zbornik* (10/1976-8) 
govore tudi o slovenski Istri, po
dobno velja tudi za puljsko revi
jo «Istra» in kot že omenjeno za 
publikacije rovinjskega centra za 
zgodovinska raziskovanja (Atu, 
Quaderni). S tem v zvezi bi lah
ko omenili Stričičevo knjigo, ki 
je izšla v italijanščini in srbohr
vaščini pod naslovom «Vanjsko- 
politična borba Josipa Broza Tita 
za Istru od 1941. do 1945. go- 
dine». Sem sodi tudi knjiga S. 
Nešoviča »Velika zarota*, ki je 
izšla v slovenskem prevodu in 
vsebuje mnoga poglavja o diplo
matskem boju med drugo svetov
no vojno.

Med izdajami posebne vrste je 
omeniti tudi dva razstavna ka
taloga in sicer »Bibliografijo zgo
dovinske razstave London 1915 - 
Osimo 1975», ki je bila na začet
ku leta v Trstu ter se je zaklju
čila z zanimivim razgovorom o 
dejavnosti jugoslovanske diploma
cije P% dragi V.9W/j,. vodila, sta 
ga dr, V. Velebit in dr. Jvtfil- 
lan. Svoj katalog je imela tudi 
razstava Pokrajinskega muzeja v 
Kopru pod naslovom »Zgodovin
ski mejniki za priključitev Pri
morske k Jugoslaviji* ob 35-letni- 
ci avnojskih sklepov.

Zgodovinsko problematiko so o- 
bravnavala tudi mnoga predava
nja, zborovanja, okrogle mize in 
podobno. Tu velja omeniti prire
ditve ob izidu na začetku ome
njene knjige Milice Kacinove (Ko
per, Trst, Nova Gorica), maribor
sko zborovanje slovenskih zgodo
vinarjev zlasti z nastopi B. Gom
bača (delavsko gibanje v Trstu 
pred prvo svetovno vojno) in K. 
šiškoviča (Beneška Slovenija). O- 

menili smo tudi že razprave o 
Kermaunerjevi polemični knjigi. 28. 
oktobra 1978 je bilo v Novi Gori
ci ustanovljeno Zgodovinsko dru
štvo za severno Primorsko, ki bo 
delovalo v okviru Zgodovinskega 
društva za Slovenijo z zelo kon
kretnimi nalogami, da zbira in or
ganizacijsko vodi vse ljubitelje 
zgodovine. Ustanovni občni zbor 
društva je imel tudi svoj strokov
ni del v okviru katerega so trije 
predavatelji predstavili 30-letni 
razvoj Nove Gorice, historiat ar
hivske službe na severnem Pri
morskem in se spomnili 60-letnice 
konca prve svetovne vojne na 
Primorskem. Sedmo srečanje med 
italijanskimi in jugoslovanskimi 
zgodovinarji, ki je bilo konec me
seca maja v Ljubljani, ni imelo 
kake posebne «primorske teme*.

Pregled dejavnosti na področju 
zgodovinopisja in sploh poučeva
nja poznavanja in obujanje zgo
dovine s tem gotovo še nismo iz
črpali. čeravno je nepopoln nam 
vsemu navkljub pokaže dovolj 
pomembno delovanje, vrste po- 
ljudnejših oblik dela ne omenja 
posebej (časniki, dnevni tisk, ra
dio in televizija). To je seveda 
naloga bibliografije, ki pa jo za
enkrat v taki obliki na Primor
skem še ne poznamo, dasiravno 
bi našla vrsto hvaležnih uporab
nikov.

B. MARUŠIČ

Komorni orkester RTV Ljubljana 
in solist Vojko Cesar (fagot) 

gosta abonmajskega koncerta GM
Fagotist Vojko Cesar bo 

solist prihodnjega abonmaj
skega koncerta Glasbene 
matice v Kulturnem domu 
v petek, 12. januarja. Ob 
spremljavi Komornega or
kestra RTV Ljubljana pod 
vodstvom Uroša Lajovica bo 
izvajal Mozartov koncert v 
B duru za fagot in orkester.

Spored obsega še sklad
be Haydna, Brittna ter Slo
vensko rapsodijo za goda
la skladatelja Pavleta Mer
kuja, ki bo tokrat v Tr
stu prvič izvajana.

Ob tej priložnosti vljudno 
prosimo obiskovalce abon
majskih koncertov, da nam 
oprostijo neljubih zamenjav 
nekaterih koncertov, kate
rih vzroki niso odvisni od 
Glasbene matice ter v veči
ni primerov pogojeni s te
žavami tehničnega značaja.

Koncert pianista Massima 
Gona, najavljen za prihod
nji petek, bo na sporedu te
den dni kasneje, v petek, 
19. januarja.

Glasbena matica

MOST, it 53
Pri novi, 53. številki dvojezične 

revije »Most* nosita glede na pis
mene prispevke osrednje breme 
Aleš Lokar in Taras Kermauner. 
Uvodni članek je izpod peresa 
Illyricusa in je posvečen papežu 
Janezu Pavlu II. Pisec izraža 
med drugim zadovoljstvo, da je 
novi poglavar katoliške cerkve slo
vanski župnik.

Aleš Lokar objavlja dva članka 
z naslovoma: »Politični trenutek 
na Tržaškem* in »Ideologija, na
silje in kritika*. V svojem prvem 
članku (ki je ponatis njegovega 
govora v tržaškem občinskem sve
tu) Lokar razčlenjuje vzroke u- 
speha Liste za Trst na zadnjih 
volitvah. Pisec anaUzija tri osriov- 
ne programske točke nove trža
ške politične skupine ip pogoje,* 
ki so delovali v, prid. liste. V 
svojem drugem članku Lokar raz- 
mišlja o pomenu družbene kriti
ke, o naših predstavah, ki so 
nujno deloma pravilne in nepra
vilne in o dialogu. Samo v dialo
gu se naše predstave izčistijo, to-

revije

talitami svet, to je svet, kjer pre
vlada samo ena predstava, ena 
misel o svetu, skratka ena ideo
logija, je nujno svet nasilja. Kri
tika je potrebna, da se predstave 
razčistijo, da se preverijo razna 
mnenja. Družba, ki kritiko ovira, 
je torej nujno obsojena na sta
gnacijo. Po daljšem teoretičnem 
razmišljanju se Lokar zaustavi ob 
konkretni situaciji med Slovenci 
v zamejstvu, predvsem pa v Tr
stu. Po njegovem mnenju, je med 
nami še veliko zaostalosti, označu
jeta nas pomanjkanje dialoga in 
etiketiranje na podlagi ideološke 
in politične pripadnosti.

Osebno se mi zdi, da v tem ozi
ru Slovenci v zamejstvu le ne po
menimo kake posebnosti. Težko je 
govoriti o strpnosti ali nestrpnosti 
nasploh, treba bi bilo nekje dolo
čiti, .ali manj strpen
kar bi sevala vnelo tfrepir, nihče 
noče biti kriv ... Dejstvo je se
veda tudi to, da smo Slovenci v 
zamejstvu, neglede na našo no
tranjo diferenciacijo, objektivno v 
neenakopravnem položaju, do te

mmm

Franco Vecchiet, Grafika (Z ljubljanskega bienala)

Primorske bibliografske vesti
SOŠKI GOZDAR, 3, 1978. Časopis delavcev in kmetov-kooperantov So
škega gozdnega gospodarstva Tolmin.
V okviru praznovanja praznika občine Idrija so nekdanji borci zaščit
nega bataljona štaba IX. korpusa dne 30. septembra 1978 odkrili v 
Zakrižu nad Cerknem spominsko ploščo. O tej slovesnosti govori pri
spevek Jurija Šimaca z naslovom: Slovesnost v Zakrižu nad Cerk
nem (str. 2-3).

IL FRIULI, Rivista turistica deli’ EPT di Udine, december 1978. 
Zanimiv je prispevek Giovanna Rotta: Proposto un alfabeto per la 
parlata dei valligiani di Resia (str. 14), ki govori o jeziku in pisavi 
Rezijancev. Avtor omenja nekaj imen: Jan Baudoin de Courtenay, 
Gilberto Barbarino, Dorina Di Lenardo, Milko Matičetov in Arturo 
Longhino.

SODOBNOST, 11, 1978.
Arnaldo Bressan je znan ustvarjalen občudovalec Cankarjeve besede, 
saj je s svojim prevodom Hlapca Jerneja Cankarja uspešno predstavil 
italijanski kulturni javnosti. V tej številki revije so objavljeni Bres- 
sanovi dramaturški zapisi, s katerimi je opremil svojo dramatiza
cijo Hlapca Jerneja za švicarski radio (str. 1139-1146).

QUADERNI DEL LOMBARDO - VENETO, 5, settembre 1978.
Na straneh od 26 do 29 je Angelo Cracina v članku z naslovom

Slovani ob Nediži (Gli slavi del Natisone) podal kratek zgodovinski 
pregled naseljevanja Slovanov v tem skrajno zahodnem delu slovan
skega prostora. Avtor (v narečju) daje večji poudarek analizi seda
njega političnega in socialnega stanja Slovencev v dolini Nadiže.

PLANINSKI VESTNIK, 12, 1978.
Kot 74. planinsko društvo Slovenije je pred več kot 25 leti zaživelo 
Planinsko društvo Sežana. O delovanju tega društva govori prispevek 
predsednice PD Sežana Jožice Milavec: Planinsko društvo Sežana 
(str. 762-764).

STANKO MUROVEC, ALPINIZEM NA PRIMORSKEM (str. 773-775). 
Tudi ,na Primorskem vlada veliko zanimanje za alpinizem, saj nam 
to med drugim potrjuje tudi 1. zbor primorskih alpinistov, ki je bil 
15. 4. 1978 v Idriji. Avtor je podal kratek pregled razvoja alpinizma 
v tem delu Slovenije.

BOREC, 12, 1978.
V zadnji številki revije Borec je bilo objavljeno prvo nadaljevanje 
Zgodbe iz NOB na Goriškem, ki ga je pripravil Tone Kebe (str. 249-660). 
Avtor je osvetlil dve obdobji primorske zgodovine — politični in 
vojaški položaj po padcu fašizma na Kobariškem ter protifašistično 
delovanje v Posočju. jj g.

ga seveda ne moremo biti tole
rantni. Deljenost mnenj bi seve
da ne smela šibiti našo borbo za 
pravice in enakopravnost. V resni
ci smo na področju dialoga napra
vili le marsikak korak naprej in 
to tudi zaradi borbe za naše 
pravice.

Taras Kermauner objavlja raz
mišljanje «Srečanja z italijan- 
stvom*. Esej je bil napisan leta 
1975, časovna oddaljenost se po
nekod le pozna, čeprav Kermau- 
nerjevo razmišljanje ne temelji 
na takratni slovenski in italijan
ski konkretni stvarnosti. To ne 
pomeni, da je Kermaunerjevo raz
mišljanje izven resničnosti, težko 
pa si predstavljam odnose, ki 
temeljijo le na «splošnih» ugoto
vitvah in trditvah. Primer: Ker
mauner je svoj odnos do italijan
ske, (oz. toskanske) ženske takole 
ozrf&ČilfHltalijansko dekle, vranji 
lasje, južnjaška polt, živ tempera
ment, neposrednost, sproščen ero
tizem, telesna privlačnost*. Kranj
ci pa so seveda »zapeti, hinavski, 
okoreli, surovi itd.*. Kermaunerje- 
va tipologizacija ni izvirna in 
sprejemljiva niti kot metafora, 
ker je izven vsake konkretne re
alnosti (čemu omalovaževati Kranj
ce?). Druga Kermaunerjeva trdi
tev. ki je lahko samo pesniška 
vizija je, da je »biti Slovenec*, 
kot biti »za vse, kar je zunajpar
lamentarno, zunajsplošno, pesni
ško, fantastično, irealno*. Ker
maunerjevo pojmovanje slovenstva 
omogoča takšno trditev, ki je 
lahko logičen sad določenega tipa 
mišljenja, a ne odgovarja nekemu 
realnemu stanju. Na pnmer: biti 
Slovenec in izvenparlamentarec, 
je res tako nujno? Smo res vsi 
fantasti (tako v dobrem kot v 
slabem pomenu besede)? Nasled
nja trditev, kjer Kermauner pre
več ne upošteva zgodovinske stvar
nosti je, da Slovenci nismo znali 
oploditi druge evropske narode in 
jih naučiti spoštovati nas. Od dru
gih narodov naj bi veliko spreje
li, vendar pa jim malo dali. Vpra
šanje je, koliko so bili drugi na
rodi od nas pripravljeni sprejeti. 
Kot mi je znano, so drugi večino 
naših pozitivnih predlogov najraje 
cenzurirali, oz. sploh nas niso u- 
poštevali. Znali smo tudi to, kar 
smo objektivno mogli.

V reviji je zanimiva korespon
denca med prof. Lokarjem in prof. 
Giorgiom Valussijem. Valussi iz
raža sicer odprtost do Slovencev 
a hkrati podaja določene, za nas 
nesprejemljive teze. Valussi na 
primer trdi, da so nekateri Slo
venci reagirali na italijanski na
cionalizem s prenapetim naciona
lizmom in da so Italijani čutili 
komunistični in slovanski pritisk 
(Valussi misli tudi na Italijane v 
Jugoslaviji). Nikakor se ne mo
remo strinjati s tezo o dveh na
cionalizmih, kajti italijanski na
cionalizem je pomenil tudi nasilje 
in hegemonijo, glede slovenskega 
nacionalizma tega nikakor ne mo
remo trditi, bil je kvečjemu samo
obrambno orožje, to je nacionalni 
boj. Prof. Valussi piše, da se ne
katere tržaške politične skupine ne 
bojijo tu živečih Slovencev, ampak 
balkanizacije, ki naj bi bila po
sledica gospodarskega dela osim
skih sporazumov. Tudi to se nam 
zdi neresnično.

Poleg omenjenih člankov prina
ša »Most* še pesmi Vladimira Ko
sa, dramsko igro Joška Lukeša 
in recenzijo pesniške zbirke Feryja 
Foelkerja Monade izpod peresa 
G. Br. A. M.

Izšla ie nova 
številka revije
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Kulturno-prosvetna žetev v preteklem letu in setev za leto 1979
V dneh ob prehodu od starega na novo leto se radi ozremo nazaj in pogledamo 

na prehojeno pot, obenem pa se zazremo tudi naprej, gradimo načrte z velikim upanjem, 
da jih bomo lahko izpolnili. Tako so v teh dneh storili tudi naši kulturno - prosvetni 
delavci in te svoje novoletne misli so nam posredovali v objavo. Nameravali smo te 
odgovore objaviti že v novoletni številki, a nam zaradi preobilice raznega drugega 
gradiva ter zapoznelega odziva nekaterih, to ni uspelo in jih zato objavljamo danes. 
Odziv, žal, še vedno ni popoln; vprašanja smo zastavili predsednikom kulturno - prosvetnih 
društev in skupin tako na Tržaškem, kot na Goriškem, vendar z vsemi nismo mogli 
iz enega ali drugega razloga stopiti v stik. V tem pregledu ni kulturnih društev iz 
Beneške Slovenije, to pa iz preprostega razloga, ker nameravamo razgovore s pred
stavniki teh društev objaviti v eni prihodnjih številk.

Tudi slika o našem kulturno - prosvetnem življenju, ki izhaja iz izjav posameznih 
predsednikov društev, ni popolna, zato pa je zgovorna priča o zavzetosti in požrtvoval
nosti naših prosvetnih delavcev in njihovem neprecenljivem delu. Vsem izrekamo ob 
novem letu iskrena voščila.

Vprašanja, na katera so odgovorili, so naslednja:
1. Kako si vaše društvo (ali skupina), ob upoštevanju specifičnih potreb in zahtev 

kraja, v katerem deluje, zamišlja kulturno življenje?
2. S kakšnimi težavami se pri vašem delu srečujete in kako bi se dalo te 

težave odpraviti?
3. Katere so bile glavne pobude vaše organizacije v preteklem letu in kaj name

ravate izvesti v novem letu?

Lojze Abram
PD «S. Škamperle»
Sv. Ivan

1. Mlačnost, nezanimanje in ne
malo tudi potrošništvo, iz dneva v 
dan spodkopujejo kulturno in pro
svetno dejavnost v slovenskih dru
štvih. Zlasti pri Sv. Ivanu, ki je že 
postaj celota z mestom, je prosvet
no delo v zadnjem desetletju močno 
upadlo. Tako stanje je privedlo v 
društveni dejavnosti do mrtvila, in 
tisti, ki se še‘ zanimajo za kulturna 
vprašanja, zadoščajo svojim kultur
nim in prosvetnim potrebam v Slo
venskem klubu ali Kulturnem do
mu. Začeti ponovno s starimi obli
kami društvenega dela je danes pri 
Sv. Ivanu nesmisel, upoštevajoč tu
di dejstvo, da ima svetoivansko pro
svetno društvo «Slavko Škamperle* 
take prostore, ki so za starejše pre
cej odročni. Mogoče bi bila primer
na specializacija, to je, da bi se 
društvo ukvarjalo z eno samo spe
cifično dejavnostjo, a tudi to je pro
blem. ki bi ga bilo treba prej te
meljito proučiti. Težko pa si je za
misliti prosvetno življenje pri Sv. 
Ivanu v današnjih pogojih skoraj 
popolnega nezanimanja, zlasti s 
strani mladine, katere napori in 
cilji so usmerjeni pretežno v šport, 
zato ostajata kultura in prosveta 
še vedno pastorki.

2. Težav ni malo. Predvsem je 
tu problem ljudi, takih, ki bi se 
žrtvovali in kaj naredili. Minili so 
namreč časi prostovoljnega dela, 
ali kakor temu pravimo »partizan 
ščine*. Nihče ne naredi nič za 
nič in če že naredi, bo to naredil 
enkrat, drugič pa že ne več. Po
trebni sta trdna volja in globoka 
zavest za delo v društvu, vendar 
premnogokrat prav ta dva elementa 
primanjkujeta, ker imajo posamez
niki pač druge interese. Za odpravo 
nedelavnosti in mrtvila je treba to
rej najprej rešiti problem clov'eka, 
prvenstvenega dejavnika v vseh kul
turnih, političnih, gospodarskih in 
prosvetnih dogajanjih.

3. Kot rečeno, v zadnjih letih 
prevlhduje mrtvilo. Če nisem spod
bujal in silil, ni bilo nič. Navduše
nje je bilo veliko, ko smo pred 
letom dni speljali nekakšen dram
ski tečaj za osnovnošolske otroke. 
Izkazalo pa se je, da je vse delo 
slonelo potem na dveh osebah, osta
li pa so stali ob strani V takih po
gojih človek zgubi voljo in pusti 
tudi ostalo vnemar.

Kakšni pa so izsledi za naprej? 
Prav nič spodbudni. Upoštevajoč 
razmere, pripravljamo širše sreča- 
nie bivših članov in prijateljev dru
štva. Povabili jih bomo na odkrit 
pogovor, na katerem naj bi se iz
jasnili. kaj pravzaprav storiti za 
dvig kulturno - prosvetne dejav
nosti pri Sv. Ivanu. To pa pod po
gojem, da če se bodo pozitivno od 
ločili, bodo potem vsi stvarno po
prijeli za delo v društvu »Slavko 
Škamperle*. In ni izključena mož
nost, da se ne bi dalo v bodoče 
kaj narediti skupno s športnim zdru
ženjem »Bor*.

Jože Bensa
PD «A. Paglavec' 
Podgora

davanja ter sestanke smo imeli in 
še imamo v prostoru, ki nam ga je 
dal v brezplačno uporabo Saverij 
Rožič, sedaj imamo vaje pevskega 
zbora v večji sobi pri Županovih in 
se jim s tem javno zahvaljujemo 
za dobrohotnost in razumevanje, ob
čni zbor pa smo imeli v veži šport
ne hale. Romamo iz kraja v kraj. 
Nujno bi bilo treba, da bi se od
govorni v naših manjšinskih organi
zacijah odločili preurediti stavbo, 
kjer je bila nekoč prosvetna dvora
na. Tu bi seveda tudi sami poma
gali s prostovoljnim delom, saj smo 
to našo sposobnost že dokazali, po
trebna pa so seveda finančna sred
stva. ki jih sami ne zmoremo.

3. V letu 1978 smo imeli tradicio
nalne prireditve, razširili pa smo 
delo našega zbora. Imeli smo poletni 
praznik pri Madonnini, piknik na 
dvorišču pri Županovih, naš zbor 
je nastopil na Prešernovi proslavi, 
na »Primorska poje*, na mednarod
nem srečanju esperantistov v Go
rici, na srečanju slovenskih zborov 
v Stični in na prazniku priključitve 

Komnu. Seveda smo peli tudi v 
drugih krajih in ob drugih prilikah. 
Kaj si obetamo v letu 1979? Ponov
ne nastope našega zbora, po mož
nosti naj bi peli tudi kje izven Slo
venije in naše dežele. Poleg tega 
bomo seveda poskrbeli za vse tra
dicionalne prireditve.

Franjo Bole
Folklorna skupina 
«Stu ledi»

vanje skrči na poletne prireditve, 
ter na razn- proslave, ki jih mora
mo izpeljati v neprimernih in za- 
mrženih kleteh, ki nam jih dajajo 
na razpolago domačini. Zaradi po- 
mankanja prostorov je nevarno, da 
se posebno mladina odstrani. V na
šem društvu se sedaj mladina še 
kar množično udejstvuje. SPZ hi se 
morala zanjo še več zavzeti in pri 
praviti nekakšne spodbudne tečaje 
in izlete.

Poleg pobratenja s PD »Oton Žu
pančič* iz Štandreža smo vzposta
vili stike s krajevnimi skupnostmi 
iz Sovodenj pri Škofji Loki ter s Pod
nanosom s katerima imamo precej 
redne stike. Pobude, ki jih je imelo 
društvo v zimski sezoni v prejšnjem 
letu, so bile Prešernoma proslava, 
srečanje s PD Kras iz Dola-Poljan, 
praznik žena, filmski večer o delo
vanju društva, veseloigra in recital 
mladincev ZSM iz Podnanosa, ve
seloigra Umetniškega društva iz So
vodenj pri Škofji Loki in druge. 
Meseca julija je društvo organizira
lo že tradicionalni piknik, v kate
rem je bil letos prvič vključen ne- 
tekmovalni pohod po Krasu.

Naj še omenim ustanovitev dekli
škega zbora in njegov pristop k PD 
Danica.

Pobude za letošnje leto je težko 
programirati zaradi pomanjkanja 
prostorov, saj se moramo zanašati 
na gostoljubnost domačinov. V načr
tu je nastop dekliškega zbora na re
viji Primorska poje, Prešernova pro
slava, praznik žena ter organizira
nje netekmovalnega pohoda po Kra
su v okviru tradicionalne šagre.

Karlo Ferletič
PD «Jezero» Doberdob

"i

1. Naše društvo je nastalo komaj 
pred nekaj leti, vzporedno z akci
jo postavitve spomenika padlim v 
NOB iz Podgore. Takrat smo usta
novili pevski zbor, izkoristili smo 
priliko, da imo okrog tega ustano
vili prosvetno društvo in ga poime
novali po zaslužnem narodnem de
lavcu iz Podgore Andreju Paglav
cu. Dejavnost društva sloni danes 
predvsem na pevskem zboru, v 
njem imamo tudi nekaj mladih pev
cev Prizadevamo si, da bi tako v 
zbor kot v društvo pritegnili še več 
mladih. Tako H ojačili ne le /.bor, 
marveč imeli možnost še za druge 
društvene dejavnosti

2. Za razvoj drugih dejavnosti 
pa niso zadostni le ljudje, potre
bujemo tudi ustrezne prostore. Tež
ko je dobiti v naši vasi danes pro
stor, v katerem bi r razvijala dru
štvena dejavnost. Prve vaje in pre-

Naša skupina deluje v mestu sa
mem, vendar imamo precej članov 
iz raznih krajev tržaškega ozemlja, 
od Korošcev preko Brega do 
Opčin in Proseka, ki pa je na ža
lost zadnja vas, kjer so doma naši 
člani. Zato se moramo potruditi da 
privlečemo v skupino tudi ljudi iz 
ostalih krajev tržaškega ozemlja. 
Druge težave pa so: preveliko pre
takanje članstva, ki seveda vpli
va na kvaliteto skupine in zahte
va vsako leto ogromno truda za pri
pravo novih ljudi. Premalo vadite
ljev. Od štirih, ki so obiskovali te
čaj, sta nam ostala le dva, še bolj pa 
se čuti pomanjkanje kvalificiranih 
vaditeljev pri mladinskih skupinah 
ki so se letos prekomerno razmno
žile.

Te težave bodo skoraj gotovo s 
časom odpravljene s formiranjem 
novih vaditeljev na prihodnjih teča
jih in s krajšimi tečaji za vaditelje 
mladinskih skupin. Orkester: naša 
skupina nima stalnega orkestra, za
to moramo prositi člane zabavno 
glasbenih orkestrov ali posamezni
ke, da nam pomagajo ob raznih na 
stopih, vendar je to le začasna re
šitev. Stremimo po tem, da bi nam 
oskrbela orkester Glasbena mati
ca, kot se to redno dogaja po Slo
veniji, kar bi nam neizmerno olaj 
šalo delo.

Leta 1978 smo imeli štiri važnejše 
nastope: marca celovečerni nastop 
v Kulturnem domu ob petletnici ob 
stoja skupine. Nastop na folklorni 
prireditvi v Markovcih ob 40-letnici 
društva »Anton štrafela*. Nastop 
in drugo mesto na mednarodnem 
folklornem festivalu v Gorici 10. 
septembra. Nastop 17. septembra v 
Komnu na proslavi 35-letnice priklju 
čitve Primorske.

Načrti za leto 1979: naš trden na 
men je, da ponovimo celovečerni 
nastop v Sloveniji in to v sežanski 
telovadnici najkasneje v marcu ali 
aprilu. Radi bi prodrli tudi preko 
ARCI, s celovečernim progra
mom, nekje v Italiji. Stopili pa smo 
tudi v stik s skupinami iz Velenja 
in iz Kranja in se domenili za 
skupen nastop vseh treh skupin, 
vsakf z dvema plesoma. En nastop 
bi bil v Kranju, eden v Velenju, dva 
pa v zamejstvu. Naše največje pri
zadevanje pa bo pridobitev novih 
članov.

Milan Čuk
PD Prosek - Kontovel

Aktivno prosvetno - ki. ,ui .o živ
ljenje obeh vasi Prosek - Kontovel 
sega v prejšnje stoletje z ustanovit

vijo v letih 1877-78 Bralnega društva 
Prosek. Tej hvalevredni pobudi je 
sledila ustanovitev pevskih društev 
«Danica» na Kontovelu in »Hajdrih* 
na Proseku, v okviru katerih so de
lovali tudi dramski odseki. Taka dru
štva so se obnavljala, dokler ni fa
šistična oblast prepovedala njihove
ga delovanja. Vzporedno z že ome
njenimi društvi se je na Proseku 
leta 1914 osnovalo tudi godbeno dru
štvo.

V povojnih letih je ponovno za
živelo pestro kulturno delo na 
vasi. V okviru našega društva so 
z uspehom nastopali doma in dru
god pevski zbor, dramski oder in 
godba, ki so bili deležni pohvale 
in priznanja od vsepovsod.

Zadnja leta je tako aktivno in plo
dno delovanje zajelo mrtvilo.

Da bi ponovno zaživelo prosvetno 
delo pri nas, si prosvetni delavci 
prizadevajo, da bi s tesnim sodelo
vanjem obstoječih društev pripravi
lo nastope in proslave in tako za
dostilo željam našega človeka.

Težave?, s katerimi se srečujemo 
;)ri našem ^lu izhajajo prvenstveno 
z pomanjkanja koordinacije med ob

stoječimi društvi. Nujno potrebno je, 
da postane odbor SPZ glavni koordi
nator prosvetnega dela pri nas.

Druga težava je v tem, da posa
mezni odborniki prevečkrat gledajo 
na prosvetno delovanje iz stranki
nega zornega kota. To ustvarja ne
potrebno in škodljivo trenje. Name
sto da bi reševali probleme, se 
čaka, kje bo kdo pogrešil.

Rešitev teh problemov bo naloga 
bodočega občnega zbora prosvetnega 
društva Prosek - Kontovel, ki se bo 
vršil v najkrajšem času.

Izkoristim to priložnost, da pozi
vam nekdanje in sedanje prosvetne 
delavce Proseka in Kontovela in vse 
vaščane, ki delujejo v vaških pro
svetnih društvih, naj se udeležijo 
prihodnjega občnega zbora in prispe
vajo k rešitvi teh problemov. Samo 
tako bomo zadostili zahtevi Proseča- 
nov in Kontovelcev po obnovi in po
živitvi prosvetnega in kulturnega de
la pri nas.

1. Specifične potrebe naše vasi 
izhajajo predvsem iz njene zemlje
pisne bližine z industrijskim sredi
ščem Tržičem, kjer je zaposlena 
večina doberdobskih delavcev (med
tem

zornosti zakonu o globalni zaščiti 
Slovencev v Italiji, ki bi ga morala 
vlada čimprej izdati.

Počasi se naseljujejo v našem 
predelu Brd Italijani. Tega se mo
rajo vaščani zavedati. V ta namen 
hoče društvo najprej združiti vso 
slovensko komponento in delovati e- 
notno in vsestransko.

2. Težav je nedvomno mnogo. 
Mislim pa, da je sodelovanje z va
ščani največji problem s katerim se 
naše društvo srečuje. Zelo težko 
namreč uvajamo vaščane v kultur
no življenje, pri mladih pa je ned
vomno premalo narodne zavesti.

Naše društvo združuje tri vasi, 
Pevmo, Oslavje in Štma ver. Zdru
žiti ljudi v enotno delovanje pa ni 
lahko. Zato si želimo, s strani va
ščanov več razumevanja in aktiv
nega sodelovanja. Posebej pozivam 
mladino, naj se pridruži našemu dru
štvu.

3. Pobud v preteklem letu je bilo 
precej. Mesečno smo nudili vašča
nom: predavanja, proslave, kultur
ne večere na katerih so nastopili 
pevski zbori ali dramske družine in 
družbene večere.

Treba je poudariti, da smo prvič 
organizirali Prešernovo proslavo 
skupno s podgorskim društvom A. 
Paglavec. Stvar se je dobro iztekla 
tako, da smo si želeli ponovnega 
sodelovanja. Novembra smo ponov
no organizirali skupno kultumo-dru- 
žabni večer, ki je spadal v akcijo 
»Tedna mladine. . .* Upamo, da bo 
letos sodelovanje večje in bogatejše.

Vaščanom smo nudili tudi družab
ne večerje kot npr. na dan žena in 
martinovanje. Omeniti moramo že 
tradicionalen «Briški praznik*.

Za najmlajše smo organizirali pu
stno maškarado in miklavževanje. ] 
Vse leto gojimo otroško telovadbo in , 
lokostrelstvo. Mislim, da bomo le- i 
tos nadaljevali s tovrstnim delova-! 
njem le z večjim poudarkom na I 
predavanjih informativnega zna
čaja.

S tega mesta kličem v novi odbor 
mlade ljudi in tudi starejše, da pri
skočijo k društvenemu delovanju in 
s tem zagotovijo v prihodnosti bolj
še in kvalitetnejše delovanje.

3. Navezava stikov z ostalimi pro
svetnimi društvi v zamejstvu ter v 
matični domovini so prav gotovo ena 
izmed glavnih pobud preteklega leta. 
Prepričan sem, da so ti stiki korist
ni in pravilni za boljše izvajanje na
šega poslanstva. Na kulturnem pod
ročju je bilo takih stikov precej: 
Slovenj Gradec, Piran, Koper, Izo
la, Ljubljana, Koroška; v zamej
stvu pa Boršt, Trst itd. Med doma
čimi prireditvami pa moram ome
niti koncert ob 10-letnici obnovitve 
moškega zbora, Prešernovo - Župan
čičevo proslavo, nastop ljubljanske
ga okteta Gallus, celovečerni koncert 
slovenjgraškega okteta, nastop pi
halnega orkestra Karol Pahor iz Pi
rana, vse to pa ob drugih številnih 
prireditvah. Nastopi domačega mo
škega, dekliškega ter mešanega zbo
ra predstavljajo prav gotovo veliko 
doživetje našega prosvetnega dru
štva, ki skozi celo leto nastopajo s 
primerno doseženo veličino. V pri
hodnjem letu čaka novoizvoljeni 
društveni odbor ter druge društve- 
nik: in člane precej dela. Načrtov 
je veliko in zahtevajo svojo izpelja
vo. Na našem društvenem travniku
je še mnogo dela. Travnik misli 
društveni odbor urediti na najpri
mernejši način za izpeljavo raznih 
zabavnih, športnih ter kulturnih pri
reditev. Poleg tega pa mislim, da 
bo bodoči društveni odbor prijel trd
no v roke načrtovanje prosvetnega 
doma, ki je neobhodno potreben za 
prihodnje delovanje v naši občini.

Zorko Harej
Zveza cerkvenih 
pevskih zborov ■ Trst

Darin Devetak
PD «Danica» Vrh
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Prosvetno društvo «Danica» na 
Vrhu deluje že več kot 30 let. Glav
na skrb ustanoviteljev je bila o- 
hranitev slovenske kulture in bese
de v naši vasi. Tista skrb je ostala 
še danes naš cilj. Težave, s kateri
mi šj se takrat srečevali naši pro- 
svetarji so bile velike, vendar so 
jih z veliko požrtvovalnostjo prema
gali. Tudi sedanji odbor PD Danica 
ima velike težave, saj nima nobene
ga sodobnega prostora za njegovo 
udejstvovanje. Kot člani društva in 
zavedni vaščani smo ustanovili za
drugo za gradnjo kulturnega doma. 
Ta zadruga si prizadeva, da bi čim
prej prišli do orostora za naše šport
no in kulturno udejstvovanje.

Kot vemo, poteka ' Gotici gradnja 
kulturnega doma, ki bo izredno va
žen vse zamejce. Ob tem bi pro
sil naše organizacije ter občinsko 
upravo, da bi se zainteresirale pri 
ustreznih uradih, da bi tudi naša 
vas čimpre' dobila sodoben prostor 
za naše kulturno udejstvovanje.

Težave ki jih društvo srečuje so 
velike, saj, kakor sem že prej orne 
nili, nima ustreznih prostorov za de
lovanje. Zaradi tega se našo delo

go <je študirajoča mladina ve
zana na Gbirico). Stiki z italijanski
mi sosedi so zlasti mecj delavstvom 
in med našo občinsko upravo z o- 
stalimi upravami na tržiškem ob
močju zelo tesni. Pri tem pa po
staja vprašanje o ohranitvi narod
nostnega značaja našega prebival
stva in naše vasi vedno bolj pe
reče, tudi zaradi vedri a večjega 
doseljevanja Italijanov v našo ob
čino in zaradi naraščanja meša
nih zakonov. Krepitev narodne za
vesti mora zato upoštevati mož
nost vključevanja občanov italijan
ske narodnosti — in mladine V pr
vi vrsti — v vaško stvarnost, ne 
da bi ta proces spremljalo razna
rodovanje slovenskega prebival
stva. To pa zahteva v daljši per
spektivi nove kulturno - politične 
smernice.

2. Težave, s katerimi se srečuje 
naše društvo, izhajajo predvsem 
iz tradicionalnih oblik prosvetne
ga delovanja, ki pa ne odgovarja
jo več potrebam novih potencialnih 
»potrošnikov*. Mislimo, da pro
svetno društvo ne more biti več 
izključni posredovalec kulture in 
narodne zavesti, kot je lahko bil 
v še slabo razvitih kulturnih pogo
jih. Prosvetno društvo bi moralo 
skupno z ostalimi vaškimi kompo
nentami proučiti in reševati vsa 
tista vprašanja, ki posredno ali 
neposredno zadevajo narodnostno, 
kulturno in politično življenje na 
vasi, ne pa postajati slab dvojnik 
delujočih ustanov. Celotni vaški 
«prosvetni» dejavnosti je potrebno 
izdelati skupne smernice, ki bi na- 
rodnostno-napredno prevajale zah
teve vsakdanjega življenja in z 
drugimi ustanovami ter organiza
cijami reševale specifična vpra
šanja.

3. Poleg običajnih, a slabo obi
skovanih, predavanj in prireditev 
v preteklem letu spada gotovo med 
najuspešnejše pobude našega dru
štva revija pevskih zborov «Pesem 
ne pozna meja*, na kateri je na
stopal-> šest pevskih zborov iz Tr
žaškega in iz Slovenije. Ob tej pri
liki je uspelo našemu društvu do
seči aktivno sodelovanje skoro vseh 
vaških društev in organizacij, kar 
nameravamo ponoviti ob Dnevu kul
ture s skupno proslavo. Prav tako 
mislimo še naprej sodelovati z ob 
činsko upravo, v večnamenske sre 
dišču v Ronkah in z rojaki z La
škega. V načrtu imamo zbiranje 
vsakovrstnih dokumentov o Dober
dobu, pri čemer bomo vabili k so
delovanju predvsem člane mladin
skega odseka in fotografskega 
kluba. Prenehanje delovanja dru
štvenega pevskega zbora predstav
lja hud udarec za našo dejavnost, 
ki se bo morala prav zato še po
spešiti in razvijati v novih obli 
kah. Naša novoletna želja pa je, 
da bi pevski zbor ponovno zaživel.

Aleš Figelj
PD «Naš prapor» 
Pevma-Oslavje-Štmaver

1. Ne vem, če lahko govorimo o 
specifičnih potrebah kraja, v kate
rem delujemo. Naše društvo deluje 
z namenom, da seznanimo vaščane 
z aktualno problematiko s poudar-

Stanislav Gergolet
Godbeno društvo 
«Kras» Doberdob

1. Godbeno društvo Kras ima za 
seboj 31-letno plodno in Uspešno de
lovanje. Še vedno pa čakamo na 
novi sedež in mislim, da bi morale 
imeti naše organizacije za to več 
razumevanja, saj je naša godba 
edina slovenska godba na Goriškem.

2. Največje težave so finančne
ga značaja in upamo v podporo o- 
stalih društev in slovenskih usta
nov. da bomo,tudi to premostili.

3. Upam, da bomo v prihodnje 
vključili v naše vrste čimveč mla
dih. Moja želja je, imeti v godbi 
same domačine, da bomo Kraševci 
ponosni na naše delo.

Nevenko Gruden
PD «1. Gruden» 
Nabrežina

sanji v našem zamejskem življe
nju. Posebno še v teh časih, ko 
smo Slovenci, po podpisu Osimske
ga sporazuma, v postopku za do
sego vseh narodnostnih pravic in 
ko torej pričakujemo, da se konč
no uveljavi zakon o globalni za
ščiti Slovencev, upoštevajoč pri 
tem tudi znane provokacije proti 
demokratični ustavi, ki globoko 
žalijo našo narodnost.

2. V društvu imamo precej te
žav, vendar skušamo na vse nači
ne delovati na najboljši način. 
Glavna težava je seveda pomanj
kanje primernih prostorov, kjer bi 
se lahko nemoteno odvijalo delo
vanje v vseh panogah. Pomanjka
nje prostorov ovira torej, da bi 
se mladina bolj združevala v vseh 
pogledih, kar bi seveda ugodno 
vpSvalo na čimbolj uspešno delo
vanje društva.

3. V pretekli sezoni smo prire
dili poletne prireditve, sodelovali 
ob raznih proslavah in praznikih 
v območju občine. Ob odkritju spo
menika padlim NOB v Dolu smo 
izdali brošuro. Učinkovita je bila 
športna dejavnost, ko smo sodelo
vali na raznih turnirjih in sreča
njih. Poudariti moram aktivno de
lovanje našega pevskega zbora. 
Glavna pobuda je bila ustanovitev 
društvenega fotoodseka, ki dobro 
deluje. Za prihodnje leto imamo 
v programu, če nam bo dana mož
nost, vrsto predavanj, vrtenja raz
nih filmov, diapozitivov, kulturne 
večere itd. in vse to o aktualnih 
problemih in razmerah, ki zanima
jo vaščane in mladino. Nadalje so 
v programu izleti in stiki z društvi 
iz matične domovine.

Stanka Hrovatin
PD «Tabor» Opčine

Začela bom z odgovorom na zad
nje vprašanje: med glavne dejav
nosti in pobude našega društva v 
preteklem letu (pa tudi nasploh) so
di zborovsko petje. Moški flesčski 
zbor Tabor je prisoten na skoraj 
vseh domačih prireditvah in, izredno, 
mnogo gostuje. Posebno pomembno 
je bilo njegovo gostovanje v Make
doniji. Ustanovitev ženskega pev
skega zbora v lanskem letu pa pred
stavlja nadaljnjo obogatitev naše 
zborovske dejavnosti.

Prav tako živahno je bilo dram 
sko delovanje. Mladinska skupina 
je naštudirala izbor Župančičevih 
poezij pod naslovom Ciciban, do
ber dan!, dramska skupina odraslih 
igralcev je ob Brechtovi 80-letnici 
postavila na oder delo Puške go
spe Carrar, s katerim pravkar go
stujemo po raznih društvih.

Pobudo za ustanovitev mladinske

zadnjem času, se je življenje spre
menilo in tudi način kulturnega 
sprejemanja, udejstvovanja se je 
malo razlikovalo. Zadnja leta je 
delovanje Doma v tem: pevski zbo
ri, otroci, ki pojejo, so skavtje. Zad
nje čase smo prekinili, pa bomo 
zopet začeli s srečanji s starši, na 
katerih obravnavamo družinska, 
vzgojna in socialna vprašanja. Dru
ga pobuda so zabavni večeri in že 
četrto leto smo uresničili škedenj- 
sko poletno prireditev na prostem. 
Ta je junija meseca in z njo za
ključimo našo vsakoletno dejavnost. 
Na tej prireditvi nastopa folklorna 
skupina iz Pirana, potem je navad
no naš pevski zbor, povabimo kak
šne goste, kak tuj pevski zbor, 
pa tudi otroci nastopajo s folkloro, 
V sklopu Doma deluje naš krajev* 
ni muzej, zadnje čase smo ga ma
lo razširili in je odprt vsak torek 
in petek od 15. do 18. ure.

2. Težave so iste kot pri ostalih 
društvih. Težko bi jih imenoval, ker 
so splošno znane. Lahko so finanč
ne težave, pa tudi današnji način 
življenja vpliva. Niso več mogoči

1. Kulturno življenje si zamišlja
mo kot široko razpredeno dejavnost 
in zanimanje, ki naravnavate ču 
stvenošt in oblikujeta miselnost vseh 
Slovencev, ki bivajo ;v Italiji.

Kot pevska zveza mislimo na gla
sbeno kulturo, predvsem na zborov 
sko petje, v obojni njegovi kompo 
nenti, bolj umetniški, glasbeni, ir 
besedni, ki zadeva slovenski jezik, 
duha, slovensko zgodovino in tradici 
jo in je posebno važna, da sloven 
ski človek rešuje proti preplavi ita 
lijanstva svoj jezik in narodni 
značaj.

Pred seboj imamo torej široko 
ljudsko glasbeno kulturo, ki naj za 
jame naša mesta in vse naše v,asi.
Iz teh osnov naj nastanejo izbrana 
izvajalna telesa, ki naj težijo
zgolj umetniškimi dosežki. . , , . , . . . ..

Ta kultura se pri cerkvenih pev- folklorne skupine so otroci in starsi 
cih srečuje še z religiozno kompo- zelo lepo sprejeli. Čez 70 otrok ve

1. Rekel bi, da v naših p osvetno- 
kulturnih društvih ne obstajajo spe
cifične potrebe in zahteve, kajti cilji, 
katere so zastavili že naši predniki, 
so si enaki in tudi točno začrtani. 
Prav gotovo vsak društveni odbor 
ve za te cilje ter jih skuša na čini 
boljši način tudi doseči. Naše dru
štvo se že vrsto let ubada z vpra
šanjem, kako i i kaj ukreniti, da bi 
se slovenska kultura razvijala in 
utrjevala med l.ašim slovenskim 
ljudstvom. Pobud prav gotovo ne 
manjka, truda je treba veliko, pre
pričani pa smo, da s tem bodrimo 
v teh krajih živeče Slovence, da jih 
osveščamo z našo kulturo, da jih s 
tem opozarjamo na naše narodno o- 
brambno delo, ter končrv- tudi v njih 
utrjujemo slovensko narodno zavest.

2. Gotovo je, da se pri našem dru
štvenem delovanju pojavljajo tudi 
številne težave Ugotavljati pa mo
ram, da so te težave že nekaj kro
ničnega in neodpravljivega. V na
šem prosvetnem in športnem društvu 
ugotavljamo, da nam primanjkuje 
novih delavnih ljudi. Ljudje, ki bi 
znali trdno prijeti v roke društve
no odgovornort, ljudje, ki bi bili 
voljni pomagali pri kulturi ali špor 
tu. Sedanja peščica prosvetarjev in

kom na manjšinskih vprašanjih. V ljubiteljev športa ne zadostuje, da 
tem obdobju posvečamo veliko po-(lahko brezhibno vodi naše društvo.

nento petja v cerkvi.
2. Težave predstavljajo danes 

predvsem pomanjkanje pevcev, ki 
so taki po glasu in po notranjem 
nagibu, da jim je petje v veselje 
in zadoščenje. Poje se veliko manj 
in se zato ne morejo razviti glasovi 
in ne more rasti zanimanje za lepo 
petje. Naši zbori so pogosto prema- 
loštevilni, da bi zveneli polni in je 
njihov zvok mlahav in večkrat raz
trgan. Težave so tudi, ker primanj
kujejo zborovodje predvsem vodje 
mladinskih in otroških zborov. Po
leg tega je današnja navzven obr
njena doba premalo občutljiva za 
duhovne vrednote, kamor spada tu
di narodnost.

3. Korenit preobrat bi storili v 
slovenski pevski kulturi, ko bi v 
naše osnovne in srednje šole uvedli 
obvezni pouk petja in dosegli, da 
naši zborovodje postanejo profesio
nalci, da bi se mogli bolj posvetili 
svojemu umetniškemu poslanstvu. 
Kakor vse kaže, ljubiteljstvo ni več 
v skladu z osnovnimi težnjami da
našnje družbe.

4. Zveza cerkvenih pevskih zbo 
rov je v preteklem letu januarja pri
redila božični koncert, v marcu re
vijo mladinskih in otroških zborov, 
sredi avgusta enotedenski tečaj za 
zborovodje in nekatere pevce in 
konec novembra revijo odraslih 
zborov.

5. Prihodnje leto bo skušala ures
ničiti nekatere zamisli iz prejšnjih 
let, predvsem obojno revijo, mladin
sko na pomlad in eno odraslih zbo
rov jeseni ter konec lete koncert 
božičnih pesmi, ki vzbuja vedno 
mnogo zanimanja. Konec pomladi 
bomo skušali pripravit: zborovski 
nastop z nabožnim programom s 
poudarkom na polifonskih skladbah. 
Od zadnje naše izdaje zborovskih 
pesmi je nastalo nekaj novih skladb, 
ki jih bomo po možnosti zbrali, ure
dili in izdali. In še: izkazalo se je, 
da je pevski tečaj za naše vodje 
zborovskega petja koristen in po
treben, zato ga bomo skušali na 
v"1 k način uresničiti tudi prihodnje 
leto.

Janko Heric
PD «Kras» Dol-Poljane

1. Glede na kraj in okoliščine, 
v katerih živimo, mislim, da je 
dolžnost društva, da z raznimi pri
reditvami ali predavanji posredu
je, da se vaščani, posebno še mla
dina, seznanijo z aktualnima vpra-

stno prihaja na vaje pod požrtvo
valnim vodstvom vaditeljev, ki nam 
jih nudi folklorna skupina Stu ledi.

Nadaljnje področje, ki je prav v 
lanskem letu dobilo dokončnejši iz
raz, so razstave. Društvo si je za
črtalo svojo razstavno politiko, ki 
smo jo obrazložili pri okrogli mizi, 
ki jo je društvo lani organiziralo. 
Med pobudami te zvrsti dela sodi 
bienale umetnikov amaterjev in 1. 
srečanje primorskih fotografov.

V tem letu bomo posvetili precej 
moči sodelovanju z osnovno šolo ob 
njenem poimenovanju po F. Bevku. 
Ovira za še večji razmah prosvet
nega dela predstavlja pomanjkanje 
prostora. Primeren prostor za kul
turne večere s predavanji ali kon
certi, ki jih zdaj prirejamo prilož
nostno, bomo imeli na razpolago 
ko se bo končala dozidava Prosvet
nega doma.

Seveda, težav, ki so posledica glo
boke krize, ki preveva vso našo 
družbo, ne bomo mogli odpraviti sa
mo z aktivnostjo in z ogromno me
ro požrtvovalnosti, ki je v vsakem 
prosvetnem delavcu. Ker pa je tu 
vprašanje organizacije kulturne de
javnosti, je potrebna kulturna poli
tika. Specifične potrebe oziroma 
zahteve kraja, v katerem društvo 
deluje, niso bistvene. Bistveno za 
vsako društvo, pa tudi za posamez
nika, mora biti iskanje in ustvar
janje kulturne politike, ki je na Tr
žaškem ni, čeprav si nekatera dru
štva (a nas je malo) prizadevamo 
povedati kaj novega. Toda, saj ni 
nobenega soočanja med nami, kaj 
šele možnosti, da bi se mnenja kre- 
sala, od česar bi lahko društvo (in 
posameznik) raslo in prispevalo k 
rosti kulturnega življenja nasploh,

Dušan Jakomin
Dom «A. Ukmarja»

■sr

Skedenj
1. Dom Antona Ukmarja praznuje 

letos 15 let svojega obstoja, ker smo 
prvič otvorili, vsaj delno, prostore 
12. aprila leta 1964. V okviru tega 
doma je pevski zbor, ki deluje od 
samega leta 1954. Pevski zbor, po
tem so otroci, v glavnem skavtje, 
to je tista stalna pobuda! Potem 
imamo razne kulturne prireditve, 
smo imeli nastope, Prešernovo pro
slavo, slavje božiča, vsako leto ima
mo miklavževanje, obdarovanje o- 
trok, potem smo imeli razne filmske 
večere, razna srečanja s starši. V

kulturni večeri kot nekoč, ker ljudje 
neradi gredo od doma. Bodisi televi
zija, bodisi neki neutemeljen strah 
drži ljudi doma, zato smo morali 
drugače preurediti kulturno dejav
nost. Pri naših ljudeh upada potre
ba po kulturnih dobrinah, kulturnem 
udejstvovanju in tudi sprejemanju 
kulture.

3. Glavne pobude: to smo nekako 
že povedali in upamo, da bomo lah
ko vse tudi izvedli.

Nataša Kalc
PD «Slovan» Padriče

1. Naše društvo smatra, da j« 
njegova največja naloga zainteresi
rati mlade in najmlajše za prosvet
no kulturno delovanje. Iz njihovih 
vrst naj bi prišle pobude, ki bi pre- 
rastle izključno zborovsko delova
nje društva ki ne bi bile samo pri- 

‘ldžhostne* fi? katere bi mladi sarrti 
tipravljali.
'‘‘ Važfili še nam zdi, da društvo na
veže tesnejše stike z društvi sosed
njih vasi, ki imajo podobne težave. 
Skupaj bi lahko popestrili delovanje 
in delno rešili tudi praktične proble
me (pomanjkanje prostorov). Ohra
niti pa je treba sodelovanje s šport
nim društvom in z osnovno šolo.

2. Društvo ima premalo aktivnih 
članov, nobenih primernih društve
nih prostorov in nezadostna sred
stva. Delno bi se te težave dale od
praviti z aktivnejšim delom.

3. V juliju 1978 je društvo prosla
vilo 80. obletnico obstoja. Priredili 
smo proslavo, ki je terjala večme
sečno delo. V letu 1979 namerava 
društvo obnoviti zborovsko delova
nje. V programu je kulturno sreča
nje s šoštanjskim društvom Svoboda. 
Nameravamo popestriti stike z Gro- 
pado in z bazoviškim društvom 
Lipa.

0>kar Kjndsr
Tržaški partizanski 
pevski zbor

Verjetno ni tajnost, da obstaja že
lja po ustanovitvi samostojnega par
tizanskega zbora na Tržaškem vsa 
povojna leta. Zato, ker nas je par
tizanska pesem združevala na vsa
kem koraku našega nacionalnega 
in družbenega boja, pa tudi zato, 
ker je prirasla k srcu naših ljudi 
po vaseh in v mestu, kot obvezna 
oddolžitev revolucionarnim časom, 
ko smo — vsi skupaj — rušili svet 
teme in zatiranja in odpirali pot 
napredku v demokraciji, svobodi na
rodov in zatiranih slojev ljudstva.

Čeprav ne bo izzvenelo preveč 
skromno, si venci, v domišljamo, da 
smo v teh nekaj letih obstoja Trža
škega partizanskega zbora vendar 
pripomogli k dozorevanju tega naše
ga čudnega mest...

Srednjeveški pečat, ki smo ga pre
jeli na svečan način v veliki dvo
rani mestne skupščine iz rok pred
stavnika prejšnjega občinskega od
bora, nam je le dokaz o vlogi, ki 
jo je naš zbor odigral v teh letih 
burnega naraščanja naprednih sil, 
prekvaševanja miselnosti v uri izbir.

Zgodovina tridesetih povojnih let 
je marsikaj spremenila, marsikate
ri načrt postavila na glavo, ubrala 
je dotlej neslutena pota, in vendar 
je nekaj ostalo: prav ta želja po 
pravičnem svetu, v katerem sta člo
vek človeku brat. Ta r.aš svet na
staja danes in mi, čeprav prekalje
ni v ognju razočaranj in nestrpnega 
pričakovanja, n- bomo odnehali, do
kler ne bo ta visoka ideja uresni
čena.

Če bi naše oblasti utegnile dodo
bra razumeti vlogo našega ansam
bla, bi Tržaškemu partizanskemu 
pevskemu zboru ~ gmotno podporo 
olajšale njegovo dejavnost. V zad
njih letih 'mo prevozili z lastnimi 
vozili preko 3.000.000 km.

TPPZ je v minulem letu nastopil 
31-krat, največ doma, v notranjo
sti Italije, na Koroškem in v ma
tični domovini. Mnogo koncertov je 
žal moral odpovedati.

Kar zadeva načrte za prihodnost, 
naj povem, da bomo /erjetno v a- 
prilu nastopili z novim programom 
»Zemlja in narodi*.
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škem, ki razpolagajo že a primerni- 
nu_prost^p^strokovnimi kadri.

nja primernega prostora prisiljeni 
prirejati običajna predavanja in 
proslave v ž&silnem hudobnem pro
storu.

ori pa še pridejo leiftS pa vrsto,, 
letošnjem letu pa nas čaka še ena 
žka naloga in sicer preureditev 
ireditvenega JtfffiMra.v Hribencih 
Zabrežcu. Načrt za to je že izde
ri, občina bo prispevala material,

Simon Komjanc
SKPD «Franc B. Sedej» 
Steverjan

1. Prosvetno društvo »Frančišek 
B- Sedej* deluje na področju štever- 
janske občine že od leta 1952 in 
takrat je črpalo svojo življenjskost 
iz predvojnega kulturnega življe- 
nja, ki je bilo izredno bogato, tako 
v Števerjanu, kakor po vseh gori
čkih Brdih, vse dokler ga ni fa
šizem zatrl.

Seveda se je bilo treba stalno 
Prilagajati posebnim potrebam no
vega modernega življenja.

To zlasti z uspehom opravlja na
se društvo tako, da aktivno anga
žira rpladino, ki je že od vsega 
začetka nositeljica bremena.

2. Kot vsako življenje v družbi^ 
se tudi mi soočamo z nekaterimi 
težavrjimi pojavi, ki so zlasti \V 
zadnjih letih izraz neke splošne 
apatičnosti do aktivnega delova
nja. Nujno je tudi večje povezo
vanje med društvi, kar smo zlasti 
neseglj z aktivnim sodelovanjem v 
?vezi slovenske katoliške prosvete 
nr katere član je naše društvo. 
Se bolj pa je to prisotno po usta
novitvi Sveta slovenskih organiza
cij. kj je v nekem smislu dal mo
čan zagon skupnemu hotenju.

3. Kar se tiče lanskoletnih ma
nifestacij naj omenimo le zamej
ci festival domače glasbe, ki bo 
tudi v prihodnjem letu naša sred
nja manifestacija in menimo, da 
Presega meje Goriške in sploh za
mejstva. Seveda ne manjkajo pm 
nčni kulturni večeri, izleti, športni 
leden, nastopi mešanega in otro
škega zbora ter obeh ansamblov. 
Omenim naj tudi izhajanje števe- 
rjanskega vestnika, ki redno izha
ja že deset let.

Marko Kravos
Slovenski klub ■ Trst

1. Slovenski klub skuša zapol
njevati s svojo dejavnostjo tiste 
Pomanjkljivosti, ki jih druge kul
turne in prosvetne ustanove in dru
štva ne morejo. Gre predvsem za 
vprašanje slovenskega ambienta v 
mestu, družbenega ambienta, kjer 

srečujejo naši mestni ljudje. 
Prireditve, torkovi večeri, skušajo 
Pritegniti člane z vsem, kar je ak
tualno: z debatami o kulturnih, 
družbenih in političnih vprašanjih, 
s Posredovanjem novih iskanj in 
Pristopov v gledališču, literaturi, 
glasbi in likovnosti, z opozarjanjem, 
kaj se pomembnega dogaja na po
dročju posameznih znanosti ali pa 
škuša odkrivati tiste stvari v naši 
zgodovini in tradiciji, ki jih še ni- 
štho ovrednotili. Seveda so zato 
večeri v našem klubu predvsem 
rskanje novih poti, svežih doživetij 
m imajo kdaj pa kdaj tudi ekspe
rimentalni značaj. Tega se zave
damo in nam je tudi prav, saj bi 
{dcral biti naš klub tudi delavnica, 
laboratorij za tipe večerov in pri
reditev ki bi jih povzemala druga 
društva ali šole. To se je v prejš- 
nJ‘ sezoni tudi večkrat zgodilo, kar 
Pdirjuje našo usmeritev.

2- Najtežje je predreti kalupe 
ustaljenih, okostenelih navad: men
talitete, ki se boji tveganja, iska
nja. Želeli bi, da bi se vsi člani 
m udeleženci večerov počutili so
ustvarjalce vzdušja, razpoloženja 
m dogajanja.

V materialnem smislu pa bi že- 
mli naše prostore opremiti še z 
zvočnimi, svetlobnimi in vizualnimi 
sredstvi.

3- Vsak torkov večer je drobec 
v mozaiku tega, kar naj bi bil Slo- 
vensk, klub, zato so mi osebno 
vsi večeri v njem dragi in po
membni. Recimo letos večer trža
ških slovenskih ustvarjalcev, be- 
dečanski večer, živahna debata s 
"trnom o kulturi, večer Feiglovega 
humorja; pa 80 minut umetniškega 
hmbienta s Černigojem.

Kuret
PD «Slavec»
Pkmanje ■ Log

krog prebivalstva in to v tistih 
tradicionalnih in novih dejavnostih, 
kjer je vsak posameznik aktiv
no soudeležen. Nadaljevati torej 
z zborovsko in godbeno dejav
nostjo, a obenem skušati nu
diti zadovoljivo rešitev sodobnim po
trebam in doseči koristno uporabo 
prostega časa. Kulturno življenje 
mora biti v koraku s časom, in naj 
spodbuja vsakega k izpopolnjeva
nju in kultumo-socialni rasti. Kul
tura, ki naj vpliva in izraža splošne 
družbene spremembe.

2. Težave? Opravljeno delo do
kazuje, da vendarle niso nepre
mostljive. Osredotočil se bi rad le 
na eno, ki je po mojem mnenju o- 
sebna težava vsakega posameznika: 
preverjati lastne zmogljivosti in se 
prilagajati v skupinskem delu splo
šni volji ter se vsaj delno odpove
dovati svoji trmi. Kako odpraviti?
Z dobro voljo in optimizmom.

3. V preteklem letu naj omenim 
tri važne etape našega društva: 
gostovanje izseljenskega zbora iz 
Clevelanda (ZDA), proslava 10-let- 
nice obnovitve godbe iz Ricmanj in 
otvoritev prenovljene občinske hiše, 
v kateri bo društvo delovalo v pri
hodnje.

Poleg že vpeljanih dejavnosti bo 
imela v vasi svoj sedež godbena 
šola za pihala pod pokroviteljstvom 
Glasbene matice, ki bo krila celotno 
občinsko območje.

Ta mesec pa bomo podrobno a- 
nalizirali nove smernice kulturnega 
utripa. Gojimo sicer ambiciozen na
črt izpeljati vzporedno z že uveljav
ljenim vaškim prosvetno-družabnim 
modelom delovanja še pobude, ki bi 
zajele in zainteresirale našo celotno 
narodno skupnost, seveda v sodelo
vanju z našimi krovnimi organiza
cijami. Naštevanje bi bilo predolgo. 
Naj velja kot obveza: v novih pro
storih, naj društvo doživi svojo po
mlad in preporod.

Roman Lavrenčič
SKD «Hrast» Doberdob

1. SKD Hrast si prizadeva, da bi
svoje delovanje razširilo na vsa 
tista področja, kjer se javlja po
treba po kulturnem udejstvovanju 
in skuša, kolikor je v njegovih mo
čeh, odgovarjati na zahteve posa 
meznih krogov in različnih ljudi, i 
V okviru društva delujejo namreč i 
različni odseki: pevski (mešani j
pevski zbor Hrast, otroški pevski j 
zbor), dramski (mladinska in otro-; 
ška dramska skupina), mladinski 
(Klub želodov), skavtski (III. če
ta), športni (ženska odbojkarska 
ekipa). Takšno vzporedno delo na 
različnih področjih lahko privede 
do vsestranskega in množičnega 
sodelovanja, ki je jamstvo za rast 
naše narodne zavesti in kulturne 
zrelosti.

2. Pri vsakem delu so težave 
precejšnje. Dobro in plodno delo
vanje zahteva namreč popolno pre
danost voditeljev "in a njihovo pri
pravljenost na mnoge žrtve. In ta
kih voditeljev povsod primanjkuje, 
mogoče je največja težava prav 
v pravilnem formiranju teh novih

dolženi, pa je zadnja leta preobre
menjeno z drugim delom ali študi
jem, tako da res primanjkuje časa 
za nove pobude ali akcije. Mislim, 
da bi prav s temi novimi pobudami 
in akcijami prišli do novih mladih 
moči, ki si želijo novih prijemov 
in imajo drugačne interese pri kul
turnem delu.

3. V preteklem letu je bilo o- 
srednje delovanje našega društva 
usmerjeno v proslavljanje stoletni
ce društva: dva jubilejna koncerta 
in osrednja proslava društva in sto
letnica dolinskega tabora. Pripra
vili smo ob tem tri razstave — li
kovno, zgodovinsko in fotografsko 
— ter izdali priložnostno brošuro in 
značko.

V novem letu moramo čimprej 
sklicati občni zbor, nov odbor pa bi 
moral predvsem uresničiti nekate
re že načete pobude — ustanovitev 
ženskega pevskega zbora, izdajanje 
društvenega glasila Tabor ter na
daljnje delovanje likovnega odseka 
in moškega -pevskega zbora.

Mario Magajna
PD «1. Cankar 
Sv. Jakob

šolsko in srednješolsko. V ta namen 
je bilo v organizaciji PD Lip« tu
di srečanje na osnovni šoli v Ba
zovici, ki je izzvalo precejšnje za
nimanje med otroci. Knjižnica ima 
precej novih knjig, ki pač še vedno 
čakajo na čitatelje.

V letošnjem letu smo tudi anke
tirali skoraj vse družine v Bazovici. 
Podatki ankete bodo služili odboru, 
da bo usmeril delovanje društva ta
ko, da bo zanimalo in zajelo čim- 
večje število vaščanov. Napeli bo
mo vse sile, da bomo ohranili in 
posp>eši!i delovanje že obstoječih od
sekov in zakaj ne, tudi ustanovili 
še kaj novega. Naš glavni cilj pa 
je proslava 80-letnice ustanovitve 
društva. Proslava bo konec maja 
prihodnjega leta (1979).

Odbor ni zaprt in ne sledi trma
sto tradicionalnim pobudam. Želi 
si sodelovanja vaščanov in ne za
vira nobene zamisli ali p>obude, ki 
bi jo kdorkoli dal. Veliko več bi 
se dalo uresničiti, če bi bili ljudje, 
posebno mladina, zavednejši, če bi 
vsak pomislil koliko gorja so pre
stali naši ljudje v preteklosti, ko 
jim je bila slovenska beseda strogo 
prepovedana.

Jožko Obad
PD «Rdeča zvezda» 
Salež ■ Zgonik

Ansambel «Briški slavček» Steverjan

T V kraju, ki se delno zliva s 
Predmestjem, je nujno potrebno trd- 
ho kulturno-prosvetno jedro. Kul
turno življenje mora zajeti čim širši

vodilnih sil, ki naj bi delo odgovor
no sprejele v svoje roke.

Omeniti bi bilo treba še negati
ven vpliv, ki ga imajo na splošno 
kulturno delovanje tudi trenutki 
nerazumevanja v društvih s raz
lično ideološko usmerjenostjo, po
manjkanje pozornosti v višjih kro
gih in pogosta neprizadetost odgo
vornih organov za delovanje v ne
katerih krogih in v določenih sek
torjih. , .

3. V preteklem letu je v okviru 
društva izstopalo delovanje meša
nega pevskega zbora. Močno je bi
lo tudi prizadevanje v vseh mla
dinskih sektorjih: izredno dobro se 
je uvrstila odbojkarska ekipa, u- 
stanovili smo samostojno skavtsko 
četo veliko odobravanje je žel mla
dinski klub. Poleg tega je društvo 
izvajalo še svoje tradicionalno de
javnost (prazniki, gostovanja tu
jih skupin, predavanja, družabni 
večeri, priložnostne igrice, recita
cije, nastopi otroškega zbora, ko
memoracije...). , ,.

Za prihodnje leto je poleg obi
čajnega delovanja v programu ve
čja proslava na čast novoustanov
ljeni četi. Člani društva bodo sku
šali do konca izpeljati delo za bro
šuro, ki naj bi prikazovala deset- 

| letno delovanje društva.

Vojko Lovriha
PD «V. Vodnik» Dolina

1. Naše društvo deluje v zamej
stvu, zato mora biti vse njegovo 
delovanje usmerjeno predvsem na 
problem narodnostnega obstaja. To 
skuša doseči s kulturno politiko, s 
prireditvami, koncerti, nastopi, ša- 
grami in podobnim. Obenem mora 
društvo spremljati vaško problema
tiko na socialnem, političnem in 
šolskem področju in pri tem sode
lovati z vsemi vaškimi organiza
cijami.

2. Pri našem delu se srečujemo 
s težavami, ki so značilne za sko 
raj vsa manjšinska društva, to j« 
s premajhnim številom sodelavcev 
za organizacijo in vodenje društva. 
Še teh nekaj ljudi, ki so za to za

1. V našem kraju, pri Sv. Jakobu, 
bi bilo zelo potrebno, da bi prosvet
no društvo res delovalo. Potrebne 
bi bile kulturne prireditve, kot so na
stopi pevskih zborov, zanimiva pre
davanja, filmski večeri, otroške pri
reditve itd., vsaj enkrat mesečno.

2. Težave so v našem društvu ve
like, pravzaprav bi lahko rekli, da 
tudi teh ni več, ker društvo že dalj 
časa ne deluje. To mrtvilo bi lahko 
odpravili, če bi prevzeli krmilo dru
štva v roke mladi, novi ljudje, z do
bro voljo do dela. Žal pa jih v tem 
predelu mesta pogrešamo.

3. V preteklem letu ni bilo poseb
nih pobud. Pred leti, ko je bilo 
društvo še aktivno, je bila dejavnost 
zelo bogata in imeli smo tudi zado
ščenje pri delu. Načrti za prihod
nost? V kratkem se bomo starejši 
odborniki, tisti pač, ki smo še pri 
moči, sestali, in sklicali občni zbor, 
na katerem bomo morali dobro ana
lizirati situacijo ter skleniti, ali naj 
društvo še obstaja ali pa naj do
končno preneha z delovanjem v tem 
delu mesta, kar bi bilo zelo ža
lostno.

Darko Metlika
PD «Lipa» Bazovica

1. V našem kraju si zamišljam kul
turno življenje predvsem z rednim 
delovanjem domačega pevskega zbo
ra. Zelo pomembni so pa seveda raz
ni večeri, kot so na primer preda
vanja, koncerti, filmi, proslave, ki 
imajo prav gotovo velik delež pri 
posredovanju kulture našim ljudem. 
Poleg tega je naloga našega društva, 
da okrepi sodelovanje z raznimi kra
jevnimi organizacijami, občinsko u- 
pravo in predvsem s šolo in da z 
njimi prireja razne pobude, ki bodo 
bogatile in ohranjevale kulturno živ
ljenje v naših krajih.

2. TežeMu-; Uv» omejuje delovanje 
našega društva je'predvsem pomatfj' 
kanje primernega prostora. Trenut
no se sestajamo' in srečujemo v še 
neurejenem občinskem prostoru v 
Saležu. Prepričan sem, da bo naše 
delo gotovo bolj pestro ko bo ta 
uradno otvorjen. Drugi problem, ki 
nas že dalj časa zaskrbljuje, je po
manjkanje stalnega pevovodje za 
naš zbor, kar seveda ovira redno 
delovanje.

3. Glavne pobude društva v prete
klem letu so se osredotočile v glav
nem na prirejanje raznih kulturnih 
večerov, kot na primer koncert pev
skega zbora V. Vodnik, dveh gosto
vanj Slovenskega stalnega gledali
šča, koncerta okteta Ancilla vocis 
V tem letu namerava naše društvo 
ustanoviti tudi otroško folklorno sku
pino, za katero je na našem območ
ju veliko zanimanje.

Radivoj Pečar
PD Lonjer ■ Katinara

1. Na zadnjih treh občnih zborih 
društva, posebno pa še na zadnjem, 
je bilo poudarjeno dejstvo, da se 
ne sme prosvetno društvo Lonjer- 
Katinara omejevati le na strogo kul
turno delovanje, pač pa mora nada
ljevati po poti, ki jo je že pred leti 
pričelo, da se vključuje v vsakdanje

družbeno življenje in mu sledi v 
Interesu celotne skupnosti, kjer dru
štvo deluje. Kar pa se tiče kulturne
ga življenja, bo društvo še vedno 
nadaljevalo s posredovanjem tiste
ga, za kar bo naše članstvo izrazilo 
zanimanje.

2. Največje težave je doslej pred
stavljalo pomanjkanje prostorov. Z 
odprtjem društvene gostilne v Lo- 
njerju, skupno z domačim športnim 
društvom, pa smo to težavo zaen
krat rešili. Občuteno pa je pomanj
kanje kadrov, ki naj bi vnesli še 
kaj novega v društveno življenje in 
ga popestrili. Za to pa bi bilo po- 
trehnih več tečajev v organizaciji 
SPZ, da bi to vrzel lahko izpopol
nili.

3. Še vedno je ponos društva o- 
troški pevski zbor, ki bi se moral 
v prihodnjem letu še okrepiti. Usta
noviti pa nameravamo še mladinski 
zbor, in to v tesnem sodelovanju s 
šolo v našem okraju, s katero smo 
navezali stike. Poleg tega pa name
ravamo nadaljevati z nekaterimi 
tradicionalnimi pobudami, kot doslej 
(predavanja, vaški prazniki, okro
gle mize) ter okrepiti razstavno de
javnost, za kar imamo sedaj realne 
možnosti, obenem pa utrditi, prav
zaprav navezati stike s sosednimi 
društvi.

Jasna Petaros
PD «Siovenec» Boršt

1. Boršt in Zabrežec sta še ohrani
la specifičnost vasi kot take, kjer se 
vsi poznajo, imajo skupno zgodovino 
in skupne ideale in jezik, ki jih ve
žejo. Prosvetno društvo, naj bi bilo 
torej tisti činitelj v vaškem življenju, 
ki omogoča ohranitev starih tradicij, 
ohranitev in krepitev narodne zave
sti in omogoča ljudem tisko kultur
no in družbeno izživljanje, ki ga da
našnja potrošniška družba ni zmož 
na nuditi svojim članom. Istočasno 
bodo morala naša društva kot odraz 
slovenske manjšine v Italiji postati 
most med matično domovino in ita
lijanskim narodom, v duhu medse
bojne strpnosti in mirnega sožitja.

2. Na večje težave pri našem delu 
do sedaj nismo naleteli, saj so Bor- 
štani in Zabrežani zelo pozorni na 
vsako pobudo društva in se radi od 
zovejo in pomagajo ob vsaki priliki. 
Zavedamo pa se, da moramo posve
titi posebno pozornost mladini, kajti 
ta je danes najbolj izpostavljena raz-

Prvenstveni namen našega an
sambla je, da širi in ohranja do
mačo narodno-zabavno glasbo. Po
leg tega nameravamo dati ansam
blu še poseben pečat z lastnimi 
skladbami, da bi našemu kraju 
prinesli kaj novega in tako pripo
mogli k pestrejšemu življenju v 
zamejstvu.

Srečujemo pa se z nekaterimi 
t|ežavami zaradj oddaljenosti ne
katerih članov in nestalnih prosto-1 nimanjem.

rov za vaje in druge potrebe. Ima
mo težave s prevažanjem materia
la in instrumentov iz kraja v kraj 
in s stalnimi selitvami 

V bodoče zamišljamo si prostor, 
namenjen izključno vajam in dru
gim potrebam. Nabaviti si mora
mo čimprej primemo sredstvo za 
prevažanje instrumentov. S tem 
bd zmanjšali tehnične pomanjklji
vosti in bi se družili z večjim za-

Če se ozremo v preteklost, ugo
tavljamo, da obstaja naše delova
nje predvsem v nastopih na doma
čih praznikih in družabnih veče
rih pri raznih prosvetnih društvih. 
V bodoče si želimo čim več nasto
pov tako v zamejstvu kot v Slo
veniji in to s čim bogatejšim in 
primernim programom. Naša veli
ka želja sta nastopa na radiu Ko
per in Trst, upamo, da nam bo to 
v kratkem uspelo.

nim varljivim vabam, ki jih vsebu
je raznolikost današnje civilizacije.

3. Poleg že tradicionalnih prazni
kov, ki jih društvo prireja vsako le
to, smo letos organizirali dva izle
ta na Dolenjsko, v Krško, Kostanje
vico in okolico. Navezali smo stike 
s prosvetnimi delavci iz Krškega in 
bili gostje tamkajšnjega podjetja A- 
grokombinat. Naš namen je, da se 
te vezi ohranijo in še nadalje kre
pijo z izmenjavo kulturno - prosvet
nih prireditev. Skupno z ostalimi 
društvi dolinske občine smo bili po
budniki pri ustanovitvi občinske glas
bene šole za pihalne inštrumente pod 
pokroviteljstvom Glasbene matice, ki 
bi morala pričeti z delovanjem v 
najkrajšem času in sicer v prenov
ljeni »Babni hiši* v Ricmanjih. Naše 
društvo je uvrstilo v program letoš
nje sezone tudi vrsto nastopov za
mejskih pevskih zborov. Nabrežinski 
pevski zbor Igo Gruden je bil pri 
nas v gosteh 16. decembra '78, ostali 
zbori pa še 
V letošnjem 
težka naloga

v
lan, občina bo prispevala 
delo pa bomo skozi poletje izpeljali 
udarniško. Dela nam torej res ne 
manjka, upamo le, da nam bo uspe
lo vse dokončati do poletja 1980, ko 
bomo praznovali 80-letnico našega 
društva.

Ivan Petejan
PD «Vipava» Peč- Rupa

1. Potreben je čimvečji razvoj kul- 
turno-prosvetne dejavnosti za zdru
žitev naše mladine v narodni zave
sti. In v ta namen so potrebna raz
na predavanja in tečaji ter kulturne 
prireditve z gojenjem recitatorske 
skupine, dramske skupine in pev
skega zbora.

2. Težave, ki nam ovirajo društve
ni razvoj so pomanjkanje primerne
ga društvenega sedeža, v katerega 
bi vaščani radi zahajali na razna 
predavanja in prireditve.

Potrebna je večja koordinacija 
SPZ do šibkejših podeželskih dru
štev. Nuditi jim mora strokovno in 
moralno pomoč.

3. Potrebe našega društva so, da 
bi dosegli raven društev na Gori-

pritegnejo mlade k neprisiljenemu 
udejstvovanju.

Tako delovanje zahteva dobro or
ganizacijo društva, primerne prosto
re in finančno trdnost. Pri nas s« 
najbolj čuti pomanjkanje kulturnega 
doma. Bilo bi drugače, če bi imeli 
za posamezne prireditve primem« 
prostore. Vrerpe nas ovira pri pri
reditvah na prostem, nimamo pro- 

I štorov kjer bi vzgajali mlade šport- 
! mke ali skupaj preživeli nekaj ve- 
; čemih ur in podobno.

Nataša Peterin
PD «0ton Zupančiča

Ansambel «Lojzeta Hledeta»

1. Pred štirimi leti smo društvo 
obnovili, pomladili in okoliščine so 
nanesle, da je bil ustanovljen mla
dinski pevski zbor. Kot vedno je 
bilo v začetku zanimanje precejš
nje, iz leta v leto pa je vedno slab
še. Mladina se odtujuje, nima čuta 
odgovornosti. Kulturno delovanje bi 
moralo družiti bodisi mlade kot sta
rejše.

2. Ni ljudi, ki bi jih zanimalo ka
kršnokoli udejstvovanje,

3. V preteklem letu smo ustanovi
li v sklopu društva tri odseke: 
knjižnico, filatelistični in fotoama- 
terski krožek, ki je trenutne še v 
začetni fazi, ker nima še urejene 
temnice. Čim bodo dela dokonča
na in prostori urejeni, bi moral tudi 
ta odsek popestriti delovanje za
čenši s predavanji, ki naj bi uved
la foto-amaterje v nadaljnje delo
vanje. Filatelistični odsek, pod vod
stvom domačin^ - odbornika, druži 
v glavnem mladino in to osnovno-

1. Ker smo glasbeni ansambel 
in ne društvo, je jasno, da skuša
mo delovati na tem polju in neka
ko orati ledino, ker nismo v naši 
vasi imeli na tem področju kake 
posebne tradicije. Jasno je, d, bi 
bilo nujno bolj strokovno in z ve
čjo vnemo pospeševati glasbeno 
vzgojo, ker bi lahko tudi v na4i 
vasi privedla do lepih uspehov. Z

ansamblom skušamo zato tudi na 
tem področju dajati spodbudo in 
dober zgled.

2. Težav je veliko, vendar jih z 
dobro voljo premagujemo že deset 
let, kolikor jih šteje naš ansam
bel Vsi smo delavci ali obrtniki 
in imamo seveda probleme

3. Kar se našega konkretnega 
delovanja tiče naj povemo, da je

naša najvažnejša manifestacija šte- 
verjanski vsakoletni festival, ki 
ga organiziramo skupno s prosvet
nim društvom «Frančišek B. Se
dej*. Imamo seveda vrsto nasto
pov na raznih praznikih in kon
certih. Omenimo naj lansko go
stovanje pri Slovencih v Švici. Za 
leto 1979 se obeta turneja po Zdru
ženih državah Amerike in Kanade.

1. Zamišljati si kulturno življenje, 
v današnji potrošniški družbi, ni 
lahka stvar. Mnenja sem, da bi mo
rala biti kultura odraz neke skup
nosti, ki dela, hrepeni in sanja, žal 
pa večkrat pomen kulture je osebni 
interes in egoizem.

2. Predvsem manjka v današnji 
družbi požrtvovalnih ljudi. V na
šem društvu je še vedno premalo 
prostovoljcev, ki zavihajo rokave in 
nekaj naredijo. Vse moraš načrto
vati sam, sam pripraviti program 
in večkrat tudi sam izvesti. V dru
štvu bi morali delati, po mojem mne
nju, funkcionarji - načrtovalci z do
ločeno stopnjo izobrazbe ali pa u- 
pokojenci, ki bi radi žrtvovali svoj 
prosti čas za poživitev kulturne 
dejavnosti.

3. Naše društvo ima tako razve
jano dejavnost, da včasih ni kos 
vsem obveznostim. V preteklem le
tu so društveni zbori nastopili na 
reviji »Primorska poje* in na drugih 
poletnih prireditvah, tudi v Slove
niji. Kotalkarji so bili v gosteh v 
Furlaniji.

V bodoče si želimo, da bi naše 
društvo bilo prisotno kjerkoli. Upam, 
da bomo lanske uspehe ponovili in 
jih po možnosti povečali.

Silvan Pittoli
PD <Briški grič» 
Steverjan

Kulturno življenje v našem kra
ju je glede na oddaljenost med pre
bivalci odvisno predvsem od kul
turnih prireditev in raznih mladin
skih manifestacij, pri katerih se 
vaščani združujejo in ohranjajo na
rodno zavest. Najprimernejši so pri 
nas kulturni in zabavni večeri s pre
davanji, filmi, proslavami in plesi. 
Posebno so nam potrebne športne 
prireditve in organizacije kot so 
taborniki in mladinski krožki, ki

Želeli bi si boljšo povezavo s 
osrednjo organizacijo SPZ, od kate
re bi potrebovali organizativno in e- 
konomsko pomoč ter predvsem kon
kretne vzpodbude.

Vid Primožič
PD «Skala» Gabrje

V naši skromni vasici Gabrje, ob
staja prosvetno društvo »Skala* ža 
izpred prve svetovne vojne. Bilo je 
za časa fašistične nadoblasti jese
ni leta 1927 ukinjeno. Zopet je oži
velo z narodno osvoboditvijo leta 
1945 in bilo aktivno nekaj let, na
kar je nastopila kritična doba, k« 
je društvo zadremalo do leta 1963.

Z novimi močmi smo začeli prire
jati poletne in tradicionalne prire
ditve, kot so miklavževanje, razna 
predavanja in Prešernove proslave. 
Take skromne prireditve lahko pri
rejamo zadnja leta, ko nam je ob
činska uprava odstopila bivše šolsko 
poslopje, ki pa ni najbolj udobno 
in tudi kraj je izven središča vasi.

Zato si prizadevamo, da bi čimprej 
prišli do lastnega sedeža v sredi
šču zgornje vasi. Prav zaradi ne
primernega sedeža naše društvo 
kako sezono tudi rado prespi.

V pretekli poletni sezoni smo pri
redili tekmovanje v košnji travnika 
in taka zamisel je, prva v naših 
krajih, prav lepo uspela.

Zadnja leta si prizadevamo, da bi 
postavili domačim padlim primeren 
spomenik. Zato smo začeli z zelo 
zahtevnim delom ,ko smo pod vod
stvom Julka Florenina izvlekli .sto- 
tonsko kraško, naravno obdelano 
skalo z vrha gabrskega hriba »Ga- 
ličevnik* v dolino.

S tem je bil prvi naporni del o- 
pravljen in moja želja ter želja vseh 
vaščanov je, da bi v tekočem letu bil 
spomenik postavljen in da bi ga s 
primerno proslavo odkrili.

(Nadaljevanje na S. strani)
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Goriška vas Grgar v narodnoosvobodilnem boju
Od «štiftarskega gibanja» v prvi polovici 16. stoletja in «velikega tolminskega upora» leta 1713 do odmevov 
oktobrske revolucije, organiziranja grgarskih komunistov do organizacije T1GR in narodnoosvobodilne vojne

Vas Grgar z okoliškimi zasel
ki Bitež, Fobica in Zagorje, spa
da med starejša naselja na Go
riškem, Prazgodovinske najdbe 
potrjujejo naselitev grgarske rav
nice že v stoletjih pred našim 
štetjem. Najnovejša arheološka 
izkopavanja v grgarski cerkvi so 
pokazala tudi na častitljivo sta
rost srednjeveškega Grgarja, ki 
se v pisanih virih prvič pojavi 
v 13. stoletju. Vas s svojimi za
selki doživlja in preživlja zgodo
vinska dogajanja skozi stoletja 
podobno kot druga naselja bliž
nje in daljne okolice. V stoletjih 
je vas pridobila vlogo prehodne
ga prostora med goriško ravnino 
na jugu ter goriškimi «gorami» in 
Trnovskim gozdom. V Grgarju i- 
mamo v prvi po.ovici 16. stoletja 
pojav šliftarskega gibanja, ki je 
zicaiilo željo kmečkega prebival
stva po osvoboditvi izpod mate
rialnih in duhovnih spon fevdal
nega reda. Socialno močnejše pa 
je bilo razredno kmečko uporni
ško gibanje spomladi leta 1713, 
poznano kct «veliki tolminski u- 
por», ki so se mu pridružili tudi 
grgarski kmetje; 29. marca 1713 
so Grgarci skupaj s kmečkimi 
podložniki iz Lok in Kromberga, 
napadli dacarsko in plemiško hi
šo v Števerjani . Ooba narodnost
nega prebujanja v drugi polovici 
19. stoletja Grgarja ni obšla, to
da zaradi močnih žarišč v bli
žini (zlasti Solkan in kasneje tu
di Čepovan), izničevanje narod
ne zavesti Grgarcev tedaj ni bilo 
tako glasno. Sicer pa je Grgar 
dal tedanji slovenski politiki na 
Goriškem Matijo Doljaka (1822- 
1875), kasnejšega solkanskega žu
pana. goriškega deželnega poslan
ca in govornika na orimorskih 
taborih. Prva svetovna vojna je 
Grgar hudo prizadela. Vas je bi 
la popolnoma uničena. Po vojni 
pa je Grgar začel v novonastalih 
državnih razmerah novo poglavje 
svoje zgodovine.

• « *

Težke posledice prve svetovne 
vojne so Grgar in Grgarce pri
zadele tako kot nova italijanska 
državna oblast. Težkim gospo
darskim in socialnim razmeram 
se je pridružilo še nastopanje no
vega okupatorja, ki nj skrival 
svojega protislovenskega zadrža
nja. Prav zato je tudi v Grgarju 
na plodna tla padlo seme ruske
ga oktobra. Ideje novih socialnih 
in revolucionarnih sprememb so 
prinašali prevratniki iz ruske
ga ujetništva, domov so se vra
čali pred koncem ali po koncu 
vojne. Velik vpliv na nastanek 
in razvoj revolucionarnega po
našanja Grgarcev je imel prav 
tako ruski ujetnik in predvojni 
socialistični delavec Jože Srebr
nič iz Solkana, od leta 1924 ko
munistični poslanec v rimskem 
parlamentu in kasnejši narodni 
heroj narodnoosvobodilnega boja. 
Jože Srebrnič je okoli leta 1920. 
kot se je spominjal leta 1974 
Franc Juretič i- Grgarja, prina
šal socialistične in komunistične 
ideje tudi med Grgarce. Bližina 
Solkana, kier je bilo socialistično 
gibanje razvito že pred vojno, je 
vplivala na Grgar. Podatkov o 
socialističnem gibanju in kasneje 
o delovanju komunistične celice 
v Grgarju nimamo izpričanih z 
zgodovinskimi viri. Franc Jure
tič. pa tudi drugi viri (Topogra
fija NOB v Goriškem muzeju), 
omenjajo kot vodilnega grgarske- 
ga komunista povojnih let Petra 
Černeta Potrebovega, ki je vo
dil krajevno partijsko celico. Za 
Černetom je vodstvo grgarskih 
komunistov pre zel Franc Juretic, 
ki je vodil tudi grgarsko komuni
st čno mladino.

Grgarski komunisti so se se
stajali na pobočjih Svete gore Un 
na Sv. Katarini. Prirejali so zbo
rovanja ziasti ob državnih volit
vah (1921, 1924), pripravljali pro
slave prvega maja, organizirali 
napisne akcije in trosili letake. 
Take akcije so bile pomembne 
zlasti po letu 1922, ko je tudi u- 
radno nastopil fašizem in potem, 
ko je komunistično gibanje posta
lo nelegalna državna stranka. Ju
retič se spominja, da je grgarska 
partijska celica obstajala še v 
letih 1938 38, vendar v skromnej
šem obsegu, zlasti ker so mnogi 
njeni nekdanji člani emigrirali v 
t'bino (zapadne evrooske drža
ve ali Jugoslavijo). Sicer pa so 
nekateri grgarski komunisti okoli 
leta 1930 postali zaupniki TIGR 
(Juretč omenja, da so bili poleg 
njega Tigrovci še Cvetko Doljak 
in Andrej Humar iz Zagorja).

Čas med vojnama preživlja 
Grgar tako kot domalo vse vasi 
okupirane Primorske. Do ukinje- 
nja strankarskega življenja « l- 
talijanski kraljevini imamo tudi 
v Grgarju pojav politične raz
cepljenosti med Slovenci; «lipa- 
rji* (pripadniki katoliškega in li
beralnega tabora, kj so na volit
vah skupaj nastopali pod znakom 
lipove veji’e< in delavska st. n- 
ka. Politična razcepljenost je ro
dila vrsto vzporednih organiza
cij, tako razna prosvetna društva 
na strani »liparjev* ter »Ljudski 
oder* na strani komunistov; sled
njega v Grgarju niso uspeli usta
noviti zaradi razcepa, ki ga je 
povzročila akcija tedanjega gr- 
garskega krojača in prosvetarja 
Dragotina Vodopivca, Strankar
ska razcepljenost med Slovenci 
je z ostrejšim nastopom fašizma 
ponehovala. ko so združevali 
vrste za enotnejši nastop. Slo
venska upornost proti raznarodo
valnim italijanskim namenom se 
je kazala v stalnem uporniškem 
zadržanju večine Grgarcev, saj 
so le redki klonili in sodelovali 
s fašisti.

Za prepevanje slovenskih pesmi 
na javnih mestih so sledile sod 
ne kazni, največkrat pogojno. 
Cvetko Doljak (danes živi v Gr
garju na štev. 62) je tudi izpove
dal, da je leta 1931 razbil v gr

garski šoli Mussolinijev kip in 
zemljevid Italije. V tem času sta 
namreč na grgarski osnovni šoli 
poučevala zakonca Candura, Ka- 
labreža in zagrizena fašista. Tu
di v Grgarju je bila šola potuj- 
čevalnica. Burnejši dogodek be
leži kronika Biteža, kjer so se 
po prvi svetovni vojni sprli do
mači fantje z italijanskimi voja
ki ob priliki neke prireditve v 
gostilni pri Lašču. V tepežu je 
bil ubit domačin. Isti vir (Topo
grafija NOB. Goriški muzej) o- 
menja, da je za 1. maj 1924 ko
munist Ivan Humar, po poklicu 
zidar, izobesil rdečo zastavo na 
komaj dograjeno hišo Štefana 
Černeta («pri Ivanlcovih*). Kara
binjerji so zastavo sneli, Huma
rja pa so za dva dni zaprli. S 
takimi in podobnimi naštevanji 
bi za čas med vojnama lahko na
daljevali. Zagotovo se je narod
nostna in razredna zavest krepi
la v razmerah družbenega siste
ma, ki je uveljavljal svoj social- 
nogospodarski sistem in razna
rodoval. Zato leto 1941 tudi Gr
garce ni našlo nepripravljene.* * *

Kot smo gradivo za medvojno 
zgodovino Grgarja povzeli po ne
posrednih in posrednih ustnih i- 
zjavah, tako tudi čas narodno
osvobodilnega boja obravnavamo 
po izjavah udeležencev in prič, 
deloma po grgarski šolski kroni
ki in graoivu, ki ga oddelek NOB 
Goriškega muzeja hrani pud ges
lom Grgar. Prav zato pričeva
nje ne more bitj zgodovina Grga
rja. pač pa gradivo za nekaj, 
kar naj bi predstavljala neka bo
doča raziskava, temlječa tudi na 
arhivskem gradivu, zato tudi te
meljitejša in bolj poglobljena.

Če imamo 1941. leta v Grgarju 
poskuse, da bi se zaupni in za- 
vednejši prebivalci seznanili z i- 
dejo narodnoosvobodilnega boja 
in da bi se v kraju postavili te
melji za organiziranejše delova
nje pa se pravi začetek postav
lja v leto 1942. Po spominu ude
ležencev in drugih prič teh po
membnih dogodkov, bomo težko 
dobili kaj več kot približne datu
me, tudi se različni viri razliku
jejo v navedbah o prvih aktivistih 
narodnoosvobodilnega boja in za
to si tudi na tem mestu ne mo
remo lastiti pravice, da smo vse 
povedali. Nasprotno. To pisanje 
naj bi pobudilo kritične pripom
be, ki naj bi pripomogle k ugo
tavljanju resnice.

Razdobje do kapitulacije
Italije

Že navedeni viri omenjajo po
membno vlogo Jožefa Bitežnika, 
ki je več let bivat V' Ertli goril' 
ter je leta 1942 natrosil med Gr
garce upornega duha. Povezal 
se je z Milanom Gradnikom in 
Antonom Filipičem. Z druge 
strani pa je v spominu ohranje
na pomembna vloga enega pr
vih aktivistov NOB na Primor
skem, Andrijana Kumarja - Bo- 
rigoja, ki je na grgarskem pod
ročju s pomočjo zaupnih ljudi 
vzpostavljal organizacijo narod
noosvobodilnega gibanja. Med 
vasmi grgarskega področja se je 
pričelo organiziranejše delovanje 
najprej v Zagorju, kjer sta se 
po navodilih in pod vodstvom >ri- 
goja med prvimi ravnala Mila 
in Janko Podgornik že spomla
di leta 1942. V spomladi, na za
četku aprila 1942, je bila v bli
žini Grgarja, na Sveti gori, 
prav na jasi koder se od vrha 
prevesi pot proti Vodicam, po
membna partijska konferenca, e- 
den izmed meinikov v NOB na 
Primorskem. To leto jeseni pa 
se je v oktobru mesecu prvi or- 
ganiziranejši sestanek simpatizer
jev OF v Grgarju odvijal pri Ci
rilovih (Grgar štev. 64).

Sestanek je vodil Borigoj. U- 
stanovljen je bil tedaj prvi gr
garski odbor OF, katerega prvi 
predsednik je bil Cveto Doljak, 
tajnik Alojz Gadnik, Štefan Mi- 
Ijavec je upravljal blagajniške 
posie, za vojaškega referenta je 
bil postavljen Anton Kogoj.

Pred prvi grgarski OF odbor 
je bila postavljena že od same
ga začetka vrsta pomembnih na
log, med temi je bila gotovo na 
prvem mestu popularizacija na
rodnoosvobodilnega gibanja. Od
bor se je sestajal, sprejemal na
loge in postal jedro narodno
osvobodilnih prizadevanj Grgar
cev. V spominu so ohranjeni se
stanki grgarskega odbora F v 
kaverni na Kilah in sicer decem
bra 1942 ter januarja 1943. Na 
četrtem sestanku februarja 1943 
v hiši Ivana Černeta (Janeža Mo- 
horčevega) so se dogovarjal' o 
partizanski mobilizaciji. Maja 
1943 je odbor prenehal z delom 
zaradi aretacij.

V Grgarju je do kapitulacije 
Italije delovala še organizacija 
žena SPZz. Na tem mestu mo
ramo poudariti, da se je zaved
nost grgarskih žena pokazala sa
moiniciativno tedaj, ko so zbira
le pomoč za aretirance iz bivše 
Jugoslavije, ki jih je italijanski 
okupator konfiniral v razna ita
lijanska taborišča. Grgarske že
ne so zbirale pomoč za konfini- 
rance in jim jo po skritih ka
nalih pošiljale. Taka akcija gr
garskih žena je bila primerno 
jedro za kasnejšo organizacijo, ki 
jo je postavil že omenjeni Andri 
jan Kumar Borigoj. Nastanek 
ženske organizacije je bil isto
časno s krajevnim odborom OF 
(tega so sestavljali izključno mo 
ški člani) Naloga ženskega od 
bora je bilo zbiranje hrane, de
narnih prisoevkov obleke in o 
butve. Poseben razmah organi
zaciji SPZŽ je dal množičnejši 
sestanek ob košnji leta 1943 na 
griču «Lanišče», ki se ga je u- 
deležil tudi Borigoj; namesto a

retirane tajnice odbora Olge Čer
ne, je sedaj to funkcijo pričela 
opravljati Helena Širok. Akcija 
žena je potekala z nezmanjšanim 
tempom dalje. Poleg žena pa se 
je skromneje odvijala akcija mla
dine, ki je imela v Grgarju med 
svojimi početniki Zorko Pavlin - 
Bosilko. Grgarska mladinska or
ganizacija pa je dobila svojo 
pravo obliko šeie po septembru 
1943.

Čeravno kronika Grgarja do 
kapitulacije Italije nima zname
nitejših datumov, pa nikakor ne 
moremo trditi, da je delež Gr
garja za NOB v tistem času 
predstavljal le obstoj vaškega od
bora OF in aktivne organizacije 
SPZŽ. Slika celotnega dogajanja 
kaže, da je bilo tudi v Grgarju 
dovolj netiva za tisto množično in 
učinkovito delovanje v dneh «go- 
riške fronte*, v času splošne 
ljudske vstaje na Primorskem. 
Pravzaprav je imel Grgar zara
di svoje prometno-geografske le
ge poseben položaj: stalna na
vzočnost in nadzor italijanske o- 
blasti Prometna lega (vozlišče 
med Banjško planoto, Čepovansko 
dolino in Trnovskim gozdom) tu
di kasneje med nemško okupaci
jo ni grgarski kotlini omogočila 
svobodnejšega razmaha, kakrš
nemu smo bili priča na področ
jih severno od tod, koder se je 
na dalj časa trajajočem svobod
nem ozemlju pojavilo več vrst 
novega partizanskega vojaškega 
in civilnega življenja. Tudi ne 
smemo pozabiti na bližino Svete 
gore, ki jo je vojska utrdila 
spričo pomembne lege (protiletal
ska baza).

Vzporedno z razvojem v Gr
garju pa je potekala tudi v za
selkih Bitež, Fobica in Zagorje.

V Bitežu je bil prvi začetnik 
organiziranejšega gibanja doma
čin Rudi Kofol, ki je že poleti 
1942 opravil razne protifašistične 
napisne akcije na zidovih cerkve 
in samostana na Sveti gori. Bru
na Škerlj iz Biteža (Grgar 172) 
se spominja, da je bil prvi vaš
ki odbor ustanovljen februarja 
1943, da so se prvi partizani po
javili v vasici že konec leta 1942.
V topografiji, ki jo hrani Goriš
ki muzej, pa je podatek, da je 
bil NOO za področje Biteža u- 
stanovljen v hiši številka 172 ju
lija ali avgusta meseca 1943. 
Pohudil naj bi ga Alojz Hojak - 
Grom iz Puštai. Odbor je deloval 
do razpada Italije, potem pa se 
je v Zabrdu pri Alojzu Jevšče- 
ku ustanovil združen odbor za 
Bitež in Zaordo, Katerega predsed
nik je postal Anton Bitežnik, 
u^a narodnoosvobodilne
ga gibanja v Fgbici je Ana Pav
lin (Grgar ' štev.' Ifi4) povedala, 
fja je v ^nčetk.u Im 1942 dobila 
propagandno gradivo od Marije 
Bitežnik iz Kromberka, sodelav
ke pokojnega Antona široka (To
ni Kovačev) prav tako iz Krom
berka. Zaradi odmaknjenosti za
selka od komunikacij so v vas 
pogosto zahajali partizani vse od 
druge polovice leta 1942 dalje. 
Tak položaj je vas ohranjala tu
di kasneje, saj je mimo vasi 
vodila telefonska obveščevalna 
zveza z zaledjem v Čepovanski 
dolini nad Grgarjem vse do kon
ca vojne. Od približno 60 ljudi, 
kolikor jih je vas štela med voj
no, je bilo v partizanih 7 doma
činov; danes prebiva v naselju 
le še 36 ljudi.

Med zaselki Grgarja je bilo 
narodnoosvobodilno gibanje še 
najživahnejše v Zagorju in se 
je tu pričelo nrej kot v Grgarju 
samem. Mila in Janko Podgor
nik sta pričela delovati že po
mladi leta 1942. Prvi odbor OF 
je bil ustanovljen 8. januarja 
1943, njegov predsednik je bil 
Anton Doljak, kot se spominja 
(1974) Ivan Leban, eden izmed 
članov odbora. Mila Podgornik, 
kljub svoji mladosti pomemben 
organizator, je bila aprila 1943 
aretirana in je do razpada Ita
lije preživela v ječi. Partizani 
in ilegalci pa so se v vasi po
javili že leta 1942.

Po kapitulaciji Italije
Kapitulacija Italije je tudi za 

razvoj narodnoosvobodilnega gi
banja v Grgarju prinesla po
membne nasledke. Množična 
vstaja primorskega ljudstva je 
vključila tudi grgarsko področje.
V dogodke «goriške fronte* je bil 
Grgar neposredno vključen, saj 
je nedaleč tod potekala severna 
linija ozemlja, ki so ga branile 
partizanske enote. Umik parti
zanov zaradi premočnih sil so
vražnika je prinesel nemškega 
okupatorja. Grgar je ohranjal tu
di v tem obdobju zaradi svoje 
lege specifičnejše oblike delova
nja, vendar pa moremo razliko
vati na eni strani razvoj vojaš
kih dogodkov, na drugi strani pa 
rast ljudske oblasti kot nadalje
vanje tistega, kar je bilo spoče
to v jeseni leta 1942. torej pred 
letom dni. Če smo bili do sep
tembra 1943 priča skromnejšemu 
odzivu na partizansko mobiliza
cijo — viri govore, da je bil prvi 
partizan grgarskega okoliša Stan
ko Milost s Prevala, ki je odšel 
v ilegalo februarja 1943. leta — 
pa sledi poslej množičen odhod 
v partizanske vrste.

Vzdušje v dneh italijanske ka
pitulacije je spominjalo na raz
mere v drugih krajih Primorske. 
Ljudje so navdušeno sprejemali 
kapitulacijo države, ki jih je 25 
let tlačila. Grgarci so razoro- 
ževali italijansko vojsko, ki se je 
tod umikala nroti Gorici. Priha 
jali so partizani, ki so se pomi 
kali proti Gorici, da bi tu do 
segli sporazum z italijansko voj 
sko za odbor proti orihaiajočim 
nemškim enotam Prav 12. sep 
tembra, ko so Nemci prišli v 
Gorico, je odšlo v partizane ve

liko grgarskih fantov in mož. Pri
hod Nemcev je pomenil nastanek 
«goriške fronte*, ki je potekala 
južno od Grgarja po obronkih 
Skalnice, Škabnjela in Sv. Kata
rine in nato dalje proti Šempe
tru, Vrtojbi in Mirnu. Položaje 
južno od Grgarja je branil se
vernoprimorski odred pod vod
stvom Toneta Bavca (pozneje 
Slavka Bombača).

Grgar je v tistih dneh postal 
frontno zaledje. V Grgarju se je 
pripravljala hrana za partizane 
na položajih, *Pri Pavlinčevih* 
je bila prehodna bolnica. Toda 
poleg vojaškega življenja je Gr
gar v dneh po kapitulaciji Italije 
živel tudi civilno življenje. Tistih 
dni se Helena Filipčič rojena 
Černe iz Grgarja štev. 146, spo
minja s sledečimi besedami: «Ze- 
lo hitro so minevali tisti dnevi 
od 9. do 25. septembra 1943. če
prav so bile iz dneva v dan sil- 
ne.jše borbe na prej omenjenih 
hribih, da je bilo potrebno nositi 
hrano ne glede na čas v dnevu 
ali noči, vendar je bilo vse ži
vahno in izredno veselo. Govori
li, peli po slovensko.*

Razvoj ljudske oblasti 
po kapitulaciji Italije

V Grgarju zasledimo v tistih 
svobodnih dneh po kapitulaciji 
zanimiv pojav, da se pojavijo 
pododbori OF za vsak predel 
vasi. Za Gorenjo vas je bil tak 
pododbor ustanovljen v župnišču. 
Sicer pa je bil ustanovljen tudi 
centralni vaški odbor OF, ki so 
ga imenovali tudi »občinski svet*. 
V «občinski svet*, ki se je ja
nuarja 1944 preimenoval v na
rodnoosvobodilni odbor, so prišli 
predstavniki pododborov. Podatki 
o delovanju «občinskega sveta* 
oziroma NOO odbora so iz raz
ličnih virov in ne soglašajo. V 
prvotnem sestavu naj bi odbor 
deloval do maja meseca, ko je 
bil njegov predsednik odpeljan v 
Dachau. Na predsedniškem me
stu mu je sledil Štefan Bitežnik, 
ko pa je bil tudi ta 25. 12. 1944 
odpeljan v Dachau, je bilo me
sto predsednika do maja 1945 
nezasedeno. Svoje sestanke je i- 
mel odbor «pri Kolonovih*.

Ob osrednjem vaškem odboru 
so delovale še posamezne komi
sije, tako zlasti gospodarska in 
obrtna. Po kapitulaciji Italije je 
zaživela tudi organizacija žena, 
ki jo je vodila Hela širok; na 
njenem domu so se žene tudi 
shajale. V organizaciji so delo
vale vse žene iz Grgarja.

Mladinska vrste pa šb 'SO 6- 
dločneje Strnile šele po kapitula
ciji. Podobno kot krajevni OF, 
odbor ■ SPZŽ,-' je tudi mladinska 
organizacija pripravila vrsto na
log povezanih z rastjo NOB gi
banja predvsem pa v korist par
tizanskih vojaških enot. Mladino 
je vodila Zora Pavlin, na nje
nem domu so se tudi mladinci 
shajali. Sestanek pa so tudi ime
li v župnišču ter «pri Tičovknih*. 
Mladina je zlasti opravljala ku
rirska pota in pripravila nekaj 
kulturnih prireditev.

Politično najpomembnejši fak
tor grgarskega osvobodilnega gi
banja naj bi bila grgarska par
tijska celica. Ustanovljena je bi
la januarja 1944 v župnijski dvo
rani. Toda po sedmih ali osmih 
mesecih je bila razpuščena naj
verjetneje zato, ker med Grgar
ci še ni bilo mogoče razčistiti 
s predsodki tradicionalne misel
nosti.

Vzporedno z Grgarjem se je 
nadaljevalo dograjevanje ljudske 
oblasti tudi v zaselkih, ki sodijo 
h Grgarju.

Ivan Boltar se spominja, da 
je v Bitežu in Zabrdu Danica 
Jug por. Srebrnič, danes upoko
jenka iz Solkana, vodila grupo 
kandidatov za KPS. Delovati je 
pričela z letom 1944. shajala še 
je na rednih sestankih vse do 
leta 1945. Grupa je vključevala 
tudi kandidate za SKOJ.

Krajevni odbor OF, katerega 
delovanje smo že spoznali in se 
je ponovno oblikoval po kapitu
laciji Italije, je deloval poslej 
do konca vojne.

V vasi, je od druge polovice 
1944 dalje deloval tudi krajevni 
odbor RKS. Delovala pa je tudi 
slovenska šola in sicer od fe
bruarja 1944 do 6. decembra 1944. 
Na njej je poučeval Ivan Boltar 
in sicer slovenski jezik za otro
ke (popoldne) in odrasle (v po
znih večernih urah).

Za Zagorje in Fobico nimamo 
natančnejših podatkov.

Vojaška zgodovina
Vojaška zgodovina Grgarja in 

zaselkov se začenja seveda že v 
času pred kapitulacijo Italije. O- 
menili smo že prvega grgarske
ga partizana. Milostu so se pri
družili še drugi tovariši kot A- 
lojz Leban, Ivan Doljak, Alojz 
Škerlj in Bernard Milost. Zlasti 
v drugi polovici 1942. leta se 
čedalje več partizanskih borcev 
giba v neposredni okolici Grgar
ja in Grgarci se še danes spo 
minjajo, da so v prvih mesecih 
leta 1943 pripravljali napad na 
grgarsko karabinjersko postajo. 
Po zlomu «goriške fronte* so 
področje Grgarja zasedle nem
ške enote, ni jih bilo sicer v 
vasi pač pa na ključnih promet
nih točkah v neposredni okolici. 
Tako na Prevalu, na mostu pri 
Ravnici in na samem vrhu Sve
te gore. Tako so si Nemci za 
varovali komunikacije, ki so vo 
dile v Trnovski gozd in goriške 
«Gore». Razumliivo je. da ie ne 
posredna bližina Nemcev v mar
sičem vnlivala na razvoj tako 
političnih docodkov ter vninške- 
ga življenja Grgarja. Delo je mo
ralo ostati še dalje močno kon-

spirativno, saj se je okupator 
posluževal tudi domačih izdajal
cev. V Grgarju je bila tudi žič
nica Svete gore, vendar so jo 
partizani septembra ali oktobra 
1944 uničili.

V vojaški zgodovini Grgarja je 
nekaj pomembnih datumov. Tako 
so partizani že oktobra 1943 na
padli skupino italijanskih saloj- 
skih fašistov, ki je prišla v vas 
s Prevala po vodo. Zajetih je bi
lo 7 sovražnikov. Še istega dne 
je 30 fašistov iskalo po vasi u- 
jete. Naslednjega dne, ker jim 
iskanje ni uspelo, so v Dolu 
grozili, da bodo požgali vas, če 
ne dobe ujetih. Neznani vir jim 
je posredoval seznam simpatizer
jev NOB in na podlagi tega so 
aretirali 9 ljudi, izvedeli pa niso 
ničesar.

Občasno so v Grgar prihajali 
tudi Nemci, tako so bili 1. no
vembra in nato še 22. decembra 
1843. leta. Prihajali so v zvezi 
s pohodi proti partizanom in z 
nameni represalij nad civilnim 
prebivalstvom. Na enem izmed 
takih pohodov v vas so 25. ma
ja 1944 aretirali predsednika gr
garskega OF odbora Franca Do
ljaka in njegovega sina Cvetka 
ter Milko Šuligoj. Bili so žrtve 
domačih izdajalcev.

Par dni pred zgoraj omenje
nimi aretacijami se je ponesre
čil partizanski napad na posto
janko na Prevalu. Takrat je bil 
ujet partizan Srečko Poljanec, za 
katerega je solkanski podjetnik 
Tacchino izposloval spremembo 
smrtne kazni v 17 let zapora. 
Ko so prišli julija 1944 v Grgar 
Nemci, so v vasi ostali 8 dni.
14. oktobra 1944 so napravili v 
vasi racijo, da ulove v vasi par
tizane, ki jih pa ni bilo. Ta
krat so zajeli 15 domačinov. 18. 
januarja 1945 so prišli znova v 
Grgar in ubili partizanskega ku
rirja Stanka Černeta. Po 20. ja
nuarju so bili Nemci znova v 
Grgarju in tu ostali dalj časa. 
vse do 28. aprila 1945, skoraj do 
zadnjih dni bojev. Iz Grgarja so 
Nemci opravljali pohode proti
Čepovanu, Banjšicam, Lokovcem, 
Trnovemu ter Lokvam. Prihodi
Nemcev v Grgar so bili vselej 
povezani z aretacijami, ropanjem 
in drugimi oblikami nasilja. Po
dobno se je dogajalo tudi po za
selkih. Tako so nekega dne leta 
1944 aretirali skoraj vse prebi
valce Biteža in jih gnad proti 
Grgarju ter jih nato izpustili.

V Zagorju je delovala telefon
ska obveščevalnica od jeseni 1943 
pa vse do konca vojne; tu so 
bili stalno trije telefonisti. Vzdr
ževali so zvezo z, i IX, i "korpusom, 
V neposredni bližini vasi se spo
minja Ivan Leban (Grgar štev. 
213) dveh vojaških dogodkov. No
vembra 1944 so partizani v bli
žini Grgarja minirali cesto, zato 
je razneslo fašistični kamion. 
Več sovražnikov je bilo mrtvih. 
Še istega dne so partizani na
padli italijansko postojanko na 
škabrijelu. Doživeli so kljub sed
mim padlim uspeh. Med padlimi 
je bil tudi Mirko Pavšič iz Gr
garja.

Grgar je v letu 1945 s svojo 
nemško vojaško posadko pred
stavljal posebno oviro pri parti
zanskih bojih in vojnih načrtih. 
Čeravno je bil konec vojne na 
vidiku, na tega ni kazalo nem
ško vojaštvo. Da bi onemogočili 
grgarsko postojanko, je partizan
sko vodstvo pripravilo zračni 
napad tako imenovanih «titovcev». 
16. marca 1945 so partizanska 
letala prvič napadla Grgar, ven
dar postojanke niso uspela uni
čiti. Zračni napadi so se še na
daljevali in v marcu mesecu jih 
je bilo oet, eden pa v aprilu. 
Ob napadih je bilo porušenih ali 
poškodovanih 96 hiš. Partizanski 
letalski naoadi sodijo v sklop 
dogajanj zadnje nemške ofenzi
ve. ki so jo okupatorji pripravili 
v sodelovanju z domačimi kvi- 
zlingi. Bila je največja in naj
hujša ofenziva proti enotam IX. 
korpusa. V tem času se je šte
vilo nemških vojr/ov v Grgarju 
povečalo, saj so hudi boji div
jali v bližini vasi (cesta proti 
Trnovem). Grgar je ohranjal po
ložaj pomembnega sovražnikovega 
oporišča, izhodišča za napade. 
Toda tudi zadnja okupatorjeva o- 
fenziva ni strla partizanske voj
ske. Okupator je Grgar obdržal 
v svojih rokah do zadnjih dni 
meseca aprila, natančneje do 28. 
aprila 1945, ko so nemški vojaki 
zapustili vas. Za njimi je prodi
rala partizanska vojska. Zjutraj 
29. aprila 1945 so prišli v Grgar 
borci škofjeloškega odreda, ki so 
imeli nalogo, da napadejo so
vražnikovo ut-dbo na Sveti gori, 
kjer se je tedaj po podatkih par
tizanskih obveščevalcev nahajalo 
400 Nemcev, četnikov in italijan
skih fašistov. Kako je potekala 
osvoboditev Grgarja nam je o- 
hranjen zapis v knjigi »škofje
loški odred* Toneta Lotriča 
(Ljubljana 1971, stran 295); «čas 
je hitel. Lep dan, ki se je obe
tal, pa je postajal vedno tem
nejši. Kmalu po šesti uri se je 
popolnoma stemnilo. Težki, črni 
oblaki so prekrili nebo in megla 
se je spustila tako nizko, da je 
zakrila več kot pol Sv. gore. So
vražnik ni mogel ničesar videti 
in odred je lahko nadaljeval svo
jo pot, ne da bi se skrival, na
ravnost proti Grgarju. Ob pol 
sedmih so udarile prve dežne 
kaplje in do sedme ure se je 
nad Grgarjem in S/, goro raz
divjala strašna nevihta. Grmelo 
in treskalo je tako, da se ni lo
čil grom od groma in dež se 
je zlival na kolono kot iz škafa. 
Borci so se stiskali hiš tik Ted 
Grgarjem in čakali, kdaj bodo 
zaslišali hrumenie letal (z letali 
bi namreč napadli postojanko na 
Sv. gori; op. pisca) Med ne
nehnim grmenjem se je res za

slišalo oddaljeno brnenje letal, 
ki pa se ni približalo. Divje na
ravne sile so to pot popolnoma 
onemogočile vojaško operacijo, 
za katero je bil načrt izdelan do 
podrobnosti. Naliv je prenehal 
šele okoli desete ure. Tedaj se 
je megla naglo dvignila in obla
ki so se razgubili tako naglo, 
kot so se bili zjutraj nakopičili 
in zatemnili nebo. Spet je deželo 
obsijalo sonce...

Enote odreda so se uredile v 
Grgarju in takoj krenile proti 
Prevalu, kjer je imel po obve
ščevalnih podatkih sovražnik sko
raj neosvojljive bunkerje. Pred
hodnica je ugotovila, da so iz
praznjene in da utrdbe niso mi
nirane....

Devetindvajsetega aprila ob 12. 
uri se je kolona ustavila pri 
utrdbah na Prevalu. Ta dan se 
je pred njo že drugič razgrnil 
prelep razgled. To pot je bil uži
tek večji kot zjutraj. Boj za Sv. 
goro je po srečnem naključju 
odpadel in od Gorice ga ni loči
la nobena trdnjava več. Pred o- 
dredom je v soncu ležala Gori
ca, tik pod njim pa Solkan.*

Partizansko šolstvo
v Grgarju
Opis tega poglavja grgarske zgo

dovine med NOB je povzet po kro
niki grgarske osnovne šole.

Grgarska šolska kronika nima 
natančnejših podatkov o učiteljih, 
ki so na šoli poučevali za časa ita
lijanske okupacije. Vsekakor pa 
zasledimo od leta 1929 dalje pred
vsem učitelje italijanske narodno
sti, ki se jim je pridružil tudi ka
teri Slovenec iz tiste generacje u- 
čiteljev, ki so svoje šolanje v ce
loti opravili v italijanskih šolah. 
Pred kapitulacijo Italije se kot 
zadnji italijanski učitelj omenja G. 
Bassi iz Gorice. Ne bomo na tem 
mestu ponavljali razmer v grgar
ski osnovni šoli pod fašizmom, ki 
so bile podobne kot v ostalih kra
jih na Primorskem. Po kapitulaciji 
Italije zaradi nemirnih dni ni bilo 
mogoče misliti na slovensko šolo, 
ki naj bi nadomestila italijansko, 
čeravno je bil tedaj mesec sep
tember, čas ko po počitnicah šo
larji znova sedejo v klopi ali pa se 
jim pridružijo prvošolci. Vaški od
bor OF pa ni zanemaril šolskega 
vprašanja. Poskrbel je za šolo s 
štirimi razredi v kateri so učile u- 
čiteljice — domačinke in dekan A- 
lojz Filipič. Šolsko leto 1943-44 se 
je začelo meseca februarja 1944.

Spočetka je kazalo, da bo pouk 
lahko nemoteno potekal. V resnici 
ni bilo zastojev vm čas med fe
bruarjem in juriijčm'1944. leta, ko 
so učenci dobili'Spričevala. Vseh 
učencev je bilo tedaj okoli 130.

Z novim šolskim letom septem
bra 1944 so se razmere spremenile. 
Neprekinjen pouk se je odvijal le 
med 8. septembrom in mesecem 
novembrom. Ker je bila poslej na
vzočnost okupatorja skoraj in nato 
od /februarja 1945 prav stalna, po
uka ni bilo več vse do osvoboditve.

Grgarski učitelji so tesno sodelo
vali s partizanskimi šolskimi orga
ni. Učiteljici Doljakova in Bratuže- 
va sta prejemali navodila za po
uk na okrožnih učiteljskih konfe
rencah. Bili sta na treh konferen
cah in sicer dvakrat v Lokovcu in 
enkrat v Poldaki. Okrajni šolski 
nadzornik za področje Grgarske
ga in čepovanskega je bil tedaj 
Avgust Miljavec iz Grgarja.

Omenili smo že pouk v zaselku 
Bitež, tudi tamkajšnji učitelj Bol
tar je navodila prejemal na uči
teljskih konferencah.

Naj še omenimo, da je bila med 
sedemkratnimi letalskimi napadi 
na Grgar (zadnji je bil 24. 4. 1945) 
močno poškodovana šola. Uničen je 
bil šolski inventar, deloma pa so 
ga uničili tudi Nemci in fašisti.

«• * #
Kot smo že zapisali, pričujoče 

pričevanje ne more biti zgodovina 
Grgarja in njegovih zaselkov med 
NOB. Pričevanje lahko služi le kot 
gradivO za nekaj kar naj bi zgodo
vina ali pa pregled zgodovine bilo. 
Štirih burnih let zgodovine človeka 
ni lahko popisati, še težje je to če 
hočemo predstaviti vas, območje 
ali pa narod. Kaj vse bi morali o 
vasi napisati od analize gospodar
skih in socialnih razmer pa vse do 
drobnih osebnih ali pa družinskih 
tragedij. Pregledati bi morali gore 
gradiva in tu poiskati še tako drob
ne arhivske podatke, da bi stkali 
podobo resnice minulih dni. Zasli
šati bi morali stotine še živečih 
ljudi, da bi nam po spominu pri
čali o težkih dneh. Ob tem bi ob
žalovali, da so mnoge rriče pones
le podatke in skrivnost nepojasnje
nih problemov v grob, umrle so 
kot partizanski borci, kot žrtve na
cističnih taborišč ali pa naravne in 
drugačne smrti.

Pravzaprav se je o Grgarju do
slej le malo pisalo. Vrs je pri
morskih vasi o katerih iz različ
nih časnikov in drugih publikacij 
že veliko vemo. Grgar so poroče
valci, kronisti in zgodovinarji ob
šli. Morda zato, ker li bilo tu nič 
tako odločilnega, da bi za vedno o- 
stalo zapisano med mejniki Rav
nega razdobja naše zgodovine. To
da ne moremo meriti vrednosti u- 
deležbe kraja le po tem, kar se 
o njem piše, dokazi zavednosti in 
izjemnih Ltvovanj so drugačni. V 
Grgarju je spomenik padlim Gr- 
garcem in žrtvam nacifašizma, tu
di grobnica n . vaškem pokopali
šču priča o žrtvovanju.

Grgar je na svojo preteklost in 
na svoje žrtvovanje ponosen. Po
nosen pa ni le a čas boja, pač 
pa tudi na čas povojnega razdob 
ja, ki je krvavi boj nadomestil z 
novimi spopa i. Ta boj bojuje vas 
še danes v svobodr' sam . upravni 
socialistični družbi, ki ji je i ji 
mora vselej ostati vzpodbuda in 
vzor komaj i (nula, hrabra ih žr
tev polna preteklost.

Kalturno-prosvetna 
žetev 78 in setev 79

(Nadaljevanje s 7. strani)

Vojko Slavec
PD «F. Prešeren» 
Boljunec

1. Zavedamo se, da pevski zbor 
in dramska skupina ne zadostujeta 
pri vsestranskem razvijanju kultur
nih potreb in ker se morda mladina 
ne navdušuje preveč za tovrstne pri
jeme, smo prišli v društvu do skle
pa, da obogatimo in razširimo našo 
dejavnost. Ker smatramo, da mo
rajo naša društva v korak s ča
som (poseči morajo tudi na področ
ja, ki se jih do danes nismo še na
črtno dotaknili), smo nameravali 
izvesti nekaj študij o vasi in pro
blemih prebivalstva. Računali smo, 
da bi angažirali na zanimiv in ko
risten način vsaj mladino, a je vse 
ostalo neizpolnjeno predvsem zara
di pomanjkanja kvalificiranega vod
stva teh skupin.

2. Predvsem so težave s časom 
in preobremenjenostjo odbornikov. 
Tako se večkrat zgodi, da ostanejo 
sklepi le na papirju in delo ne teče, 
kot bi moralo. Smatram pa, da je 
problem prisotnosti na več krajih 
težava skoraj vseh aktivnih članov 
naših društev. Te težave bomo od
pravili le z načrtnim delom na po
dročju kadrovanja. Interesi v dru
štvih postajajo vse večji in peščica 
entuziastov ni več kos nalogam.

3. Priznati moramo, da je bilo to 
leto prehodnega značaja, saj nismo 
izpeljali nobene večje pobude, če 
izvzamemo nastope našega pevskega 
zbora, ki je steber društva, in pa ne
kaj gostovanj prijateljskih dramskih 
skupin. Žal je naša dramska sku
pina pustila delo na pol, upamo pa, 
da bo v novem letu spet pričela z 
vajami. Veliko truda nam vzame 
tudi prinrava in izvedba pustnega 
tedna. Pač pa smo skušali utrditi 
naše sodelovanje z ostalimi društvi 
v občini. S skupnimi močmi smo 
priredili Prešernovo proslavo, zah
tevno revijo Primorska poje, večer 
Glasbene matice, nastop pevskega 
zbora Svoboda iz Kočevja in pa ra
dijsko oddajo Spoznavajmo svet in 
domovino v sodelovanju z RTV iz 
Ljubljane. Skupno pripravljamo šo
lo pihalnih inštrumentov v sodelo
vanju z Glasbeno matico. V okviru 
društva smo objavili literarni nate
čaj na temo: Kako se Brežani sme
jejo? Odprt je vsem občanom dolin
ske občine, žal, do danes je bil od
ziv dokaj stromen, četudi smo pova
bili k sodelovanju tudi dijake sred
nje šole «S. Gregorčič* in pa učence 
vseh osnovnih šol dolinske občine.

Sandor Tence
PD « Vesna* Križ

1. Naše društvo mora zaradi 
specifičnih zgodovinskih in drugih 
razmer, v katerih deluje, stalno 
postavljati v dvom in dajati nov 
pomen samemu pojmu kulturnega 
življenja. Narodnoobrambni in ra
zvojni značaj prosvetnega delo
vanja se torej v naši vasi stalno 
prepletata in si včasih tudi na
sprotujeta; mi si v naši sredi go
tovo zamišljamo dinamično kultur
no življenje, ki pa večkrat trči na 
objektivne težave, ki jih narekuje 
tradicionalno pojmovanje naše pro
svetne dejavnosti. Večkrat pa gre
šimo, ker si nismo iskreni in ker 
vztrajamo pri starem, z novostjo 
se je namreč vedno težko spopri
jeti.

2. Težave so stare in nove. Med 
že kroničnimi bi omenil pomanjka
nje kadrov in včasih tudi pomanj
kanje idej, med novimi pa bi pou
daril pomanjkanje prostorov, ki 
nam v veliki meri omejuje delova
nje. Tu imam v mislih prosvetni 
dom «A. Sirk*, ki ga že dalj časa 
obnavljajo in upam, da bodo dela 
čimprej končana.

3. Zaradi pomanjkanja prostorov 
je bil naš program v preteklem le
tu še precej skop, saj smo se ome
jili le na tradicionalne prireditve 
(npr. Srečanje s slovenskimi ust
varjalci). Za bodočo sezono pa pri
pravljamo bogat program, ki pred
videva vrsto zanimivih in pred
vsem novih pobud. Med te bi o- 
menil ustanovitev fotokrožka in pa 
nov način delovanja na šolskem 
področju. Že izpeljana, a vseeno 
nova pobuda pa je sodelovanje 
med kulturo in športom, ki je v 
naši vasi doseglo že dobre uspehe.

Emil Tomšič
PD 5o vod nje

1. Poleg specifičnih potreb In 
zahtev krajev, kjer naša društva 
delujejo, t.j. izven meja matične 
domovine, je naša glavna naloga, 
poleg kulturno-rekreacijskih dejav
nosti, ta, da smo pobudniki, obve
ščevalci in organizatorji našega 
slovenskega življa v boju za naše 
manjšinske pravice.

2. Pri našem prosvetnem delo
vanju se srečujemo s celo vrsto te
žav. To so problemi finančnega, 
kadrovskega, predvsem pa časov
nega značaja. Kako premostiti te 
probleme? Kar se tiče težav fi
nančnega značaja, bi morali črpa
ti sredstva iz javnih ustanov, za 
kar bi si morali SPZ in SKGZ pri
zadevati, da bi bila naša društva 
okoriščena. Za rešitev težav ka
drovskega in časovnega značaja 
pa smo v minulem mesecu razpi
sali anketo za prebivalce naše ob
čine. V njej so lahko izrazili želje 
in predloge KAKO in KDAJ bi se 
lahko udejstvovali pri našem dru
štvu.

3. V minulem letu smo imeli celo 
vrsto pobud. Omenim naj samo naj
pomembnejše: ustanovili smo mla
dinski odsek, ki je bil za nadaljnje 
delovanje društva neobhodno po
treben. Tako smo si pridobili tudi 
mladinski pevski zber.

Tudi v tem letu imamo na pro
gramu nekaj zelo zanimivih pobud.

1 ____ I | ^

V januarju naj bi stekel tečaj prve 
pomoči, katerega organizirata Kr
vodajalska sekcija sovodenjske ob
čine in ženski odsek našega dru
štva. Nonet ima v programu izved
bo «Meseca podoknic*. Želja in 
pogoj za nadaljnje delovanje dram
skega odseka našega društva pa 
je razširitev odra v Kulturnem 
domu, ki je neobhodino potreben 
za tovrstno delovanje.

Zdenko Vcg ič
Foto klub «Skupina 75» 
Gorica

Kultura je izraz človekove omike, 
kulturno življenje v mestu in na 
vasi ohranja dobrine, ki smo jih po
dedovali od naših velmož. To po
slanstvo je v rokah pisateljev, pes
nikov in prosvetnih delavcev od uči
telja in profesorja na šoli, gledali
škega igralca, glasbenika, pevca in 
ne nazadnje, fotografa.

Fotografija ni samo kulturni me
dij, sredstvo za informiranje, ampak 
je tudi sama zase zvrst moderne u- 
metnosti.

Današnji tempo življenja pa žal 
ni najboljši in najprikladnejši za 
fotografa. Fotograf amater, mora 
žrtvovati mnogo svojega prostega 
časa na terenu in v temnici. Po
trebni pa so «žilica», študij in potrp
ljenje. Vse to je odločilno za prido
bivanje novih fotografov in članov 
mladincev.

V preteklem letu smo izpeljali več 
akcij. Poleg običajnega dokumen
tiranja in manjših pobud in izle
tov. . . smo junija meseca priredili 
našo osrednjo manifestacijo v So- 
vodr.jah, to je «5. razstavo črno-bcle 
fotografije*. Tudi tokrat je dobro 
uspela.

, V,, sodelovanju s PD Tabor z Opčin 
smo priredili «1. srečanje primor- 
skih, fotgjgr^tov*. s Planinskim dru
štvom Gorica pa razstavo planinske 
fotografije mojstra Jaka Čopa ob 
200-letnici prvega Vzpona ria Tri
glav. Septembra smo organizirali u- 
speli tečaj barvne fotografije. Med 
novimi pobudami moramo omeniti 
»rojstvo* našega ciklostiranega Foto 
vestnika, biltena, ki prinaša novice 
iz fotografskega sveta in iz življe- 
rja in dela našega krožka.

Podobno delovanje smo programi
rali za novo sezono. Mislimo izpe
ljati še nekaj novih pobud, za ka
tere pa bo zadolžen novi odbor, ki 
ga bomo izvolili na prihodnjem obč
nem zboru januarja 1979.

Franka Žgavec
Zbor «Lojze Bratuž»

1. Zbor L. Bratuž deluje v Go
rici že nad 20 let. Vedno je gojil 
umetno in narodno pesem ter ve
liko nastopal doma v domovini in 
na tujem.

Kulturno življenje na Goriškem 
pa si zamišlja kot sad skupnega 
truda posameznih društev, ki mo
rajo vsako na svojem področju se
be in okolico s čim bolj kakovost
nim delom kulturno vzgajati iln 
narodno obveščati. Zbor hoče pri 
tem delu vzpostavljati pogoste sti
ke z drugimi društvi pri nas, v 
matični domovini in pri slovenskih 
izseljencih po svetu. To pričakuje 
društvo tudi od drugih.

2. Naš zbor je sestavljen iz mla
dine in kot tak naleti na razumlji
ve težave. Sestava se namreč stal
no menjuje. Zaradi tega delno tr
pi kvaliteta in se čezmerno pove
ča dirigentov trud. Moška zasedba 
je _ manjštevilna in nesorazmerna 
z žensko, ker je posebno moško 
mladino težje privabiti k resnemu 
delu, kakor je v zbor.

3. V preteklem letu smo nasto
pili na pevski reviji Cecilijanka, 
na italijanski reviji pevskih zbo
rov v cerkvi sv. Ignacija, pri kon
certu božičnih pesmi, ob odkritju 
spomenika L. Bratužu v Novi Go
rici, prj Župančičevi proslavi, pri
pravili smo tudi samostojni kon
cert umetnih, cerkvenih in narod
nih pesmi v Grahovem ob Bači.

V prihodnjem letu bomo sodelo
vali pri pevski reviji Primorska 
poje in pripravili nov program 
pesmi za samostojen koncert.
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PO PODATKIH, KI JIH JE ZBRAL PROF. DR. IVO VINSKI

RAZDALJA MED ROGATIMI IN RAZVITIMI DEŽELAMI 
TER JUGOSLAVIJO SE IZ LETA V LETO NAGLO KRČI
Velika zaostalost se v nekaj desetletjih ne more premagati, toda rezultati kaže
jo, da je napredek v SFRJ hitrejši kot marsikje - Konkretne primerjalne številke

Razlika med bogatimi in revni
mi v svetu narašča, seveda v 
škodo revnim in, logično, v ko
rist ali v dobro bogatih. In ven
dar je nekaj držav, ki se z ve
likimi napori uspešno razvijajo 
in vlečejo iz nerazvite faze v raz
vito, iz siromaštva v bogastvo. 
Ena teh je Jugoslavija, Dolgo let 
so v Jugoslaviji skušali prikaza
ti uspehe v gospodarstvu in v 
družbenem razvoju primerjajoč 
trenutno stanje s predvojnim sta
njem, na primer z letom 1939, to
rej zadnjim mirnim letom pred 
drugo svetovno vojno. Sedaj pa že 
vrsto let te primerjave ne priha
jajo več v poštev, kajti jugoslo
vanski uspehi so že tolikšni, da se 
razvoj Jugoslavije lahko ocenjuje 
v primerjavi z drugimi bolj razvi
timi deželami. Ne gre namreč več 
za relativne uspehe, pač pa za 
konkretne rezultate, ki dokazuje
jo, da je jugoslovanski razvoj hi
trejši od razvoja v marsikateri 
deželi.

Obseg jugoslovanske industrij
ske proizvodnje iz leta 1939 pred
stavlja le 5,5 odst, jugoslovanske 
industrijske proizvodnje v prav
kar minulem 1978. letu. Oziroma 
lanskoletna jugoslovanska 1 indu
strijska proizvodnja je za 1.708 
°dst. večja od industrijske proiz
vodnje v 1939. letu. Drugi poda
tek: leta 1939 je prišlo v vsej Ju
goslaviji 75 kWh elektrike na dr
žavljana, v letu 1977 pa 2.286 
kWh. Jekla je prišlo leta 1939 ko
maj 15 kg na državljana, 1977 
Pa 150 kg, mila in detergentov 
0,8 kg leta 1939, lani pa 8,4 kg. 
Čeprav vidimo uspeh, velikansko 
razliko, je Jugoslavija še vedno 
krepko za nekaterimi privilegira
nimi deželami na svetu, kjer je 
Poraba elektrike še trikrat, štiri
krat večja kot v Jugoslaviji, pro
izvodnja jekla, oziroma železa tu
di po dva do trikrat večja in isto 
velja za milo in mnoge druge 
artikle.

Toda zavedati se moramo dveh 
*elo konkretnih osnovnih dejstev. 
Predvsem moramo upoštevati dej
stvo, da je bila Jugoslavija pred 
zadnjo svetovno vojno slabo razvi
ta kmetijska država, danes pa 
spada že v srednje razvito indu
strijsko državo. Z druge strani 
Pa moramo upoštevati še dejstvo, 
da je Jugoslavija doživela eno 
največjih uničenj v drugi svetov
ni vojni in pri tem izgubila obil
nih 11 odst. svojega prebival
stva, prvenstveno ljudi, ki bi po 
končani vojni bili motali Stopiti 
v tovarno ali prijeti za ročice 
pluga, kajti znano je, da so padli 
v boju ali izgubili življenje v raz
nih taboriščih prvenstveno ljudje, 
ki spadajo v tako imenovano ak
tivno življenjsko dobo. Seveda bo 
nekdo k temu rekel, da je to bilo 
Pred 35 leti in še prej. In to tudi 
drži, toda prav na račun tega se 
je v Jugoslaviji šele v desetletju 
1960 -1970 napredek v družbeni 
Proizvodnji povzpel na raven sve
tovnega povprečja in šele nato 
Se je ta napredek začel kazati v 
obilnejši meri.

Jugoslovanski strokovnjak prof. 
dr. Ivo Vinski je zbral celo go- 
r° materialov in jih strnil v knji
go z naslovom «Premiki družbe
nega proizvooa na svetu od 1910 
do 1975. leta». In iz teh podatkov 
je tudi razvidno, kako je Jugosla
vija razvijala svoje gospodarstvo. 
Glede tega bomo navedli nekaj 
zgovornih podatkov: ti nam na 
Primer povedo, da je zemljepisno 
Področje, ki sestavlja sedanjo Ju
goslavijo, leta 1910 bilo šele pri 
p odstotkih ravni poprečnega sve
tovnega razvoja. Do leta 1938 se 
J® jugoslovansko povprečje dvig
nilo na 70 odst. svetovnega po
vprečja, zaradi posledic druge sve
tovne vojne je do leta 1950 jugo
slovanska proizvodnja padla na 

odst. svetovnega poprečja, to 
se pravi, da je zaradi razrušenja, 
*i ga je doživela Jugoslavija v 
drugi svetovni vojni, raven padla 
nelo izpod ravni iz 1910. leta. To
da deset let pozneje, leta 1960, se 
la raven dvignila na 86 odst. sve

tovne ravni, leta 1970 pa je pre
koračila svetovno povprečje na 
115 odst., leta 1975, torej le pet let 
pozneje, pa dosegla že 131 odst. 
svetovnega povprečja in tako od 
33 odst. izpod ravni v letu 1910 
ali celo iz 36 odst. iz leta 1950 
se je v 25 letih povzpela na 131 
odst. svetovne ravni.

O tem razvoju nam konkretno 
govorijo še drugi podatki: v zad
njih 37 letih se je družbena pro
izvodnja v Jugoslaviji povečala za
5,5 odst., svetovna družbena pro
izvodnja pa za 4,3 odst. na leto. 
Če pa vzamemo v poštev število 
prebivalstva, vidimo, da se je 
družbena proizvodnja na prebival
ca v Jugoslaviji povečala za 4,7 
odst. na leto, na vsem svetu pa 
za 2,5 odst. Ta razlika pa je se
veda nekoliko nerealna v jugoslo
vanskih merilih zato, ker se je 
število jugoslovanskega prebival
stva bolj počasi množilo kot se je 
množilo svetovno prebivalstvo in 
to prvenstveno zaradi velikanskih 
č cveških izgub v času druge sve
tovne vojne.

Ko pa govorimo o desetletjih in 
o visokih odstotkih, ki So vedno 
višji od svetovnih povprečij, se 
nujno postavlja vprašanje, ali ni 
Jugoslavija že dohitela tistih, ki 
so bili pred njo. Ne, Jugoslavija 
še ni in jih tudi ne bo tako kmalu 
dohitela, kajti razlika je bila o- 
grornna in je še vedno velika. Za
radi primerjave bomo navedli ne
kaj podatkov:

Začnimo z letom 1910. Tedaj je 
prišlo na prebivalca ozemlja, ki 
danes sestavlja Jugoslavijo, ko
maj za 322 dolarjev družbene pro
izvodnje. Tedaj pa je na področju

sedanje Zahodne Nemčije prišlo 
na prebivalca že za 1.480 dolarjev 
družbene proizvodnje, v ZDA pa 
kar za 2.314 dolarjev. Celo Italija 
je bila tedaj dvakrat bolj razvita 
od Jugoslavije in je prišlo kljub 
zaostalosti otoške in južne Italije 
že za 705 dolarjev družbene pro
izvodnje na prebivalca. V nasled
njih desetletjih se je razvoj vzpe
njal v boljše razmere, a je Jugo
slavija tudi v tem primeru drago 
plačala «ceho» druge svetovne voj
ne in svoje svobode, saj se je 
vrednost družbene proizvodnje do 
leta 1950 povzpela le na 469 do
larjev na prebivalca, v tem ko so 
v Zahodni Nemčiji kljub strahotne
mu razrušen ju imeli tedaj že 1.534 
dolarjev, kar je sicer malo v pri
merjavi s 1.839 dolarjev iz 1938. 
leta, vendar še vedno za več kot 
trikrat več, Italija pa je 1950 že 
prekoračila vrednost tisoč dolarjev 
družbene proizvodnje na prebival
ca, ZDA pa so se povzpele že na 
4.365 dolarjev družbene proizvod
nje na prebivalca.

V naslednjem desetletju, torej do 
1960 se je jugoslovanski ekonom
ski razvoj že toliko opomogel, da 
je vrednost družbene proizvodnje 
dosegla 824 dolarjev na državlja
na. Zahodni Nemci so se pribli
žali že 3.000 d o'ar je v in dosegli 
konkretno že 2.968 dolarjev druž
bene proizvodnje na prebivalca. 
Italijani so tedaj zabeležili že 
1.622 dolarjev, torej dvakrat več 
kot Jugoslovani. V naslednjem de
setletju, torej v dobi med 1960 
in 1970 beležimo v Jugoslaviji še 
večji napredek. Od 1960 do 1970 
so se povzpeli od 824 na 1.482 do
larjev družbene proizvodnje na

Škedenjci so doživeli
prijetno presenečenje

Povsem nepričakovano so letos obudili v Škednju star običaj, ki ga 
Škedenjci že dolgo niso več doživljali. Trije mladi škedenjci, Kristina 
Magajna in Rozita ter Maksi Ferluga so staknili staro slovensko besedi
lo pesmi o svetih treh kraljih, se za priložnost primerno pripravili in 
marsikatero škedenjsko slovensko družino prijetno presenetili. Malim 
trem želimo obilo uspeha v upanju, da bi ta stari običaj nadaljevali in 

zanj navdušili še druge vrstnike, (mv)

prebivalca. Seveda so Nemci iz 
Zahodne Nemčije imeli tedaj že 
4.326 dolarjev družbene proizvod
nje, v Italiji so prišli na 2.570 do
larjev, v ZDA pa kar na 6.774 do
larjev. Končno so v naslednjih 
petih letih Jugoslovani prišli že 
do 1.870 dolarjev, Zahodni Nemci 
na 4.897, Italijani na 2.785, v ZDA 
pa na 7.187 dolarjev.

Kakor vidimo, so navedene dr
žave vse bogatejše od Jugoslavi
je, rekli bi raje veliko bolj raz
vite, toda če napravimo primerja
vo od «starta», namreč od 322 do
larjev na 1.870, bomo ugotovili, 
da so se Jugoslovani hitreje raz
vijali kot Italijani, ki so s 704 
prišli na 2.785, Zahodni Nemci 
od 1.480 na 4.897 ali prebivalci 
ZDA, ki so prišli z 2.314 na 7.187. 
Seveda so tako Nemci kot Ameri
čani veliko bolj bogati od Jugo
slovanov, saj so Američani že le
ta 1910 bili za 500 dolarjev boga
tejši od Jugoslovanov danes, Nem
ci pa so bili že 1910 bogatejši o- 
ziroma razvitejši od Jugoslova
nov v letu 1970.

Morda bi bilo za marsikoga ne
kako drzno primerjati jugoslovan
sko ekonomijo z ekonomijo ZDA, 
toda ni tako. Seveda z ustreznimi 
omejitvami glede na obseg, saj 
Jugoslavija predstavlja le enajsti
no ameriškega prebivalstva, nje
na industrijska in kmetijska zmog
ljivost pa je še veliko manjša. 
Toda zaradi primerjave med raz
vojem ene in druge države bomo 
navedli naslednje podatke: leta 
1910 je znašalo razmerje med 
vrednostjo jugoslovanske družbene 
proizvodnje na prebivalca in vred
nostjo na ameriškega prebivalca 1 
proti 6,75, leta 1950, torej po dru
gi svetovni vojni, ko je Jugoslavi
ja utrpela strahotna uničenja, ■ 
vtem ko so ZDA sicer v vojni ve
liko dale, a so imele razmeroma 
majhne izgube, se je zadevno raz
merje med SFRJ in ZDA povzpelo 
na 1 proti 9,30. Leta 1960, ko se 
je začela Jugoslavija že normalno 
razvijati, ko je torej že kolikorto- 
liko zacelila rane, se je razmerje 
spet zmanjšalo na 1 proti 6,30. 
Deset let pozneje, torej leta 1970 
se je to razmerje na račun na
glega razvoja v Jugoslaviji skrči
lo že na 1 proti 4,50, samih pet 
let pozneje, torej leta 1975 pa je 
razmerje znašalo že komaj 1 pro
ti 3,80. Iz tega izhaja, da je Ame
ričan še ‘vedno bogat za skoraj 
štiri 'iRigdslovane, toda od nekda
njih skoraj sedmih ali celo obil- 
nih'toe'čtetth v letu 1950 smo prišli 
že na šibke štiri.

Sicer pa nam z druge strani lah
ko služi še druga primerjava. 
Peru je leta 1910 razpolagal z 
249 dolarji družbene proizvodnje 
na prebivalca, leta 1975 pa s 
668 dolarji, to se pravi, da je v 
istem času, ko je prišla Jugosla
vija s 322 dolarjev na 1.870 je pri’ 
šel Peru z 249 na samih 668 dol. 
Morda še bolj izrazit primer po
časnejšega razvoja ali celo stag
nacije je Indonezija, kjer je 1. 1910 
prišlo na državljana za 133 do
larjev družbene proizvodnje, le
ta 1975 pa komaj za 169 dolarjev.

Res je, številke so dolgočasne, 
a so zgovorne in bomo prav s 
številkami ta pregled tudi kon
čali. Če industrijsko proizvodnjo 
Jugoslavije ocenimo skozi vso po
vojno dobo, in jo primerjamo z 
zadnjim mirnim letom pred voj
no, ki ga bomo označili s 100, 
bomo videli, da se je do leta 1947 
povzpela na 121, deset let pozne
je na 311, leta 1967 je dosegla že 
778 odst., deset let pozneje torej 
1977. leta 1.675 odst., v komaj mi
nulem letu pa se je povzpela na 
1.809 odst. Res je, da v začetku 
določene dejavnosti odstotki na
glo skačejo, toda v konkretnem 
primeru ne gre več za začetek, 
saj smo že omenili določene kon
kretne številke, ki niso več pri
merjalnega značaja, pač pa ima
jo absolutno vrednost. Te števil
ke se sicer še ne morejo kosati 
z ustreznimi številkami najbolj 
razvitega sveta, vendar pa pred
stavljajo raven, ki je zelo blizu 
nižji ravni razvitega sveta.

Nedelja, 7. januarja 1979
TRST A

8.00, 11.00, 12.00, 14.00, 19.00 Po
ročila; 8.15 Dobro jutro po na
še; 8.30 Kmetijska oddaja; 9.00 
Maša; 9.55 Nediški zvon, odda
ja o Benečiji; 10.1 Vedri zvoki;
10.30 Danes obiščemo...; 11.05 
Mladinski oder: «Turi in njegovi 
godci*; 11.35 Nabožna glasba; 12.15 
Glasba po željah; 13.00 Ljudje 
pred mikrofonom; 13 20 Poslušaj
mo spe-t; 15.00 Nedeljsko popoldne: 
Šport in glasba.

KOPER
6.30, 7.30, 10.30, 12.30, 13.30,

14.30, 17.30, 20.30, 22.30 Poročila;
7.00 Dobro jutro v glasbi; 8.30 V 
nedeljo zjutraj z G. Pagano; 9.15 
Poje New Swing Quartet; 9.30 Lu- 
cianovi dopisniki; 10.00 Z nami 
je...; 10.15 Glasbena oddaja; 
10 33 Glasbeni odmor; 10.40 Pro
gram z Vanno; 11.00 Dogodki in 
odmevi; 11.15 V iskanju popolno
sti; 11.30 Kim, svet mladih; 12.00 
Pogovor s poslušalci; 12.10 Glasba 
po željah; 14.00 Automobile sto- 
ry: 14.33 Disco rama; 15.00 Stisk 
roke; 15.15 Zimska plošča; 15.30 
Folk in ne; 16 00 Jaz pos'ušam, 
ti poslušaš; 16.30 Sosednji kraji 
in Ijudie: 16.50 Od hiše do hiše;
17.45 Od hiše do hiše; 18.30 Revo
lucija in glasba; 19.30 Crash; 20.00 
Glasbena oddaja: 20.40 Disco hits;
21.15 Ma.ihna dela velikih moj
strov; 22.45 Plesna glasba.

RADIO 1
8.00, 10.10, 13.00, 17.00, 19.00,

21.00, 23.00 Poročila; 6.00 Glasbe
na oddaja; 6.30 Nedelja med ljud
mi; 7.35 Verska oddaja; 8.40 Na
ša zemlja; 9.10 Katoliški svet;
9.30 Maša; 10.20 Baročni Rim;
11.00 Jaz, protagonist; 11.45 Ra
dio sballa; 12 25 Rally; 13.30 II 
Calderone; 14.15 Športne vesti;
17.50 II Calderone; 18.05 Radio 1 
za vse; 18.40 Šport - Košarka;
19.30 Nabožna oddaja; 19.35 R 
Calderone; 20.00 Glasbena kome
dija; 22 30 Preša diretta; 23.08 
Lahko noč od .. .

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 11.30, 12 30, 13.30, 

16 25, 18.30, 19.30, 22.30 Poročila;
j 6.00 - 7.55 Neki drug dan; 8.15 

Danes je nedelja; 8.45 Videoflash;
9.35 Gran Varietš; 11.00 in 11.35 
Alto gradimento; 12.00 Športne ve
sti; 12.15 Revival; 12.45 Nagradna 
oddaja; 13.40 Romanca; 14.30 
športna nedelja; 15.20 V nedeljo 
z nami; 16.30 Športne vesti; 19.50 
Opera ’79; 21.00 Prostor X, 

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 12.00, 13.00,

14.00, 17.00, 19.00, 22.00, 24.00 Po
ročila; 6.15 Danes je nedelja;
7.30 Zdravo, tovariši vojaki!; 8.07 
Radijska igra za otroke;.: fl.48 
Skladbe za mladino; 9,05 Še pom
nite, tovariši.,),,;. LQ,Q5 .Nedeljska 
panorama lahke glasben 10.30, Hu
moreska tega tedna; 10.50 Glasbe
na medigra; 11.00 Pogovor s po
slušalci; 11.15 - 13.00 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo;
13.10 Obvestila in zabavna glasba;
13.20 Za kmetijske proizvajalce;
13.45 Obisk pri orkestru Gillen 
Miller; 14.05 - 18.50 Nedeljsko po
poldne; 17.50 - 18.34 Radijska igra 
zabavna; 18.50 Deset minut za 
EP; 19.30 Obvestila in zabavna 
glasba; 19.35 Lahko noč, otroci!;
19.45 Glasbene razglednice; 20.00 
V nedeljo zvečer; 22.20 Skupni 
program JRT.

Ponedeljek, 8. januarja 1979
TRST A

7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 13.00,
14.00, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00 Po
ročila; 7.20 Dobro jutro po naše;
8.05 Jutranji almanah; 9.05 Mozaik 
melodij in ritmov; 9.30 Vroči svi
nec; 9.45 Disco mušic; 10.05 Kon
cert sredi jutra; 11.00 To je bila 
zabava, preizkušena razvedrila 
ponujamo; 11.35 Radi smo jih po
slušali; 12.00 Prizori iz zdravni
ške ambulante, piše A. Kralj;
12.20 Vesela glasba; 13.15 Sloven
ski samospevi; 13.30 Socialna pro
blematika; 14.10 Kulturna belež
nica; 14.20 Glasbeni ping pong;
16.30 Žive povestice; 17.05 Mi in 
glasba; 18.05 Čas in družba,

KOPER
6.30, 7.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,

13.30, 14.30, 15.30, 16.25, 16.30,
19.30, 20.30, 21.30, 22.30 Poročila;
7.00 Dobro jutro v glasbi; 8.30
Glasbena oddaja; 9.00 štirje kora
ki; 9.15 Poje skupina The Tempta- 
tton; 9.32 Lucianovi dopisniki; 
'10.00 Z nami je . . 10.10 Življe
nje v šoli; 10.32 Glasbeni odmor;
10.40 Program z Vanno: 11.00 Kim, 
svet mladih; 11.32 Poslušajmo jih 
skupaj; 12.00 Na prvi strani: 12.05 
Glasba po željah; 14.00 Stadioni in 
telovadnice: 14.10 Zimska plošča; 
14.33 Valček, polka, mazurka;
15.00 Življenje v šoli, pon.; 15.20 
Ansambel II guardiano del faro;
15.40 Mini juke box; 16.00 Pismo
iz . . 16.05 Jaz poslušam, ti po
slušaš; 16.40 Glasbeni notes; 17.00 
Ob petih popoldne; 17.45 Rekla
me in zabavna glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00,

14.00, 15.00, 17.00, 19.00, 21.00,
23.00 Poročila; 6.00, 7.30 Sinoči, 
davi; 9.00, 10.35 Radio anch’io; 
11.3 Oddaja z Mino: 12.05, 13.30 
Vi in jaz ’78; 14.05 V glasbi;
14.30 Zimski hrast — povest Ju
rija Naghibina: 15.05 Raily; 15.30 
Errepiuno; 16.45 Srečanje z izva
jalci resne glasbe; 17.05 Neki ju
lijski večer — povest z glasbo;
17.30, Kdo, kako, kje, kdaj; 17.55 
Hipoteze o bodoči Evropi. 19.35 
Vile, čarovnice, dekle in prince- 
sinje: Bufalina glava — napisa
la Nietta La Scala.

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00,

14.00, 15.00, 18.00, 19.00, 22.00,
24.00 Poročila; 6.20 Rekreacija;
6.50 Dobro jutro, otroci!; 7.30 Iz 
naših sporedov; 8.08 Glasbena ma
tineja; 9.05 Ringaraja; 9.20 Pes
mica za mlade risarje in pozdra
vi; 9.40 Vedre melodije; 10.15 -
11.00 Kdaj, kam, kako in po čem?;
10.45 Turistični napotki za naše 
goste iz tujine; 11.03 Za vsakogar 
nekaj; 12.10 Veliki revijski orke
stri; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 
Pihalne godte, ha koncertnem o- 
dru; 13.00 Dajnes dp 13.00; 13.20 
Obvestila in zabavna glasba; 13.30 
Priporočajo vam . . .; 14.05 Pri
morska poje 78. 13. oddaja; 14.30 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo; 14.55 Pet minut za EP;
15.30 Glasbeni intermezzo; 15.45 
Kulturna kronika; 16.00 »Vrtiljak*;
17.00 Studio ob 17.00; 18.05 Izro
čila tisočletij; 18.25 Zvočni signali;
18.55 Pet minut za EP; 19.20 Ob
vestila in zabavna glasba; 19.35 
Lahko noč, otroci!; 19 45 Minute z 
Dobrimi znanci; 20.00 Kulturni 
globus; 20.10 Predstavljamo vam 
nov posnetek opere »Ljubezenski 
napoj» Gaetana Donizettija,

Nedelja, 7. januarja 1979
ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

11.00 Maša
11.55 Nedeljska srečanja
12.15 Kmetijstvo jutri
13.00 DNEVNIK OB ENIH
13.30 DNEVNIK 1 - VESTI
14.00 V teku nedelje ...
14.15 Športne vesti
14.20 Disco ring
15.15 Športne vesti
15.20 Predsednikovi diamanti, TV 

film
16.30 90. MINUTA
17.00 TOMA
18.55 Športne vesti
19.00 Italijansko nogometno pr

venstvo
20.00 DNEVNIK
20.40 Gospod iz Ballantrae, prvo 

nadaljevanje
21.40 športna nedelja
22.40 Predstavitev prihodnjih pro

gramov
Ob koncu
Dnevnik in Vremenska slika
Drugi kanal

9.25 - 10.45 Veleslalom za mo
ške, prenos iz Courchevel

12.15 Predstavitev prihodnjih pro
gramov

13.00 Dnevnik 2 — OB 13. URI
13.30 Ona druga nedelja, vodi 

Renzo Arbore
15.15 Dnevnik 2 — ŠPORTNE NO

VICE
16.30 Popoldanski spored
18.00 Dnevnik 2 — Gol jlash
18.15 Italijansko nogometno prven

stvo
18.55 S.VV.A.T., protikriminalna 

skupina, TV film
19.50 Dnevnik 2 - ODPRTI STU

DIO
20.00 Dnevnik 2 — Nedelja sprint 

Nedeljski športni dogodki
20.40 Che combinazione!
21.50 Dnevnik 2 — DOSSIER
22.50 Dnevnik 2 — ZADNJE 

VESTI
23.05 Wolfgang Amadeus Mozart 

Simfonija št. 35 K 385
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

10.35 čebelica Maja, otroška od
daja

11.00 Jossy postane Indijanec, o- 
troška oddaja

11.30 KMETIJSKA ODDAJA
15.10 Okrogli svet
15.25 Perry Como in havajske me

lodije
16.10 Dosje našega časa: Leto 1961
17.10 Športna poročila
17.15 ODPISANI
17.40 Imeti ali ne imeti, film
19.30 TV DNEVNIK
20.00 A. Marodič: SIRENE OPOL

DNE
21.01 Zelena maternica, odd. iz

cikla Iz tropskega deževnega
gozda ioi *

21.30 TV DNEVNIK
21.55 Športni pregled 

Koper
19.30 Otroški kotiček
20.15 Stičišče
20.35 PRILJUBLJENI GOST MO

JE ŽENE, film
21.50 Glasbena oddaja

Zagreb
10.00 Zlata nit, otroška oddaja
10.30 Črna puščica, serijski film
11.00 Narodna glasba
11.30 Kmetiiska oddaja
13.40 Gledalci in TV
14.10 Holandski pes, mladin. film
15.40 Nedeljsko popoldne
20.45 7. mladinska, dok. oddaja

Ponedeljek, 8. januarja 1979
ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

9.10 in 12.10 Smučanje: Slalom 
za ženske

13.10 Sodobni umetniki 
Ugo Attardi

13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
14.00 Jezik za vse: Italijanščina
14.30 Smučanje: Slalom za ženske
17.00 Spomin na božič, pripoved 

za TV
17.50 Pantera rosa, risanke
18.00 Eli de poje Šuligoj, glasbena 

oddaja
18.20 Argumenti
18.50 Osmi dan - Sodobni italijan 

ski katoliški pisatelji
19.20 Happy days, TV film 

Novi prijatelj
19.45 Almanah - Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Sfida sevza paura, film
22.25 ACQUARIO, vodi Maurizio 

Costanzo - Ob koncu DNEV
NIK in Vremenska slika
Drug! kanal

12.30 Vidim, slišim, govorim 
Sedem proti sedem

13.00 DNEVNIK 2 - OB 13. URI
13.30 Vzgoja in dežele
17.00 Program za najmlajše 

Bell in Bill, risanka
17.05 Risanke
17.30 T.ihi prostor
18.00 Vzgojna TV drugih - švedska
18.30 Dnevnik 2 - ŠPORTNE VE 

STI
18.50 Majhne leoote velike narave
19.05 Dober večer z . .. 

kvartetom CETRA 
Vremenska slika

19.45 Dnevnik 2 - ODPRTI STU
DIO

20.40 Operna in baletna sezona 
CARMEN
Ob koncu DNEVNIK 2 - 
Zadnje vesti
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.00 - 11.15 TV v šoli
17.30 Vrtec na obisku: Gradič
17.40 Kaj vemo o davnih letalcih, 

dokumentarni film
18.05 Spekter
18.25 šola smučanja
18.35 Obzornik
18.45 Mladi za mlade
19.15 Risanka
19.30 TV DNEVNIK
20.00 Ž. Kozinc: »DEČEK Z MI 

ŠKAM1», izvirna TV drama
21.05 Kulturne diagonale
21.45 Mozaik kratkega filma 

tGlenda Jackson»
22.00 TV DNEVNIK

Koper
20.00 Otroški kotiček, risanke
20.15 TV DNEVNIK
20.35 Veliki manever, epizoda iz 

-serije Mannix
21.25 NIKOLA TESLA, TV nada 

ljevanka, I. del
22.30 Baletni večer 

Giselle, I. del
Zagreb

17.35 TV koledar
18.00 Moj prijatelj Piki Jakob
18.15 V SAVINJSKI DOLINI, dok. 

odda:a
18.45 Mladi za mlade
20.00 TV drama
21.25 Glasbeni trenutek
21.30 Kulturna oddaja
22.30 Glasbena oddaja

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA OD 9. DO 13. JANUARJA 1979
TOREK, 9. januar 1979 

LJUBLJANA
10.25,11.30 i 1 12.25-13.30 Slalom za 

moške; 16.30 Slalom za moške; 17.35 
P, Šivic: Otrokom; 18.05 Daljnogled;
18.35 Obzornik; 18.45 Po sledeh na
predka; 19.15 Risanka; 19.30 TV 
dnevnik; 20.00 Kako živijo borci, 
dok. oddaja; 20.45 Janicki: Pota 
Poljske; 22.15 TV dnevnik; 22.30 
Razvoj popularne glasbe.

KOPER
18.00 Slalom za moške; 19.30 Od

prta meja; 20.00 Otroški kotiček;
20.15 TV dnevnik: 20.35 Lucien 
Leuwen; 21.25 Aktualna tema; 21.55 
Narodna glasba; 22.25 Stičišče.

SREDA, 10. januarja 1979 
LJUBLJANA

9.00 in 11.10 TV v šoli; 17.15 Po
ročila; 17.20 Tako so živeli: Ariel;
17.45 Londonska narodna galerija;

18.10 Ne prezrite; 18.25 Obzornik;
18.35 Puntarska pesem; 19.15 Ri
sanka; 19.30 TV dnevnik; 20.00 
Film tedna; Čudna ženska; 22.20 
Na zvezi; 22.45 TV dnevnik.

KOPER
20.00 Dober večer, risanke; 20.15 

TV dnevnik; 20.35 Kjer zorijo ja
gode; 22.00 Iz tropskega deževne
ga gozda; 22.30 20 minut z... glas
bena oddaja.

ČETRTEK, 11. januarja 1979 
LJUBLJANA

9.00 - 11.15 TV v šoli; 16.45 Po
ročila; 16.50 Stare japonske prav
ljice; 17.05 Najdragocenejša vseh 
dobrin; 17.55 Trimska televizija;
18.35 Obzornik; 18.45 Babičin vnu
ček; 19.15 Risanka; 19.30 TV dnev
nik; 20.00 Oči kritike; 20.40 Zrak 
po obrokih; 22.20 TV dnevnik.

KOPER
20.00 Dober večer; risanke; 20.15

TV dnevnik; 20.35 Johnny Oro, 
film; 22.05 Cinenotes: Dan življe
nja žerjavista Ješelnika; 22.35 Jazz 
na ekranu.

PETEK, 12. januarja 1979 
LJUBLJANA

11.05 TV v šoli; 17.15 Poročila;
17.20 Zverinice iz Rezije 17.40 Ma- 
this; 18.10 Radenci '78; 18.35 Ob
zornik; 18.45 Geološka preteklost;
19.15 Risanka; 19.30 TV dnevnik;
20.00 Koncert za Evropo: 21.30 Pro
pagandna oddaja; 21.35 TV dnev
nik; 21.50 625, pregled programa;
22.10 Nočni kino: 20. stoletje.

KOPER
20.00 Dober večer, risanke; 20.15 

TV dnevnik; 20.35 Obsedenka, 
film; 22.00 Reklamna oddaja; 22.15 
Likovni nokturno.

SOBOTA, 13. januarja 1979 
LJUBLJANA

8.00 Poročila; 8.05 Stare japon

ske pravljice; 8.20 Tako so žive
li: Ariel; 8.45 Vrtec na obisku;
8.55 Babičin vnuček; 9.25 Daljno 
gled; 9.55 Po sledeh napredka;
10.25 Dokumentarna oddaja; 11.05 
Trimska televizija; 11.45 M. Dom 
brovvska: Noči in dnevi; 12.35 625. 
pregled programa; 12.55 Smuk za 
moške; 15.55 Poročila; 10 00 Rado 
vedni Dobson, film; 17.00 Košar
ka: Jugoplastika - Bosna; 18.40 
Naš kraj; 18.50 Očka, dragi očka;
19.15 Risanka; 19.30 TV dnevnik;
20.00 Prevost: Manon; 21.00 Rdeči 
krog, film; 23.00 TV dnevnik.

KOPER
17.00 Košarka; 18.30 Smučanje,

19.30 Otroški kotiček: Risanke;
20.15 TV dnevnik; 20.35 L'ammaz- 
zatina, film; 22.10 Dosje našega 
časa; 23.10 Program naslednjih 
dni.

MIŠKO KRANJEC

Nekoč bo lepše
(Dve povesti)

86.

Nasmehnil se je s trpko žalostjo in si priznal kakor
nikdar v življenju; «Resnično — Marjan Gorišek je 

kradel... počasi, iz dneva v dan... vse leto, vse življenje... 
Rajrazličnejše stvari.« Začel je z dinarjem; otrok ga je 
kil našel v sobi na tleh in ga zatajil, čakal je, če bosta 
°če in mati opazila. Ker nista, ga je zapravil. Nato je 
Vzel pipec, svinčnik, vedno se je našlo kaj, kar je Marjan 
lahko vzel in čakal, če se bo kdo spomnil. Ker Marjan 
ki potem vrnil in začudeno vzkliknil; Našel sem in vtaknil 
v žep... nisem vedel, čigavo je. Tako je Gorišek prišel 
Ra ta čudoviti OZKZ, ki z njim ni vedel, kaj početi. Ker 
ni nihče nikdar opazil, je Marjan počasi jemal, iz dneva 
v dan, ob sleherni priložnosti. Koliko že? Težko bi kdo 
Preračunal. Gorišek ni računal, ker ne računaš sproti, 
ke si kupiš cigarete in popiješ kozarec piva Prišle so 
Riu na misel še druge stvari; «Kradel sem čast, poštenje 
drugim — vse...» Ni bil kes. Ne, bilo je golo «registrira- 
Rje». Zavedal se je stvari, ki pred dobro uro še ne bi 
Riogel misliti o njih, da spadajo v ta sklop. Zakaj, rekel 
si je: «še čas sem kradel, sebi in ljudem. Ukradel bi

zrak in mesečino, če bi se dala kako ukrasti in uporabiti. 
Ne vsega zraka in vse mesečine, vsakega le malo...»

To spoznanje ga je presenetilo. A bilo je resnično: 
Gorišek ne bi nikdar ukradel skupaj recimo petintrideset 
tisoč, kakor jih je Majda. Nikdar bi mu ne prišlo na um: 
«Moram kje vzeti denar, da si bom kupil čevlje in obleko!« 
Ne, Gorišek je čevlje in obleko kupil za svoje. Vzel pa 
je za cigarete, za kozarec vina, a ne za cel sod, da bi 
ves Okraj pil. Vzel je, če je potreboval za veselico, vzel 
je, če se je kam peljal z vlakom. Vzel je, če je bilo 
treba dati čevlje popraviti. Ne, Gorišek ne bi ukradel vsega 
«zraka», da ljudje ne bi mogli več dihati, ne bi vzel toliko 
mesečine, da bi mesec potemnel in bi se ljudje vznemi
rili. Vzel bi je le toliko, da bi morebiti kak pesnik dejal- 
«Danes pa je mesec bolj bled...« — Ni kradel poročenih 
žensk tako, da bi nastal škandal. Če se je že zapletel s 
kakšno, jo je zjutraj lepo opomnil, kakor mati opomni 
otroka za pot v šolo: «Bodi pridna in ne pozabi na moža; 
Še tako slab sveti zakon daje ženi streho in kruh in še 
za čevlje-, a še tako divja in strastna ljubezen se potepa 
po dežju, dokler se ne prehladi.«

Ne, ni bilo mogoče, da bi se Gorišek kdaj spotaknil 
ali zapletel. Njegov cilj ni bil, da bi kradel na debelo in 
prej ali slej obsedel Njegov cilj ni bil direktorski položaj 
v kakem podjetju, da bi si pozidal hišo. Mislil je na dobro 
službo v ministrstvu, kjer bi kolikor toliko spodobno živel 
in kradel pomalem dalje, če bi se dalo. Od dinarja in 
pipca v otroških letih do brezštevilnih «vsotic« na OZKZ 
ni bilo posebnih razlik, človek bi skoraj lahko rekel, da 
je Gorišek, kar se tiče kraje, ostal vse življenje pri tem 
otroškem «pipcu». Zato mu do trenutka, dokler ga ni

Majda potegnila v svoj vrtinec, sploh ni prišlo na misel, 
da krade. Kradli so drugi: direktorji, šefi, načelniki, celo 
sekretar; zidali so si hiše, ali bogateli ali pa nosili obleke, 
ki očitno niso bile kupljene za njihov denar, kar je vedel 
ves okraj. Če pa si je Marjan Gorišek plačal brizga
nec, ni mogel nihče reči, da ga je plačal s tujim.

Majda je v njem prebudila zavest, ker ga je opomnila 
na nevarnost, ki mu preti. S krajo ni obogatel, pač pa je 
z njo živel. Nabiralo se je in nabralo. Na zunaj se ni 
poznalo, a če bi seštel... nekje, bi nastal primanjkljaj. 
Nehote se je spomnil primere z mlinarjem, ki jo je bil dal 
Majdi. Ni vedel, zakaj mu prav mlinar brodi po glavi, 
ko je prve mlinarje srečal šele tu na okraju: «Mlinar 
nikdar ne ukrade cele vreče skupaj samo zmeta, zmeta 
vsak dan ...»

Ni vedel, kaj hoče s to primero. Nikdar mu ni prišlo 
na misel, da bi se z njim lahko kaj zgodilo. Ni se imel 
za slabega človeka, vsaj ne za slabšega od drugih. «Vsi 
kradejo« ali «vsi imajo ženske« — je postalo nekakšno 
potrdilo njegovega življenja. Opravičeval se je z drugimi. 
Bil je zadovoljen, če drugi kradejo, bil je zadovoljen, če 
se drugi zapletajo v ljubezenske štorije opravičevali so 
njegovo življenje.

Ujel se je. Nič mu ni pomagalo, če si je rekel: «Nič 
nisem slabši od drugih.« Kaj je zdaj pomagalo, če bi še 
trdil, da vsi kradejo, ko pa nihče od teh «vseh» ni prišel 
v zanko, le on se je zapletel v njo, in ko ne bo nikakega 
Komarja, ki bi zanj trdil: «Go-ri-šek ni kradel...« Na
sprotno — planili bodo nadenj in vse bo zadovoljno go
vorilo: «Zdaj se je pa vendarle ujel!«

Zavedel se je, da tava po ulicah brez cilja, celo da 
je v gostilni nekaj popil, ne da bi vedel, ali je pil pivo 
ali pa dobil vina. Nazadnje ga je v tem blodnem tavanju 
nekaj kakor hudodelca vest na kraj dejanja pognala 
proti njegovemu OZKZ. Ni mislil na urad, zavedel se je 
le, da stoji pred tem svojim dosedanjim svetiščem, ki pa 
se je ta dan kakor ob potresu sesulo v prah. OZKZ mu 
je bil zdaj tuj, zoprn kraj. Namesto da bi se bil po njem 
rešil, se je tu do kraja pokopal. Kako mogočno je včasih 
od tod posegal na kmete, a kako beden je zdaj stal pred 
to hišo!

Odtaval je v svojo pisarno, si gredoč ogledal napis na 
durih, ki so nekoč zastirale skrivnostno pomembnost tega 
urada in njegove osebnosti. A zdaj je Gorišek čutil, kako 
mrtev zavod je to. «OZKZ in jaz — oba sva odveč na 
svetu. Jaz sem njegova podoba in on moja: — odvisnost, 
praznina... Če me bodo zaprli,« si je rekel, «in to me 
bodo — tedaj lahko zaprejo tudi vso inštitucijo. Nikdar 
nihče ne bo vprašal: Kje pa je OZKZ? Krvavo ga po
trebujemo!«

Odprl je omare in si navlekel knjige na mizo, odpiral 
in bolščal v nje: tako nedolžne in čiste so se mu zdele! 
A vendar —. Vedel je, kako je v teh knjigah vse zlagano. 
Sami drobni, ponarejeni računi. Ne, nič velikega ni skrito 
v njih, nikaki težki tisočaki; a vendar skoraj ni bilo ra
čuna, ki se ne bi na njem poznal «odtis> njegovih prstov. 
•Zlagano,« si je dejal, «vse je zlagano kakor moje 
življenje...»

Navdala ga je skoraj že pravcata žalost. A ne tolikanj 
nad zlaganostjo njegovega življenja, ne nad vso zgublje- 
nostjo, kolikor bolj nad spoznanjem, da je vsega konec.
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Cividin-Kolinska Slovan (17.30) NOGOMET V TRETJI ITALIJANSKI LIGI

Tržačani tokrat v gosteh
Triestiiia v Cremoni brez poškodovanega Ccia - Politti bo zamenjal Andreisa

Prijateljsko srečanje med trža
škim Cividinom in ljubljansko Ko
linsko - Slovanom je prava posla
stica za številne ljubitelje rokome
ta. Še pred leti bi bilo tako sre
čanje v Trstu nepojmljivo, sedaj 
pa predvsem po zaslugi tržaškega 
prvoligaša je v vrhunski rokomet 
dospel v naše mesto. Po nastopih 
proti Steaui iz Bukarešte in Slasku 
iz VVroclava je tokrat na vrsti ljub 
Ijanski prvoligaš. V enem samem 
letu tri evropske velesile in tri
najboljša krila na svetu: Miljak 
(Cividin), Klempek (Slask) in Kri
vokapič (Slovan).

Za današnje srečanje v Trstu to
rej vlada izredno zanimanje. Mi
ljak - Krivokapič: to bo dvoboj, ki 
si ga gotovo velja ogledati. In pri
čakovati seveda je, da se bo danes v 
tržaški športni palači zbralo veli
ko število ljubiteljev rokometa in
športa sploh. Resnici na ljubo, 
podobnih športnih predstav v Trstu 
ni obilo in zato je povsem hvale 
vredna poteza tržaškega kluba, da 
je svojim zvestim navijačem, pa
tudi ostalim ljubiteljem športa 
poskrbel za to »poslastico*.

Tekma bo v športni palači na 
Čarbolah ob 17.30.

OBVKSTH.O
SPK Čupa iz Sesljana

obvešča člane in prijatelje, da bo 
v petek, 26. januarja 1979, v Gre
gorčičevi dvorani v Ulici sv. Fran
čiška 20/11. nadstr. ob 20. uri v 
prvem sklicanju in ob 20.30 v 
drugem sklicanju

izredni občni zbor 
na katerem bomo sklepali o spre
membi člena 1., drugi odstavek, 
društvenega statuta: «Društvo je 
slovensko.. .» v «člani društva 
so lahko italijanski državljani slo
venske narodnosti. . .»

V isti dvorani bo istega dne ob 
20.30 v prvem sklicanju in ob 21. 
uri v drugem sklicanju

7. redni občni zbor 
Dnevni red občnega zbora bo 

obsegal:
1. Poročilo odbora o delovanju v 

pretekli sezoni
2. Poročilo nadzornega odbora
3. Razrešnico staremu odboru
4. Volitve novega odbora za dve- 

letje 1979 - 1980
5. Razno

Vabimo člane, da se občnega 
zbora aktivno udeležijo.

Po ne preveč uspešnem domačem 
nastopu proti Bielleseju bo Trie- 

i stina danes gostovala v Cremoni,
| kjer se bo spoprijela z ekipo, ki 
j je pred prvenstvom veljala za eno 

izmed favoritov za končno zmago. 
Cremonese pa je doslej pokazala, 
da so bila optimistična predvide
vanja popolnoma neupravičena in 
je z 12 točkami trenutno na sredi- 

j ni lestvice brez možnosti za napre
dovanje in je celo v nevarnem 
položaju. Kljub temu je predvsem 
na domačem igrišču Cremonese (ki 
je lani izpadel iz druge lige) dokaj 
nevaren.

Triestina se je na današnje sre
čanje temeljito pripravila. Ne
deljski polovičen neuspeh ni demora
liziral tržaških igralcev, čeprav je 
bil dokaj nepričakovan. Kljub vsej 
dobri volji in solidni igri na sredi
ni igrišča je tržaški napad popol
noma odpovedal in dokazal, da je 
v domačih nastopih popolnoma 
neučinkovit. Ni naključje, da je 
Triestina dosegla na tujem več za-

Najboljšega rokometaša tržaškega Cividina in bivšega jugoslovanskega reprezentanta Zdravka Miljaka je
res težko ustaviti. To nam kaže tudi zgornja slika

NOGOMET V PRVI ITALIJANSKI LIGI

Danes pa zopet za točke
V središču pozornosti bo srečanje v Fi
rencah med Fiorentino in Juventusom

Po dveh tednih premora zaradi bo
žičnih in novoletnih praznikov bo da
nes ponovno veliki nogomet v sre
dišču nedeljske pozornosti.

To je bilo prvič, da so nogometaši 
imeli ob priliki teh praznikov tako 
dolge počitnice in zato je ta pobuda 
zveze sprožila veliko diskusij in po
lemik. Mnogi so se namreč spraše
vali, če bo tako dolg premor mogoče 
škodil agonistični pripravljenosti no
gometašev. Take debate pa se nam 
zdijo povsem brezsmiselne, saj so 
nogometaši predvsem profesionalci 
in bi morali zato tudi skrbeti za 
svojo formo. Mimo tega pa je treba 
reči, da dokaže italijanski nogomet 
s podobnimi iniciativami samo zre
lost. Taki dokazi pa so ambientu 
nogometa še najbolj potrebni.

Dolg premor pa je seveda dal du- 
ška številnim govoricam. V raznih 
anketah je bil seveda Paolo 
Rossi vedno izbran za nogometaša 
leta 1978. Govorilo se je tudi, kdo 
bo zmagovalec državnega prvenstva, 
ki je sedaj v teku. Vse kaže, da je, 
po mnenju mnogih, Milan največji 
kandidat za zmago in da bo tako kon
čno dobil toliko pričakovano zvezdi
co na majicah.

To pa še ni vse. Val polemik, 
članke na prvi straneh najbolj pre
stižnih italijanskih dnevniko" in šte
vilne diskusije so sprožile besede 21- 
letnega nogometaša Avellina Mon- 
tesija. Leta je v intervjuju listu 
Lotta Continua podal nekaj stavkov 
in predvsem eno besedo, ki je razja
rila prebivalce Avellina. Stvar pa 
je treba podrobneje analizirati.

Montesi se je v daljšem intervjuju 
zagnal proti ambientu nogometa, tu 
pa je treba reči, da je bil v marsi- 
čen nedosleden. Podal pa je tudi 
nekaj razmišljanja vrednih besed. 
Povedal je kratkomalo, da v Avelli-

-----------------------ROD MODREGA ■<
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ZIMOVANJE
Megla me je spremljala po Vi

pavski dolini; nekoliko se je razka
dila na Razdrtem, potem pa spet 
do Ljubljane. V mestu je bila od
juga, ki je neusmiljeno talila sneg. 
Spraševal sem se, kako je kaj gor 
na Zelenem robu in v Tihi dolini: 
ali je toliko snega, da lahko zimo- 
valci utivajo v smukih in slalomih? 
K nihalki sem dospel tik pred odho
dom. Sprevodnik me je prijazno 
vprašal, če mislim gor, pa so me 
počakali, da sem prenesel iz avta 
vso smučarsko opremo in drugo po
lovico hrane za zimovalce.

Skupina letošnjih zimovalcev je 
namreč odšla le tri dni prej in ne
sla s seboj, kar je mogla: poleg 
lastne opreme še hrano in nekaj 
tehničnega materiala. Na Veliki pla
nini namreč ni samopostrežnih trgo
vin, na vse moraš le prej pomi
sliti in znositi gor z nihalko in po
tem še s sedežnico do Vežice — 
taborniške koče, ki je last Zveze 
tabornikov Slovenije. Važna je hra
na. pa nekaj sveč, vžigalice, plin
ske svetilke, sobne igre, torba za 
prvo pomoč in še kaj. Za enajst 
ljudi se vsega skupaj kar nabere 
kilogramov. Sicer pa je Vežica kar 
udobna: osemnajst ležišč na pogra
dih, dobra peč, štedilnik, posoda, 
skladovnica za drva, lepa dnevna 
soba za ure, kadar ne smučaš.

Po nekaj minutah dviganja se je 
nihalka prebila skozi meglo in se 
zasvetila v soncu. To je bilo pre
senečenje’ Spodaj megleno morje 
čez celo Ljubljansko kotlino in v 
obrobnih «zalivih». ki so segali pro
ti Dolomitom, na Gorenjsko in do 
Krima. Nad osemsto metri pa kot 
da bi odrezal. pobočja v soncu, 
smrekovi gozdovi kot na dlani in 
nad tisoč metri sneg. Ne preveč, a

ravno dovolj za celodnevne smuke.
Naši so kljub zgodnji uri bili že 

na smučišču. Hiter in bežen po
zdrav, nakup celodnevnih kart, «ali 
si je kdo že kaj zvih, *vsi v re
du*. in že nihamo na sedežnici pro
ti vrhu. Da slučajno ne zamudimo 
snega, svežega zraka, pogleda v 
dolino, smuke. Vsa ostala vpraša
nja in razlage so sledile med spu
sti, da sem si lahko ustvaril sliko 
letošnjega zimovanja. V koči vse 
po starem, zdravje v redu, sedež
nica deluje brez zastojev, le vreme 
je prva dva dni bilo megleno. Med 
odmorom sredi dneva pregledamo 
ob enolončnici še finančno plat ak
cije in pišemo pozdrave znancem 
in sorodnim organizacijam. Pred 
odhodom me oskrbnica ustavi in 
vpraša, kako to, da ta mladina nič 
ne pije; tretji dan hodijo v kočo 
na enolončnico, alkohola pa nič. 
Pravim ji, da je tako že prav. Ta
ko se kasneje nisem več vtikal in 
spraševal po dnevnem redu in pro
gramu: če drugi opazijo organizi
ranost skupine! Tik pred zatonom 
sem se vrnil v dolino z občutkom 
nevoščljivosti, ker so drugi ostali 
na Veliki planini in se bodo še 
cele tri dni podili po progi, čez 
«.skakalnice», po žlebu do spodnje 
postaje.

Skala

ŠD Primorje

se zahvaljuje vsem članom in 
vaščanom za pomoč pri nabiral
ni akciji ob priliki novoletnih 
voščil.

nu gospodarita demokrščanska ve- 
likaša in poslanca v parlamentu Ci- 
riaco de Mita in Gerardo Bianco in 
to je seveda motilo višje kroge. Kar 
pa je bilo še «najhujše», svoje navi
jače je označil s sicer neprimerno 
besedo, ker hodijo na igrišče, ne da 
bi se le malo ozrli okrog sebe. V 
Avellinu je bolnišnica še vedno sla 
bo opremljena, ker občini «manjka* 
denar, ista občina pa je koj dobila 
dve milijardi lir za izgradnjo sta
diona, ki je zrasel v rekordnem ča
su treh mesecev.

Pustimo pa vse to in se povrnimo 
k igranemu nogometu. Današnje tri
najsto kolo uvršča v svojem sporedu 
celo vrsto zanimivih dvobojev. Na 
nož se bo igralo v Firencah, kjer 
lahko Juventus igra še svoj zadnji 
adut. V primeru poraza bi se mo
rali Turinčani bržkone odpovedati 
vrhu itajijansfteg^ , nogometa. Na
sprotno pa išče Fiorentina v tej tek
mi dokončno uvrstitev med najbolj
še enajsterice letošnjega prvenstva.

Vodečo dvojico Milan - Perugia, 
katero sicer loči točka, čakata da
nes na videz lahki tekmi.

Milančani igrajo na domačem i- 
grišču s Catanzarom, ki je že doka
zal, da je zelo solidna ekipa. Peru
gia pa tudi doma igra z Verono: za 
osvojitev obeh točk ne bi smelo biti 
težav, vseeno pa je treba počakati 
na izid zato, ker nima Perugia tre
nutno dovolj močnega napada.

Skratka danes se odloči marsikaj. 
Še najbolj pa se bo «razčistila ugan
ka Juventus*.

SPORED DANAŠNJIH TEKEM
Avellino - Atalanta 
Fiorentina - Juventus 
Vicenza - Ascoli 
Milan - Catanzaro 
Napoli - Lazio 
Perugia - Verona 
Roma - Inter 
Torino - Bo'ogna

NAMIZNI TENIS

NA PRIPRAVAH V RIMU

Sonja Doljak (Kras) 
povsem zadovoljila

Včeraj se je v Rimu zaključil e- 
notedenski skupni trening, ki ga je 
priredila namiznoteniška zveza FI 
TeT in katerega se je udeležilo 12 
mladink in 5 naraščajnic.

Med temi perspektivnimi mladimi 
aduti zasledimo tudi naraščajnico 
Krasa Sonjo Doljak, ki je pokazala 
svojo dobro tehnično pripravljenost 
in je s svojo napadalno igro prepri
čala prisotne izvedence. Te pripra
ve pa so mladi slovenski igralki slu
žile za nabiranje izkušenj.
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OBVESTILA
ZSŠDI

obvešča, da bo jutri, 8. ja
nuarja, seja vseh košarkarskih 
trenerjev na sedežu v Trstu, Ul. 
sv. Frančiška 20. Seja bo ob 18.00.

SK Devin
obvešča, da sc bo smučarska te
lovadba, ki je bila med počitnica
mi prekinjena, redno nadaljevala 
od 10. januarja z istim urnikom 
in bo v istih dneh.

* * *

SPDT
obvešča, da se bo danes, 7. ja
nuarja, redno nadaljeval smučar
ski tečaj SPDT v Ravasclcltu oz. 
na Zoncolanu. Zbirališče in odhod 
avtobusov bo ob 6. uri na Trgu UI- 
piano v Trstu (pred sodnijo).

« « «
Pripravljalni odbor za
planinsko sekcijo pri Slogi

vabi vse interesente na prvi dru
žinski pohod, ki bo danes, 7. 
januarja. Zbirališče bo ob 9. uri 
pred vaškim spomenikom v Bazo
vici.

Pohod je naslednji: Bazovica, 
vrh Kokoš, Gročana, Pesek, Dra
ga, ob robu Botača na Jezero in 
spet v Bazovico. Pohod bo pred
vidoma trajal 3 ure in bo ob vsa
kršnem vremenu.

Treninge je vodila Sonja Milič, ki 
že drugo leto opravlja posle trenerja 
mladinske in naraščajniške repre
zentance. -bs-

RADIO

detkov kot doma. Pred domačim 
občinstvom so bili Tržačani uspeš
ni le trikrat (dosegli pa so tri zma
ge, kar predvsem dokazuje moč 
obrambe), goli pa so bili pred
vsem sad osebnih akcij (glej npr. 
gol Lenarduzzija proti Trentu).

Mnogo bolje so se Tržačani iz
kazali na tujem, kar upravičuje op
timizem pred današnjim srečanjem. 
V gosteh imajo jasno Tržačani mno
go več prostora in svobode. To še 
najbolje učinkuje na igralce kot so 
Lenai-duzzi (ki je telesno šibek), 
Andreis (ki je hiter v pospešenem 
teku) Panozzo in Cei. Prav slednji 
pa bo tokrat odsoten. Poškodbo, ki 
je utrpel med tekmo proti Bielleseju, 
ni še prestal, tako da ga bo zame
njal Lucchetta. Po dolgem premoru 
(leto dni) zaradi hude poškodbe, ki 
je zahtevala delikatno operacijo, bo 
tržaški branilec, ki je bil pred leti 
veliki up tržaškega vodstva ponov
no branil barve Triestine.

Za današnji nastop pa bo Taglia- 
vini zopet «žrtvoval» nerazpoložene
ga Andreisa in ga bo zamenjal z 
veteranom Polittijem, ki resnično 
igra kot prerojen in doživlja drugo 
mladost. Ta taktična varianta je 
že obrodila uspešne sadove na go
stovanjih v Piacenzi in Reggio E- 
milii.

DANAŠNJE, 14. KOLO
Como - Padova; Cremonese - Trie

stina; Juniorcasale - Reggiana; 
Mantova - Forli; Modena - Nova- 
ra; Parma Alessandria; Spezia - 
Bieilese; Trento - Lecco; Treviso - 
Piacenza.

cddaja
Jutrišnja

o odbojki
oddaja Radia Trst A 

«Glasbeni ping-pong*, ki jo od 14.20 
do 16.30 vodi Ivan Peterlin, bo posve
čena odbojkarski tematiki. Gost od
daje Pavel Morpurgo bo odgovarjal 
na vprašanja o vodenju odbojkar
skega društva in o odbojki kot re
kreaciji.

OBVESTILA
ŠD Polet

sklicuje za četrtek, 18. januarja 
1979, ob 20. uri v prvem in ob 20.30 
v drugem sklicati ju Svoj 

redni letni občni zbor 
v dvorani prosvetnega doma na 
Opčinah.

Dnevni red
1. predsedniško poročilo
2. tajniško poročilo
3. blagajniško poročilo
4. .poročila odgovornih za sekcije
5. razprava
6. volitve novega odbora
7. razno

• * *

Košarkarska rekreacija 
pri ŠZ Bor
ŠZ Bor obvešča, da se je na 

stadionu «1. -naj« v Trstu začela 
rekreacija za košarkarje. Košar
karska rekreacija je ob torkih od 
20. lire do 21.30.

Vsi interesenti se lahko vpišejo 
kar neposredno med uro rekre
acije.

V PRVENSTVU B LIGE

Lahka zmaga 
Udineseja?

Po 15-dnevnem premoru, ki sledi 
porazu v Monzi, bo Udinese po
novno nastopil pred domačim ob
činstvom. Videmčani se bodo spo
prijeli z Nocerino, ki je prav tako 
novinec v ligi, ki pa se doslej ni 
izkazal kakor Giacominijevi varo
vanci. Gostje so namreč na spodnjem 
delu lestvice tik pred ekipami, ki 
se borijo za izpad (ali celo skupno 
z njimi).

Sicer pa je Nocerina doslej s 
prikazano igro dokaj zadovoljila 
predvsem na tujem igrišču. Današ
nje srečanje ni torej za Videmča- 
ne le gola formalnost, čeprav je 
jasno, da so Del Neri in tovariši 
izraziti favoriti. Pot do A lige je 
še zelo dolga, zmaga nad Noceri
no pa je že kar prava obveznost, 
če rib že mejnik. Videmčani ^nima
jo alternative, kar je lahko psiho
loško tudi dokaj nevarno. Obeta 
se torej oster boj.

DANAŠNJE, 14. KOLO
Brescia - Pistoiese; Cagliari - 

Ternana; Foggia - Cesena; Lecce - 
Genoa; Pescara - Spal; Rimini - 
Taranto; Sampdoria - Monza; Sam 
bened. - Palermo; Varese - Bari; 
Udinese - Nocerina.

TENIS

V SREDO V NEW VOUKU

Tudi Barazzutti 
med najboljšimi

NEW YORK — V sredo se začne 
velik turnir Masters, na katerem 
sodeluje samo prvih osem teniških

igralcev na svetu. To je posebna 
lestvica, katero sestavljajo na po
dlagi uvrstitev na vseh teniških 
turnirjih.

To je torej res kakovosten turnir.
Zaradi birokratskih komplikacij pa 
ne bosta v New Yorku igrala Borg 
in Vilas, ki sta na lestvici bila dru
gi oziroma četrti. Le-ta in Connors, 
ki bo sicer igral, ne bosta dobila 
za svojo uvrstitev predvidene de
narne nagrade, ker se nista med 
sezono udeležila dvajset turnirjev 
kot je bilo predipisano. S tem so 
seveda ti igralca zapravil kar lepe 
vsotice, skupno približno 600 mili
jonov lir.

Organizatorji pa so medtem na
stopajoče v New Yorku razdelili 
v dve skupini. V prvi bodo igrali 
Connors, Solomon, McEnroe in 
Ashe. V drugi pa Dibbs, Ramirez,
Gottfried in Barazzutti. Z izklju
čitvijo treh kolegov je namreč Ba
razzutti, sicer deveti, dobil šesto 
denarno nagrado in pravico nasto
pa na tem velikem turnirju.
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PO NAČRTNEM IN USPEŠNEM DELU ODBORNIKOV, TRENERJEV, IGRALK,,,

ŠZ Sloga: pravi odbojkarski center
Pri tem društvu trenutno trenira kar pet ženskih ekip - Poskrbeli tudi 
za starejše - Ustanovili bodo rekreativni odsek - Tudi moška odbojka?

Jadranovi košarkarji (na sliki med tekmo z Jeansom Cornerjem) bodo 
danes v promocijskem prvenstvu odigrali važno tekmo s Ferroviariom

ŠZ Sloga je v zadnjih letih posta
lo pravi center za žensko odbojko 
na vzhodnem Krasu, torej na prede
lu, kjer je ženski šport praktično 
že začel izumirati. Tako pa se tudi 
uresničuje triletni razvojni program, 
ki si ga je društvo zastavilo pred 
tremi sezonami.

Program, o katerem govorimo, je 
potekal v več smeri: odborniki so 
si namreč zadali za cilj populariza
cijo ženske odbojke na tem delu 
Krasa, tehnični napredek prve ekipe 
in pa utrjevanje društva samega. 
Program pa je predvideval tudi u- 
stanovitev sekcije, ki bi morala za
jeti čimveč odraslih, da bi lahko 
tudi neaktivni športniki in ljubite
lji športa lahko dobili mesto v 
društvu. S tem v zvezi moramo se
veda omeniti, da prav v teh dneh 
nastaja pri Slogi nova avtonomna 
sekcija, in sicer planinski odsek. V 
pripravljalnem odboru deluje lepo 
število članov, ki so jjrp .planinstvo 
in izleti v naravo se posebno pri 
srcu in prav kmalu bo tudi ta odsek 
zadobil povsem avtonomno in defi
nirano lice.

Kaj pa odbojka? Če pred leti na 
tem področju ni bilo ravno rožnato, 
lahko danes trdimo povsem nasprot
no: pri Slogi namreč sedaj vestno 
trenira kar 5 ženskih odbojkarskih 
ekip.

Pojdimo kar po vrsti. Najmlajšo 
ekipo sestavljajo igralke, ki so z 
odbojko začele šele letos. Ekipa je 
mlada, saj obiskujejo skoraj vse od
bojkarice nižje razrede srednje šo
le. Delovanje s temi dekleti je u- 
smerjeno v dve smeri: mlade i- 
gralke bi morale na neprisiljen na
čin osvojiti osnovne odbojkarske pr
vine, vendar pa odbojkarski element 
v tej ekipi in primaren. Glavni pou
darek je namreč na fizični pripravi 
mladih odbojkaric, torej na gradnji
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INTERVJU S PREDSEDNIKOM RALINARSKEGA DRUŠTVA »GRADINA* IZ DOBERDOBA

Jožef Kadeš: 
«Uspešna sezona*

Balinarsko društvo Gradina iz 
Doberdoba je ob ustanovitvi leta 
1964 štelo 31 članov. V zadnjih le 
tih je zanimanje za to športno pa
nogo upadlo, tako da je ostalo le 
še približno 20 aktivnih članov. 
Odborniki BD Gradina menijo, da 
je za ta upad članstva «krivo* ŠD 
Mladost, saj je večina, predvsem 
veliko mladine, ob ustanovitvi te
ga društva prestopilo k Mladosti 
in se začelo ukvarjati z nogome
tom. Zaradi tega so člani Gradine 
predvsem starejši, ki balinajo že 
vrsto let, in tako nadaljujejo z 
nastopi na različnih turnirjih.

Že od leta 1973 je njen predsed
nik domačin Jožef Kadeš. Obiskali 
smo ga na njegovem domu in se 
malo pomenili o delovanju tega 
društva ter o njegovih bodočih 
smernicah.

«Ali bi nam na kratko predsta
vil enoletno delovanje balinarske
ga društva Gradina?»

«Moram reči, da je bilo naše 
delovanje v pretekli sezoni, pred
vsem s športnega vidika, dokaj 
uspešno. Na najvažnejšem tekmo
vanju leta, to je na pokrajinskem 
turnirju, kjer nastopajo tekmoval
ci s Tržaškega in Goriškega, smo 
zasedli končno osmo mesto. Igralo 
se je na šesnajstih igriščih, nasto
palo pa je 44 tekmovalcev. Na 
tekmovanju društev iz Goriškega 
«Boccino d’Oro» pa smo prvič o- 
svojili prvo mesto, to pa je bilo 
za nas eno izmed najvišjih pri
znanj, ki smo jih dosegli v zgodovini 
našega delovanja. Poleg tega smo 
organizirali deželni turnir v Do
berdobu, ki je žel res veliko uspe
ha. Ob priliki odprtja štirih novih 
igrišč na pokritem v Ljubljani pa 
smo sodelovali na turnirju, ki ga 
je priredilo BD Zarja iz Ljubljane*.

■»Vaše sodelovanje z društvi v 
naši deželi je res plodno, kakšno 
pa je sodelovanje z društvi v ma
tični domovini?»

Predsednik BD Gradina iz Doberdoba Kadeš s številnimi pokali

«V pretekli sezoni nismo bili v 
tem smislu uspešni, saj smo bili 
le na enem gostovanju v Ljubljani, 
pri nas pa ni gostovalo nobeno 
društvo iz Slovenije. Začrtali pa 
smo že program za naše bodoče 
delovanje in položili smo velik po
men prav na sodelovanju z bali
narskimi društvi v Sloveniji. V ta 
namen bomo povabili na naš tra
dicionalni turnir Zarjo iz Ljublja
ne, Novo Gorico (s katero že več 
let gojimo prijateljske odnose) in 
Postojno*.

«Za plodno delovanje in organi
ziranje raznih tekmovanj gre goto
vo precej denarja. Kdo vam nudi 
sredstva?*

«Ker smo člani Združenja sloven
skih športnih društev v Italiji, smo 
tudi letos prejeli podporo iz strani 
te organizacije, letos v višini 50 
tisoč lir. Nekaj malega nam nudi 
državna balinarska zveza (UBI). 
Moram izkoristiti to priložnost, da 
se zahvalim vsem vaščanom in 
prijateljem, ki nam dajo vsakršno 
podporo za naše delovanje. V ta 
namen nam da letno Stanko Ko
šič (gradbeno podjetje) nekaj de
narja za organizacijo letnega tur
nirja. Zaradi tega je naziv tega 
turnirja «Pokal Stanka Košiča*, 
prej pa smo ta vsakoletni turnir 
imenovali «Pokal občine Dober
dob*. (fg)

atleta. Ekipo sestavlja približno 25 
začetnic, treniranje pa je poverjeno 
prof. Ivanu Peterlinu.

Četrta in tretja ekipa sta si dokaj 
podobni. Trenerja sta Mira Grgič in 
Ticijana Križmančič, sicer standard
ni igralki prve ekipe, ki sta s tre
niranjem začeli v lanski sezoni in 
se za ta dokaj nehvaležen posel kaj 
kmalu navdušili. Mlade igralke, ki 
ekipi sestavljajo, so se lani ukvarja
le z odbojko na podoben način, kot 
se njihove mlajše soigralke letos v 
peti. V tej skupini je seveda pouda
rek na odbojkarskih elementih že 
važnejši. Igralke redno trenirajo, z 
velikim uspehom pa sta se ekipi u- 
deležili obeh lanskoletnih turnirjev 

«mini-odbojki». V Dolini sta o- 
svojili celo prvi dve mesti.

Drugo ekipo trenirata Pavel Mor
purgo in Ivan Peterlin. To ekipo se
stavljajo odbojkarice, ki bodo v bliž
nji bodočnosti postale seveda člani
ce najboljšega moštvd. Tudi tu po
lagata trenerja'veliko pažnje fizični 
zgradnji deklet, tehnična "plat je za
enkrat še na drugem mestu. Ta e- 
kipa pa že trenira, podobno kot pr
va, trikrat tedensko. Igralke, ki 
bodo že čez kako sezono prestopile 
v prvo ekipo, si morajo seveda na
brati kar največ igralskih izkušenj. 
Zato je pa tudi društvo ekipo vpisa
lo v več prvenstev. V kratkem bo 
na primer Sloga nehala nastopati v 
prvenstvu deklic, nakar jo čaka na- 
raščajniško prvenstvo in seveda tur
nirji v »miniodbojki*. Skupina je kar 
številna, zato bodo igralke razdelili 
še v dve skupini, tako da bodo lah
ko spomladi res vse odbojkarice na
stopile tudi v prvenstvu tretje di
vizije.

O prvi ekipi, ki jo prav tako treni
ra Ivan Peterlin, smo v teh dneh 
že poročali, saj se je prav včeraj za 
čelo prvenstvo C lige, kjer je Sloga 
naš edini predstavnik. V teh zadnjih 
letih je ekipa večkrat spremenila 
svoj sestav, saj je nekaj starejših 
igralk nehalo z igranjem. Igralke, ki 
bodo letos nastopile v C ligi, so ze 
lo mlade, saj jih ima večina za seboj 
šele tri sezone igranja, ali pa celo 
dve. Igralke so se za prvenstvo res
no pripravile. Glavni cilj ekipe je 
seveda obstanek med tretjeligaši, 
vendar pa bi tudi v nasprotnem pri
meru bilo prvenstvo res dobra izkuš
nja za nadaljno delovanje.

Odbor ŠZ Sloga pripravlja sedaj 
nov petletni načrt. V prihodnjih pe 
tih letih namerava tako društvo or 
ganizirati otroško telovadbo, ki naj 
zainteresira tudi vsa ostala športna 
društva, ki delujejo na vzhodnem 
Krasu; urediti misli društvene pro
store in pa lastne prostore za treni
ranje; dokončno misli izpeljati zami
sel o avtonomni planinski sekciji 
Pri Slogi računa seveda tudi na še 
bolj masoven pristop najmlajših de
klet k odbojki, nadalje mislijo usta
noviti odbojkarski rekreativni odsek 
za starejše neaktivne člane in, če 
bodo športne potrebe to narekovale, 
moški odbojkarski odsek.

KOŠARKA

1. ITALIJANSKA LIGA

V Gorici derbi 
Pagnossin-Hurlingham

Enajsto kolo prve italijanske ko 
šarkarske lige nudi tudi tokrat ne 
kaj zelo zanimivih srečanj. Sploh 
pa je to že pravilo za letošnjo pr 
vo ligo, kj ni bila nikoli tako ize
načena. Še najzanimiveje bo 
Cantuju, kjer se bo domači Gabet- 
ti pomeril s Chinamartinijem. To 
bo za Taurisanove varovance po 
noven izpit, isto pa lahko rečemo 
tudi za Turinčane, ki so po silovi 
tem startu v zadnjih kolih nekaj
krat izgubili.

Lepo srečanje se obeta tudi 
Bologni, kjer igra vodeči Emerson 
proti čošičevemu Sinudyneju. To 
sta zlata vredni točki predvsem 
za domačine, ki si sploh ne smejo 
dovoliti poraza. V vseh drugih tek
mah predvidevamo zmage doma
čih moštev.

DANAŠNJI SPORED
Mecap : Harrys; Sinudyne - E-

merson; Xerox - Arrigoni; Antoni- 
ni - Billy; Perugina - Mercury; 
Scavolini - Canon; Gabetti - Chi- 
namartini.

V A-2 ligi je za nas prav gotovo 
najbolj pomemben derbi v Gorici 
med domačim Pagnossinom in trža
škim Hurlinghamom. Kot v vsakem 
pravem derbiju favorita ni. Po 
potencialu bi ocenili Goričane kot 
boljšo ekipo, vendar so nas Trža
čani v tem prvenstvu navadili že 
na vsakovrstna presenečenja .Obe
ta se torej lepa tekma. Od drugih 
srečanj velja omeniti še dvoboj v 
Chietiju, kjer domači Rodrigo, 
drugi na skupni lestvici, gostuje 
vodeči Eldorado.

DANAŠNJI SPORED
Manner - Acentro; Pagnossin » 

Hurlingham; Jolly - Postalmobili; 
Bancoroma - Pintinox; Superga - 
Mohiam; Rodrigo - Eldorado; Ju- 
vecaserta - Šarila.

DOMAČI ŠPORT

DANES
NEDELJA, 7. januarja 1979

KOŠARKA
PROMOCIJSKO PRVENSTVO 

11.30 v Trstu, Miramarski drev. 
Ferroviario - Jadran 

* * *
11.00 v Dolini 
Bor - Scoglietto

* * *

11.00 v Gorici, na Rojcah
Arte - Dom

KADETI
11.00 v Trstu, «1. maj*
Bor - Ferroviario

* * *

9.00 v Dolini 
Breg - Servolana

* * *
9.00 v Trstu, na Greti 
SABA - Kontovel

NARAŠČAJNIKI
11.00 v Trstu, Istrska ulica 
Don Bosco - Kontovel

* * *

15.00 v Miljah, obč. telovadnica 
Inter Milje - Polet

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v Bazovici
Zarja - Breg

* * *

14.30 v Dolini
Rosandra - Gaja * * *
14.30 v Trebčah
Primorec - Primorje * * *
14.30 v Seveglianu 
Sevegliano - Juventina

3. AMATERSKA LIGA
14.30 v Gorici, Straciss 
Azzurra - Sovodnje

* <i *

14.30 v Doberdobu 
Mladost - Mariano

NARAŠČAJNIKI
9.30 v Marianu 
Mariano - Juventina

* * *

9.30 v Sovodnjah 
Sovodnje - San Loren/,o

NAJMLAJŠI
15.30 v Štandrežu 
Juventina - Mossa

ODBOJKA
1. ŽENSKA DIVIZIJA

10.00 v Gorici, Largo Culliat 
Hrast - Rivignano

DEKLICE
10.30 v Trstu, telovad. Zandonal 
Volley Club - Breg

» * *

10.30 v Trstu, licej Petrarca 
OMA B - Kontovel

SMUČARSKI m
TROFEJA ZA 

•SREBRNO PALICO*
9.00 v Bohinjski Bistrici 
Nastopa tudi SK Devin



PnrnorsfcTSnevnik 11 7. januarja 1979

ŠPORT ŠPORT ŠPORT
SMUČARSKI SKOKI V BISCHOFSHOFNU

Zmagoslavje Kokkonena
Norčič na 15. mestu končne skupne lestvice

Finec Penti Kokkonen je zmagal 
na zadnjem tekmovanju avstrijsko- 
nemške smučarske skakalne turneje 
v Bischofshofnu in si je tako zago
tovil tudi prvo mesto na končni le
stvici.

Jugoslovani so tudi tokrat skakali 
precej' neuspešno, z delno izjemo 
Norčiča, ki pa je tudi dosegel le 
skoke srednje vrednosti.

Lestvica bischofshofenskega tek
movanja je taka:

L Kokkonen (Fin.) 237,5
(•99,0 in 106,5)

2. Saetre (Norv.) 236,9
(103,5 in 100,5)

3- Fijas (Polj.)- - 236,0
(104,0 in 104,0)

4. Jorg Sumi (Švi.) . 235,8
(105,5 in 102,0)

5. Toermaenen (Fin.) 221,2
( 98,5 in 97,5) . ‘ ■

6. Weber (NDR) 219,1
(101,0 in 93,5)

7. Škoda (ČSSR) 217,8
( 94,5 in 100,5)

8. Danneberg (NDR) 217,8
( 96,5 in 97,5)

9. Raeisanen (Fin.) 213,7
( 95,0 in 96,0)

10. Duschek (NDR) 213,6
( 96,0 in 96,0)
Jugoslovani so se včeraj uvrstili 
takole:

24. Norčič 194,3 (92.5 in 90,0)
38. Tepež 180,6 (89,5 in 87,5)
40. Mlakar 180,5 (87,5 in 86,0)
51. Bogataj 165,5 (85,0 in 83,0)
62. Kaizer 147,4 (82,0 in 74,5)

Končna skupna lestvica tega 
tekmovanja:

1. Kokkonen (Fin.) 815,6
2. Sumi (Švi.) 782,6
3. Danneberg (NDR) 780,8
4. Duschek (NDR) 765,4
5- Saetre (Norv.) 765,3
6. Škoda (ČSSR) 748,3
7. Tuchscherer (Av.) 748,1
8. Buse (NDR) 741,9
9. Weber (NDR) 739,5

10- Fijas (Polj.) 737,2
Norčič se je na skupni lestvici (s 

659,9 točke) uvrstil na 15. mesto, 
Mlakar je bil 42., Tepež 49., Bogataj
52. in Kaizer 62.

SMUČANJE

SMUČARSKI TEK
Spet uspeh mladincev
Na mednarodnem tekmovanju v 

smučarskih tekih v Bohinju so vče
raj v štafetah ponovno zabeležili ve
lik uspeh jugoslovanski mladinci, 
ki so zmagali na progi 3x10 km, pred 
Švico in ČSSR.

Na enako dolgi progi so Jugoslo
vani med člani zasedli 6. mesto, 
zmagali pa so Finci, pred Švicarji 
in Sovjeti.

Med članicami (3x5 km) je bila 
prva Norveška, 2. ČSSR, 3. Franci
ja, domačinke pa so bile sedme.

ODBOJKA

MOŠKA A LIGA 
CUS Altura - Paoletti 2:3 

(-10, -2, 10, 11, -7)
Tržaški prvoligaš je v srečanju z 

italijanskimi prvaki pokazal letošnjo 
daleč najboljšo igro. Kljub temu so 
morali varovanci Pavlice šestič za
poredoma zapustiti igrišče poraženi. 
Ne glede na to pa so pokazali (v 
primerjavi s preteklimi nastopi) ve
lik napredek, ki prav gotovo obeta 
bolj uspešno nadaljevanje prvenstva.

ŽENSKA B LIGA
Pallavolo Mantova - Bor 0:3
Sokol - Barribi Brescia 1:3

MOŠKA C LIGA
Apies - Bor 1:3

ŽENSKA C LIGA
La Scarpoteca Torriana - Sloga 3:1 

1. ŽENSKA DIVIZIJA 
Kontovel - S. Luigi 1:3

KOLESARSTVO

V CIKLOKROSU

Mladi Čok zadovoljil
Včeraj se je zaključila letošnja 

druga izvedba kolesarske dirke v 
ciklokrosu za trofejo «A1 Fogoler*. 
Zadnjo etapo jo osvojil italijanski 
reprezentant v ciklokrosu Gianrarlo 
Benato iz Vicenze, ki je premočno 
zmagal, saj je drugouvrščeni Barat- 
tin prispel kar tri minute za njim. 
Končno zmago pa je osvojil Fran
co Novelli, ki zastopa barve kluba 
Cividale Valnatisone, ki se je tudi 
v zadnjem, najbolj napornem tek
movanju odločno branil pred napa
di Barattina in si tako zagotovil 
prestižno zmago teden dni pred i- 
talijanskim državnim prvenstvom, 
ki bo na isti progi, kot svetovno pr
venstvo amaterjev in profesional
cev konec meseca v Saccolongu pri 
Padovi.

Medtem ko je Novelli osvojil 
končno absolutno prvo mesto, na si 
je član lonjerske Adrie Sandro Čok 
zagotovil končno tretje mesto med 
juniorji, kar predstavlja za lonjer- 
skega kolesarja precejšen uspeh in 
kvaliteten nastop v njegovem pr
vem letu med juniorji ciklokrosisti. 
Poleg njega pa so se dobro odre
zali v tej zadnji, najbolj naporni 
dirki tudi Petelin, odličen sedem
najsti, kljub raznim okvaram ko
lesa, Cerasari, ki je s svojim na
stopom na letošnjih ciklokrosih več 
kot zadovoljen, saj je za to napor
no disciplino pridobil še ostale ko 
lesarje Adrie, ter Ruzzier, ki so 
mu nastopi na kolesu odlična pri
prava tudi za teke na cesti med 
raznimi atletskimi tekmovanji. Naj 
omenimo še, da sta si Čok in Pe
telin zagotovila nastop na italijan
skem državnem prvenstvu v ciklo 
krosu med amaterji in juniorji, ki 
bo 14. januarja v Padovi.

Podrobnejše poročilo o letošnjem 
etapnem tekmovanju v ciklokrosu 
bo objavljeno v eni prihodnjih šte
vilk.

R. Pečar

KOŠARKA V 1. ZVEZNI LIGI

Evropski pokal
Norvežan Šorli je zmagal včeraj 

v Franciji v veleslalomu, ki je ve
ljal za evropski smučarski pokal. 
Naslednja tri mesta so zasedli nje
govi rojaki, Italijan Giorgi pa je 
bil 6.

Na skupni lestvici vodi Avstrijec 
Brunner.

Včeraj bi moralo biti nad Bohi-

zaradi neugodnih 
odpovedati.

snežnih razmer

LES GETS — Danes in jutri se 
Po premoru na snegu tega kraja v 
visoki Savoji nadaljuje ženski sve
tovni smučarski pokal. Na sporedu 
bo danes veleslalom, jutri pa slalom.

Ljubljančani presenetili
Premagali so favorizirano Jugoplastiko

Iskra Olimpija — Jugoplastika 
87:86 (43:48)
ISKRA OLIMPIJA: Tipac 10 (2:2), 

Jelovac 26 (8:10), Papič 16 (4:6), 
Subotič 20 (2:2), Vujačič 5 (1:1), 
Križnar 10, Senica, Muha.

JUGOPLASTIKA: Krušič 12, Vil
fan „12,.(2:2), pstulovič 18 (6:9), 
Jer,kav, 2L,(5;8), Bukan 6, Macura 

njem tudi tekmovanje.ža-ŽsasltLflK. 12 (l^.jnTudoffo.^! 
ropski pokal, vendar"fflOTHirJ' PON: v 13. min. Papič, v 15. min.

Vujačič.
GLEDALCEV: 3.000.
To kar ni nihče pričakoval, se je 

pripetilo. Splitski «plastičarji» so s 
sklonjenimi glavami zapustili igrišče 
v hali Tivoli; pripomniti pa je tre
ba, da so za poraz sami krivi. Pre
več ležerna igra in podcenjevanje

SMUČANJE SVETOVNI POKAL

Izvrstni Kanadčani
Poleg prvega so osvojili tudi drugo mesto

P° novoletnem premoru se je 
včeraj v Morzineu nadaljevalo tek
movanje za svetovni smučarski po
kal s smukom za moške, v katerem 
s° velik uspeh dosegli Kanadčani, 
Saj so osvojili kar prvo in drugo 
mesto.

LESTVICA
1- Read (Kan.) 1’43”52

s p.h. 101,592 km na uro 
Podborski (Kan.) 1’43’’97
Plank (It.) 1’44”41
Speiss (Av.) 1’44"60
Muffat (Fr.) 1'44’'95
Antonioli (It.) 1’45”08

7- Grissmann (Av.) 1’45”17
Josi (švi.) 1’45'T8

J- Ferstl (ZRN) 1’45”24
16- Miiller (švi.) 1'45”32
D. Powell (ZDA) 1'45”35
12- Walcher (Av.) 1’45”47

2.

3.
4.
5.
6.

13. Giardini (It.) 1’45"48
14. Murray (Kan.) 1’45”57
15. Korschbaum (It.) 1'45”61
16. Cathomen (Švi) 1’45”63
17. Biirgler (Švi.) 1’45”66
18. Veith (ZRN) 1’45"78
19. Wirnsberger (Av.) 1’45"79
20. Mili (ZDA) 1'45"83
LESTVICA ZA SVETOVNI POKAL

1. Liischer (Švi.) 85
2. Stenmark (Šve) 75
3. Read (Kan.) 65
4. Miiller (Švi.) 41
5. Križaj (Jg.) in David (It.) 34
7. Plank (It.) 33
8. Gros (It.) 30
9. Donnet (Švi) 26

10. Haker (Norv.) in
Walcher (Av.) 25

Danes bo v Courchevelu na spo
redu moški veleslalom, na katerem 
bodo nastopili tudi Jugoslovani.

nasprotnika je botrovala porazu. Nih
če od igralcev Jugoplastike ni za
služil pozitivne ocene, še najbolj pa 
je razočaral Vilfan, ki je s svojo 
brezglavo igro zapravil vrsto po
membnih žog, Jerkov in Krstulovič 
pa sta zaigrala daleč od poprečja. 
Spličati se lahko vsekakor pritožu
jejo nad sojenjem, ki je bilo na isti 
ravni, kot tekma, mogoče pa še slab 
še. Tako sdjčHjfe' vsekakor škodi ko
šarki. Oškodovalo je obe ekipi, pred 
vsem pa Jugoplastiko, kajti Macuri 
Jerkovu in Krstuloviču so ljubljan
ski košarkarji dobesedno viseli na 
rokah. Tako je bil vsak zaključek 
pod košema ža «plastičarje» problem.

Pa se povrnimo k ljubljanskemu 
moštvu, ki ima seveda tudi veliko 
zaslug za zmago. Po medlem prvem 
polčasu, ko ni bilo več niti najman, 
upati na zmago so igralci Olimpije 
v začetku drugega polčasa zaigrali 
kot prerojeni, boljši so bili v obram
bi in napadu. Domačini so si prido
bili pet točk prednosti in so vodstvo 
obdržali do konca, čeprav sta mo
rala z igrišča najprej Papič, kasne 
je pa še Vujačič. Muha in Senica 
ki sta ju nadomestila, sta zaigrala 
na isti ravni in za Tvrdičeve ter Ri 
mačeve varovance je bilo tekme ko
nec.

Vato
OSTALI IZIDI

Kvarner - Beko 109:111
Partizan - Borac 99:93
Radnički - Cibona 99:98
Iskra Olim. - Jugoplastika 87:86 
Bosna - Crvena zvezda 99:86
Metalac - Zadar 111:114

AVTOMOBILIZEM
Mednarodno avtomobilsko dirko v 

Long Beachu v ZDA so prenesli od 
1. na 8. april.

ZAKLJUČEN VRH MED CARTERJEM, GISCARDOM, CALLACHANOM IN SCHMIDTOM

Zahodna strategija v svetu 
jedro dogovorov na Guadalupu

Poseben poudarek prodaji orožja Kitajski - Nesoglasja glede Ira
na, odnosov s SZ in krčenja oborožitve v Evropi - Pri zajtrku sta 
se Schmidt in Giscard pogovarjala o evropskem denarnem sistemu

HOKEJ NA LEDU
V 1. jugoslovanski hokejski 

so bili včerajšnji izidi taki:
Celje - Jesenice 2:14
Kranjska gora - Olimpija 0:9
Medveščak - Crvena zv. 5:2

ligi

SAINT FRANCOIS — Četverni vrh 
na Guadalupu, toplem in gostoljub
nem otoku francoskih Antilov, se je 
torej zaključil v vzdušju navdušenja 
in popolnega soglasja. Vsaj tako so, 
po dveh dneh sproščenih toda inten
zivnih in večurnih pogovorov, izja
vili časnikarjem Jimmy Carter, Ja
mes Callaghan, V. Giscard d'Estaing 

Helmut Schmidt.
Vendar pa je šlo predvsem za iz

jave in ne za odgovore na vpraša
nja časnikarjev. Schmidt je v dolo
čenem trenutku celo duhovičil: «Sto- 
rili smo samo eno napako, da nismo 
povabili časnikarjev na naše pogo
vore, da bi videli, kakšno soglasje 
vlada med nami.*

Po tej izjavi je Schmidt pobral 
kovčke in se odpravil domov, v 
Bonn, medtem ko bo Carter ostal 
na Guadalupu še nekaj dni.

Carter je bil. prav tako zadovoljen. 
Poudaril je, da ni «nikoli sodeloval 
na tako koristnem sestanku*, speci
fično pa je izmed mnogoštevilnih 
ustnih dogovorov omenil predvsem 
glavno, to je soglasje štirih zahod
nih voditeljev, da «odpiranje do Ki
tajske* lahko samo koristi k boljše
mu svetovnemu ravnotežju in je za
to, konec koncev, lahko celo spod
buda za večje prijateljstvo do SZ.

O mednarodnem popuščanju je 
spregovoril tudi Giscard d’Estaing, 
ki je izrazil željo, da bi se čimprej 
zaključila pogajanja za omejitev o- 
boroževanja v Evropi (SALT), kar 
bi pripomoglo k popuščanju 
svetu.

Giscard je tudi poudaril, da na 
vrhu ni bilo govora o denarnih in 
ekonomskih vprašanjih, ker je to za
deva, ki bo junija na dnevnem re
du srečanja zahodnih državnikov v 
Tokiu. Tedaj bodo prisotni tudi Ja
ponci, Italijani in Kanadčani, je po
menljivo dodal francoski predsednik.

To je, torej, pročelje zaključnega 
sestanka. Iz nabranih neuradnih in
formacij pa velja poudariti pred
vsem, da so se štiri zahodni držav
niki večkrat tudi sprli o posamez
nih točkah, predvsem pa, da soglas
je zares ni bilo tako, kakršno pri
kazujejo. Res je, da je prišlo do več 
jih «navzkrižnih dogovorov*, pri če
mer je bil zdaj ta, zdaj drugi neza 
dovoljen z zaključki. «Vsekakor bo 
učinek naših dogovorov moč zaznati 

prihodnjih mesecih,* je poudaril 
britanski premier Callaghan.

IRAN. O tem so se pogovarjali 
zadnjega i4ne, vendar so nesoglasja 
ostala, ker. se Carter in drugi- -raz- 
ha.tajtS' glede podpore šahu Rezi. 
Pahlaviju in njegovemu režimu. Stri
njali so se samo o tem, da iran 
ska kriza ustvarja težave v zvezi 
z dobavo nafte industrijskim deže
lam in da je treba v tem smislu u- 
krepati.

KITAJSKA. Carter, Giscard in 
Callaghan so se strinjali, da je 
treba — po diplomatskem priznanju 
ZDA, ki ga odobrava tudi Schmidt 
— Kitajski dostavljati tudi sodobno 
vojno opremo. Velika Britanija bo 
tako prodajala Kitajski posebna vo
jaška letala z navpičnim vzletom, 
Francija pa lovce «mirage» in to
vorna letala. Schmidt je s tem v 
zvezi izrazil pomislek, da utegne 
oboroževanje Kitajske skaliti odnose 
s Sovjetsko zvezo, za katere je 
Nemčija zainteresirana.

ODNOSI S SOVJETSKO ZVEZO. 
O tem vprašanju je prišlo do neso
glasja med Carterjem in evropskimi 
partnerji. Francozi in Angleži ne 
verjamejo, da ima kampanja za 
človekove pravice v SZ, ki jo vodi 
Carter, učinek dobre oborožitve. 
Sploh so mnenja,* da morajo biti od
nosi s SZ na realistični osnovi in 
usmerjeni k tesnejšemu sodelovanju.

SALT. Vsi so bili za zaključek po
govorov in sporazum, vendar je 
Giscard poudaril tradicionalno sta
lišče o «ravnovesju strahu*, ki je 
le plod jedrske oborožitve. Francija 
se temu noče odpovedati in torej 
nasprotuje pogajanjem SALT III., 
kjer je govor o jedrski razorožitvi 
v Evropi.

AFRIKA. Očitno so razpravljali 
o sovjetski in kubanski prisotnosti 
v Afriki, vendar se zdi, da je bilo 
nekako poudarjeno, da na «svetovni 
tehtnici* to prisotnost dobro odtehta 
strateško zavezništvo med Zahodom 
in Kitajsko. Poseben poudarek so 
zato posvetili položaju v Zairu. 
EVROPSKI MONETARNI SISTEM 

O tem se četverica sploh ni pogo 
varjala, vsaj uradno ne. Pa je tudi 
res, di sta se za jutranji zajtrk lo
čeno na samem sestala Giscard in 
Schmidt in se o tem dalj časa po
govarjala. Francoski glasnik s tem 
v zvezi ni hotel vzbujati pretirane
ga optimizma, je pa izjavil, da je 
politično problem EDS sedaj reš

ljiv*. Kdaj, tega ni hotel povedati.
(sts)

zavetišče. Ovce so napadli tudi vol
kovi in jih precej raztrgali. Mraz 
je terjal življenje tudi nekega po
tepuha, ki so ga našli mrtvega v 
nekem avtomobilu pri Genovi. Po
tepuh je verjetno v avtu iskal za
vetišče, a tudi to ni nič pomagalo.

Kaže, da je bilo še najbolj mrzlo 
naši deželi, kjer se je živo sre

bro pri obmejnem prehodu z Jugo
slavijo pri Ratečah spustilo na mi 
nus 22 stopinj Celzija, v Trbižu pa 
je živo srebro pokazalo minus 16 
stopinj, medtem ko so v Tolmeču 
zabeležili sezonski rekord minus 13 
stopinj Celzija.

Če je v Italiji in drugod po Ev
ropi le nekoliko topleje, pa ostri 
zobje mraza še vedno grizejo Fran
cijo. Sneg in led, ki že od prvega 
januarja oklepata severne in vzhod
ne predele Francije, sta se včeraj 
pojavila tudi v srednjih in jugoza
hodnih krajih. V Lyonu, kjer je 
nametlo precej snega, so že v ne
kaj urah izčrpali tretjino celotne 
zaloge soli, ki služi za posipavanje 
cest. Celotna snežna služba na jugu 
države je v pripravnem stanju, saj 
meteorologi predvidevajo, da se bo 
vreme v prihodnjih urah še poslab
šalo. Kljub temu pa, da je dežur
na služba stalno na delu, je večina 
cest neprevoznih tudi v Bretani-

ji in Normandiji, kjer je veliko vasi 
in naselij popolnoma odrezanih od 
ostalega sveta. V ta naselja dova
žajo hrano s helikopterji in z nji
mi evakuirajo bolne in vse tiste av
tomobiliste. ki' so obtičali v snegu.

Val slabega vremena pa bo imel 
tudi katastrofalne posledice za fran
cosko gospodarstvo. Že po prvih 
obračunih kaže. da je Francija utr
pela zaradi snega in leda nad tisoč 
milijard lir škode, (mč)

Fašistični atentat v Rimu
RIM — Štiri osebe laže ranjene 

in veliko panike, to je obračun vče
rajšnjega atentata na knjigarno 
«Feltrinelli* v Rimu. V knjigarni je 
bilo v trenutku eksplozije peklen
skega stroja, ki ga je podtaknil do 
sedaj še neidentificirani mladenič, 
okrog štirideset ljudi.

Atentat so si prilastili fašisti, ki 
so kmalu po dogodku telefonirali 
rimskemu uredništvu Anse.

VESTI S KOPRSKEGA

Kitajska gospodarska 
delegacija v Kopru

LIMA — Zaradi stavke, ki so jo 
za torek, sredo in četrtek proglasi
li številni sindikati, je perujska vla
da oklicala obsedno stanje, boječ 
se, da ne bi prišlo do hudih nemi
rov.

V Kopru se mudi na štiridnevnem 
obisku 12-članska kitajska gospo
darska delegacija iz pokrajine Se
čuan. -Gostje so si najprej ogledali 
proizvodni proces v Tomosu, nato 
pa so se začeli pogovori s pred
stavniki tovarne o možnostih koope 
racijskega sodelovanja. V pokraji
ni Sečuan namreč nameravajo 
zgraditi tpvamo za manjše motor
je. predvsem za mopede. V kolikor 
se bodo na pogovorih v Kopru spo 
razumeli,, bi Tomos sodeloval s 
tehnologijo, , s strokovnjaki, hkrati 
pa bi nudil tudi usluge svojega raz
vojnega instituta. Kitajska delega
cija, ki je gost jugoslovanske Gos
podarske zbornice, si bo po kon 
čanih razgovorih ogledala še neka
tere tovarne bele tehnike v Slove
niji. • N 7

VISOKO PRIZNANJE
DIREKTORJU 
KOPRSKEGA IPLASA
Med letošnjimi nagrajenci sklada 

Borisa Kraigherja je tudi glavni 
direktor kemične industrije Iplas 
iz Kopra Alojz Rožman Z njego
vimi pobudami in ob požrtvovalnem 
delu ožjih sodelavcev in vsega ko
lektiva se je Iplas v zadnjih letih 
razvil v enega izmed najpomemb
nejših objektov' kemične industrije 
v Jugoslaviji. Konec lanskega leta 
so med drugim odprli tudi nove 
prostore za izdelavo plastičnih mas, 
še prej pa povsem avtomatizirano 
tovarno kemične industrije. V pri

hodnjih dveh lotih namerava tovar
na uresničiti še dva programa, ki 
sta sestavni del družbenega plana 
Slovenije.

OBILO JUŽNEGA SADJA
V KOPRSKI LUKI
V koprski luki se dnevno mudi 

tudi po dvajset ladij, kar .je znak, 
da še je začela glavna sezona u- 
voza južnega sadja. Predvsem gre 
za pomaranče, limone :n ban&ne. 
V luki bodo do konca leta preto
vorili okrog 285 tisoč ton južnega 
sadja, od tega je namenjeno doma
čemu trgu 215 tisoč ton, drugo pa 
je tranzit za vdzne evropske države.

danes ob obali
KINO

KOPER: ob 10. ameriški: «Modra 
ptica*; ob 16., 18. in 20. ameriški: 
«Divji zahod*.

IZOLA: ob 10. ameriški: «Lassie se 
vrača domov*; ob 16., 18. in 20. 
italijanski: «Profesorica ima lepe 
noge*.

PIRAN: ob 10. ameriški: «Srečni Lu
ke«; ob 16., 18. in 20. ameriški: 
«Na sledi zločina*.

PORTOROŽ: ob 20. amer.: «Equu« 
— slepi konj*.

ŠAH
Portorož: ob 9.30 v hotelu Riviera 

začetek INTERLIGE primorskih in 
zamejskih šahistov.

IZŽREBANJ NAGRAJENCI NOVOLETNE LOTERIJE

300 milijonov v Neapelj
RIM — Nekatere italijanske dru

žine so se včeraj zvečer prav go
tovo zelo veselile. Sinoči se je na
mreč s slavnostno predstavo za
ključila priljubljena oddaja «Io e 
la befana...*, ki je povezana z ita
lijansko novoletno loterijo.

Gledalci so po televizijskem ekra
nu več mesecev spremljali borbe 
raznih konkurentov, ki so bolj ali 
manj blesteče odgovarjali na vpra
šanja znanega dua Mondaini - Via- 
nello. Oddaja je bila vseskozi v 
bistvu dokaj plehka, lahko bi re
kli celo dolgočasna, brez kulturne, 
pa tudi brez zabavne iskrice. Skrat
ka, poživljale so jo samo domislice 
znanih komikov Raimonda Vianella 
in njegove žene,,t^.^bile
_______ - __ .< ----

včasih na moč neuspele. Pa tudi 
tekmovalci sami so pokazali zelo 
nizko kulturno raven, čeprav so bi
la vprašanja zelo lahka.

No, naj bo tako ali drugače, «Io e 
la befana...* je vendarle prijadrala 
v pristanišče in ljudi prav malo bri
ga, če je bila dobra ali ne. Vsako
gar je najbolj zanimalo, da si je 
prisvojil bogate tedenske nagrade in 
je tudi na tiho trepetal, da bi bila 
njegova glasovnica izžrebana za 
končno oddajo. No, šest glasovnic 
so izžrebali včeraj zjutraj in sreč
ni dobitniki si bodo med seboj po- 
včasih na moč neuspele. Pa tudi 
drugi, ki so glasovali za eno ali 
drugo tekmovalno dvojico, sj bodo 
lahko dodobra napolnili žepe z de-

!ltJU.,",ui 1 , ,.i.

narjem. Štirideset srečnežev bo do
bilo po 20 milijonov, ostalih 74 pa 
«tolažilno» nagrado 10 milijonov na 
osebo.

Prvo nagrado, 300 milijonov lir, 
bo prejel lastnik glasovnice AO 
77105, ki je bila prodana v Neaplju, 
250 milijonov bo šlo v žep lastni
ku glasovnice CF 31454, ki je bila 
prodana v Anconi, 200 milijonov bo 
prejel lastnik glasovnice AO 52142, 
ki je bila prodana v Pistoii, lastni
ku glasovnice, ki je bila prodana v 
Rimu (BO 93612) bo šlo 180 mili
jonov, 160 milijonov bo dobil last
nik glasovnice DN 37369, ki je bi
la prodana v Milanu in lastnik gla-, 
sovnice P 12450 iz Nuora bo dobil 
140 milijonov, (mč)

iof
' r • - -

večletne
_JJ državne
zadolžnice

zapadlost 1. januarja 1984

dejanski donos

12,87odstotka

Borove odbojkarice so včeraj v Mantovi zaigrale zelo uspešno in so premagale svoje nasprotnice s čistim 
3:0. Najbolje so zaigrale v prvem nizu. ki so ga osvojile s štirico, v ostalih dveh pa so naletele na moč

nejši odpor (prepustiti so morale 12 oziroma 13 točk)

VREME V EVROPI

V Italiji na bolje 
Francija pod ledom

RIM — Kaže, da strupen mraz, 
ki že več dni oklepa vso Italijo, 
polagoma pojenjava. Na Apeninskem 
polotoku se je včeraj spet prika
zalo sonce, predvsem na severu, 
in tudi temperatura se je dvignila, 
čeprav se kreta vedno okoli nič 
stopinj Celzija. Že to jasno doka
zuje, da mraz vendarle ni popol
noma popustil, saj so nekatere ce
ste še vedno pod ledeno skorjo, 
promet pa ogroža tudi gosta me
gla. S tem pa seveda gornja trdi 
tev, da se obrača na bolje, še ved 
no drži.

Edina italijanska dežela, kjer je 
včeraj zjutraj še snežilo so Abru 
ci, mrazu pa je podlegla čreda 26 
ovac, ki jih je neki pastir vodil v

emisijska cena za vsakih 100 lir nominale

98,25
šestmesečni kupon

oproščene vseh sedanjih in bodočih davčnih dajatev
Javno vpisovanje in obnovitev devetletnih zadolžnic 5,50% z zapadlostjo 1. januarja 1979. Operacije so v teku 
pri zavodu Banca d’ltalia, pri kreditnih podjetjih in zavodih ter izključno za obnovitev zadolžnic pri poštnih uradih. 
Za obnovitvene operacije bo izplačan predložitelju znesek 1,75 lire za vsakih 100 lir kapitala nominalne vrednosti 
ob predložitvi zapadlih zadolžnic. Nove zadolžnice ter ustrezne obresti so oproščene vseh sedanjih in bodočih ne
posrednih davčnih dajatev, davka na dediščino, davka na darilni prenos po pogodbi med živimi ter pri ustvar
janju premoženjskega sklada, kot tudi davka na dohodek pravnih oseb ter krajevnega davka na dohodek. Kuponi 
zadolžnic se sprejemajo v plačilo pri plačevanju neposrednih davkov državi in to v kateremkoli času v polletju 
pred njihovo zapadlostjo.

javno vpisovanje bo trajalo do 19. januarja
operacije za obnovitev bodo trajale do 2. februarja

Včeraj potegnili 
iz morja rep DC 9

PALERMO — čeprav vreme ni 
najbolj ugodno, pa so se včeraj po
tapljači vseeno pognali v morje, da 
bi še z večjo natančnostjo lokalizi
rali, oziroma pregledali razbitine le
tala DC 9, ki je strmoglavilo 12 dni 
od tega nedaleč od letališča Punta 
Raisi. Vidljivost na dnu morja je 
zelo majhna, samo dva metra, ta
ko da potapljači niso mogli videti, 
če so na sedežih letala pritrjena tru
pla 76 ponesrečenih potnikov, koli
kor jih je še v morskih globinah. 
Potapljači pa so kljub temu ugoto
vili, da je prednji del DC 9, ki leži 
54 metrov globoko v morju, popol
noma

Pozno popoldne pa je uspelo pri
padnikom italijanske vojne morna
rice potegniti jz morja zadnji del 
strmoglavljenega letala. Kaže, da 
v repu letala ni bilo trupel, čeprav 
se zdi to dokaj čudno.



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchl 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 llnl|e)
Podružnica Gorica, Ul. 24 Magglo 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23
Naročnina
Mesečno 3.500 lir — vnaprej plačana celotna 32.000 lir. Letna naročnina 
za inozemstvo 48.000 lir, za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 3,50 din, ob nedeljah 4,00 din, za zasebnike mesečno 50,00, 
letno 500,00 din, za organizacije in podjetja mesečno 65,00, letno 650,00 din

Poitnl tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 12 7. januarja 1979

/

Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 «ADIT» - DZS - 61000 Ljubljana, 
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš. 43 mm)
18.800 lir. Finančni 700, legalni 600, osmrtnice 300, sožalja 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 150 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 14%. Oglasi iz dežele Furlanije - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel

ZA VSE

Za tiste, ki jih sreča ljubi, so na razpolago:

barvni televizor, gramofon, radijski sprejemnik 
potovanje s Primorskim dnevnikom na Poljsko 

slike in grafike
kraški pršut in zbirke domačih vin 

knjige, plošče 
prti, vaze
in še druge bogate in vabljive nagrade.

Celoten seznam bomo še objavili
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